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روزنامه صبح ایران
بزرگداشت  کنگره  دست اندرکاران  با  دیدار  در  انقلاب  معظم  رهبر   
مرحوم آیت الله تألهی با اشاره به حضور پرشمار عناصر جوان فرهنگی در 
سراسر کشور تاکید کردند: تجلیل از این بزرگواران تجلیل از دین، اخلاق، 
عرفان، معنویت و معارف حقیقی الهی است که این کار برای کشور ما 
لازم است.  به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران 
کنگره بزرگداشت مرحوم آیت الله تألهی که در تاریخ ۸ مهر ۹۸ برگزار 

شده بود، صبح امروز در محل این همایش در همدان منتشر شد.

 وزیر کشور دولت اصلاحات مرز سیاسی اصلاح طلبان را زیر سقف 
جمهوری اسلامی و قانون اساسی دانست و گفت: هر کس قانون اساسی 
جمهوری اسلامی را قبول دارد و ملتزم آن است زیر این سقف قرار دارد؛ 
کسی که همه قانون را قبول دارد و یا ملتزم به همه اصول آن است ولو 
برخی از آن ها را ناقص و ضعیف بداند. ما با کسی که اصل قانون اساسی را 
قبول ندارد تعارفی نداریم و چنین کسی نمی تواند در جمهوری اسلامی 
مدیریت داشته باشد.  حجت الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« وزیر 

کشور دولت اصلاحات و از چهره های همیشه موثر این جریان از بهار

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت مرحوم آیت الله تألهی؛

تجلیل از بزرگان دین تجلیل از 
معارف الهی است

موسوی لاری وزیر کشور دولت اصلاحات: 

باید فضا را برای انتخاب مردم
 باز کنیم
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محسن هاشمی:

 ناآرامی های آبان پاسخی به
 سخت شدن شرایط معیشتی بود

جمکران وصله ناتنی یا پاره ای از وجود شهرقم!

»جمکران« منطقه ای آشنا 
اما فراموش شده

4
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مردم منطقه جمکران سالها بود که در بلاتکلیفی بین بخشداری مرکزی قم و شهرداری منطقه چهار قم قرارداشتند و به طبع 
آن از خدمات هرنهاد به نوعی محروم بود .پس از کش و قوس های فراوان دراواسط سال 86 با مصوبه شورای عالی معماری و 
شهرسازی ایران این منطقه به شهر قم الحاق شد. و پس از این الحاق احمدی بافنده شهردار وقت قم عباس جوهری را به سمت 
شهردار منطقه جمکران   منصوب کرد و شهرداری این منطقه درساختمانی در اطراف مسجد مقدس جمکران آغاز به فعالیت 
کرد و اقدامات اولیه ای از جمله نام گذاری خیابان ها و معابر و کوچه و پلاک گذاری و رفت وروب انجام شدووعده های نیز  برای 
ایجاد زیر ساخت های شهری برای این منطقه داده شد که تاکنون هیچکدام محقق نشده است. با گذشت  12 سال از تصویب

رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان این که 
ناآرامی های آبان ماه پاسخی به سخت تر شدن شرایط معیشتی 
کشور بود، گفت که باید در شرایط فعلی اقدامات را از مرز افراط 
و تفریط و انفعال دور کرده و وارد فار عملگرایی شویم.  محسن 

هاشمی در ششمین کنگره حزب همبستگی ایران اسلامی 
شورای  مجلس  انتخابات  آستانه  در  شرایطی  در  کرد:  اظهار 
اسلامی قرار داریم که کشور وضعیت خاصی دارد این انتخابات 
شباهت زیادی به انتخابات های گذشته ندارد، مشکلات کشور

هدیه ای که عادل فردوسی پور را شگفت زده کرد
2
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وزیر صنعت، معدن و تجارت:

انبار ها پر از کالا های اساسی است 

2

 استاندار قم، گفت :دشمنان با کلیت نظام مخالف هستند و بین نظام و دولت هیچ تفاوتی 
قایل نیستند به همین دلیل باید از بداخلاقی های انتخاباتی، استفاده از برخی تریبون ها 
برای سوء استفاده در راستای منافع جریان های سیاسی به صورت جدی اجتناب شود. 
بهرام سرمست روز چهارشنبه در شورای اداری استان در سالم کرامت استانداری قم، 
ادامه داد: خبرها و پیش بینی هایی از برنامه ریزی دشمنان وجود دارد که آنها قم را در محور 
برنامه های خود قرار داده اند. وی ادامه داد: وحدت، هماهنگی و همدلی که مهمترین 
پشتوانه نظام است که باید در مناسبت های پیش رو این وحدت همچنان حفظ و از حاشیه 
های سیاسی و بهره برداری های جناحی و فرصت طلبی های ناآگاهانه از مناسبت های 
ملی و انقلابی باید پیشگیری و اجتناب شود. سرمست، افزود: ۹ دی، ۱۹ دی، دهه فجر 

و انتخابات ۲ اسفند سال جاری از جمله مناسبت هایی است که باید با پرهیز از اقدامات

 شهردار قم با بیان اینکه معرفی ظرفیت های قم همچنان مغفول مانده است، گفت: جلوه ها 
و ظرفیت های پنهانی در قم وجود داشته که بیشتر برآیندهای آن برای مردم معرفی شده 
است. سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار مسئولان نمایندگی خبرگزاری های خارجی در 
ایران که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به موقعیت و جایگاه شهر قم 
اظهار داشت: جلوه ها و ظرفیت های پنهانی در قم وجود داشته که بیشتر برآیندهای آن برای 
مردم معرفی شده است. وی با بیان اینکه بزرگ ترین حوزه علمیه جهان اسلام در قم وجود 
دارد، ابراز کرد: مرکز جهان اسلام و مذهب تشیع قم بوده و این شهر جایگاه ویژه ای در مسائل 
فرهنگی، سیاسی و امورات انقلاب دارد. شهردار قم با تأکید بر اینکه حدود ۶۰۰ مرکز در قم 
در ابعاد و بخش های مختلف پژوهشی مشغول فعالیت هستند، تصریح کرد: ۱۲۲ کشور در 

قم نماینده داشته و ۳۷ هزار دانشجو و طلبه از کشورهای مختلف اسلامی در قم مشغول

استاندار قم تاکید کرد

پرهیز از بداخلاقی وسوء استفاده از تریبون های انتخاباتی
شهردار قم:

معرفی ظرفیت های قم مغفول مانده است
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نتیجه تحریم آمریکا باخت – باخت است 
دکتر روحانی در مذاکرات مشترک با نخست وزیر ژاپن:

محرومیت ها باگذشت ۱۲سال از الحاق به شهرقم هنوز پابرجاست
چرا مسئولان تدبیری برای آبادانی این منطقه نمی اندیشند؟

آیا هنوز زمان عمل به وعده ها فرانرسیده است

 باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظردارد نسبت به واگذاری بهره برداری ردیف های مشروحه 
ذیل از طریق مزایده اقدام نماید لذا متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت پاکت وشرایط مزایده از 
تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز به استثنای روزهای تعطیل از ساعت ۸ صبح لغایت ۱4 
به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم – کیلومتر 3 جاده قدیم قم – تهران سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

تلفن 36642349-025 تماس حاصل نمایند. 

اهم شرایط عمومی :
- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 5۰۰.۰۰۰ ریال به شماره حساب ۷۰۰۷۸۷۹۱۳۱۲۱ )درآمد 
سازمان( بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل 

فیش واریزی وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
بحساب  نقد  وجه  واریز  یا  و  بانکی  ضمانتنامه  بصورت  مزایده   در  شرکت  سپرده   مبلغ   -
۷۰۰۷۸۷۳۰۷۳۱۶ سپرده سازمان نزد بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 

قم میباشد.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان 

ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده میباشد.
- برنده مزایده موظف به ارائه ضمانتنامه بانکی معادل حداقل سه ماه اجاره موضوع قرارداد و تسلیم 

12 فقره چک بابت پرداخت اجاره ماهیانه به سازمان می باشد.
- سایراطلاعات مربوط به مزایده در شرایط مزایده مندرج می باشد.

» تلفن تماس:025-36642349 « 

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
آگهی مزایده)نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
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اخبار

بحرانی به نام آلودگی هوا 

در ماه های اخیر با توجه به سرد تر شدن و وقوع پدیده وارونگی هوا، شاهد آلودگی بیش از حد 
هوای کلان شهر ها علی الخصوص پایتخت بودیم. طبق آمار در ایران سالیانه حدود 45000 نفر 
بر اثر آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند و 5 سال از عمر افراد کاهش یافته است. به نقل از 
مدیر کل دفتر مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست، تلفات آلودگی هوا در تهران 
به اندازه سقوط سالانه 100 بوئینگ پانصد نفری است. همچنین در روز های آلودگی شمار 
افرادی که دچار بیماری های تنفسی و ریوی هستند چند درصد افزایش پیدا می کند که این نیز 
احتمال بروز بیماری سرطان زا در انسان ها را بالا می برد. فلذا هزینه های مرتبط با آلودگی هوا 
و درمان بیماری های پس از آن برای کشور بسیار زیاد است. به نقل از دبیر کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوا، بانک جهانی گزارشی در سال 201۸ منتشر کرده است که می گوید اگر غلظت 
ذرات معلق تهران از 32 میکروگرم بر مترمکعب کنونی به 10 میکروگرم بر مترمکعب که استاندارد 
برسیم 1.۸ میلیارد دلار صرفه جویی سالیانه در خسارات تنها در شهر تهران خواهیم داشت.یعنی 
با توجه به قیمت ارز امروز چیزی حدود 23 هزار میلیارد تومان می شود که تقریبا نصف میزان کل 
یارانه سالیانه کشور است و این مقدار قابل توجه ای برای جلوگیری از افزایش آلودگی هوا است.

پس بهتر نیست این هزینه ها را برای پیش گیری از وقوع این بحران خرج کنیم؟
آیا تهران اولین شهری در جهان است که دچار آلودگی هوا می شود؟

تهران اولین شهری در جهان نیست که دچار آلودگی هوا می شود ولی متاسفانه همیشه نام 
پایتخت در کنار شهر های نه چندان توسعه یافته که دچار آلودگی هوا هستند دیده میشود.در 
گذشته شهر هایی مثل مکزیکو سیتی و لندن نیز دچار آلودگی هوا بوده اند اما با تدبیر و درایت و 
با کمک مردم این موضوع را حل کرده اند.با توجه به گزارش شرکت کنترل کیفیت هوای تهران 
، از ابتدای امسال تا امروز فقط 25 روز هوای پاک در پایتخت داشته ایم و این یک بحران بسیار 
جدی برای کشور است. نمیشود زمین را نابود و سپس دعای باران کرد! مدیریت کیفیت هوا و 
رفع آلودگی های آن را باد و باران نمیتواند به عهده بگیرد.این بحران تنها با اتحاد چندین دستگاه 
مرتبط با وضعیت آلودگی هوا و همبستگی با مردم حل خواهد شد والا باید همچنان منتظر باد 

باشیم که بیاید و نتیجه عملکرد ما را با خود ببرد.
راه حل چیست؟

در ادامه به بررسی یک سری از اقداماتی که میتواند باعث کاهش آلودگی هوا شود می پردازیم:
 فرهنگ سازی و آگاهی مردم

اولین موضوع که بسیار شایسته است فرهنگ سازی و آگاهی مردم از اهمیت موضوع آلودگی 
و اشتیاق برای کاهش آن است. از بیلبورد های شهری گرفته تا استفاده کردن برخی مسئولین 
یا هنرمندان از حمل و نقل عمومی میتواند مثمر ثمر واقع گردد اما متاسفانه این اقدامات بعضاً 
فقط به اندازه انگشتان یک دست در سال صورت میگرد. آگاهی مردم میتواند در جهت مطلوب 
اثر مثبتی داشته باشد.به عنوان مثال عموم مردم شاید اطلاعی نداشته باشند که موتور سیکلت 
ها چندین برابر خودرو های شخصی آلودگی تولید میکنند و وضعیت آلودگی هوا را بحرانی تر 

میکنند.
 استفاده از دوچرخه

فرهنگ سازی استفاده از دوچرخه امر بسیار مهمی است اما اگر با هدف کاهش آلودگی هوا و 
نه کسب درآمد باشد!در تهران امکاناتی نظیر ایستگاه های دوچرخه و... به وجود آمده است اما 
برای استفاده از آن باید حق اشتراک بالایی پرداخت کرد با توجه به وضعیت فعلی آلودگی هوا و 
همچنین وضعیت اقتصادی مردم بهتر است این امکانات رایگان در اختیار مردم قرار گیرد و تعداد 

ایستگاه ها را بیشتر کنند.
 بهبود شرایط حمل و نقل عمومی

در صورتی که ناوگان های حمل و نقل عمومی فرسوده هستند باید هرچه سریع تر به روز شوند 
و تعداد واگن های قطار شهری افزایش یابد.اگر امکانات حمل و نقل عمومی بیشتر باشد مردم 
نیز بیشتر از آن ها استفاده می کنند.مثلا در برخی از ساعات شبانه روز در ایستگاه مترو دروازه 

دولت باید حداقل 4 نوبت صبر کرد تا فرصت سوار شدن پیدا شود!
 تسهیلات ویژه برای رانندگان

خیلی از افراد بخاطر شرایط اقتصادی مجبور هستند با خودرو های فرسوده در شهر فعالیت 
و کسب درآمد کنند اگر دولت به رانندگان تاکسی ها ، مینی بوس ها و اتوبوس های فرسوده 
تسهیلات خرید ویژه اعطا کند آن ها میتوانند خودرو های خود را به روز کنند و از آلودگی هوا 
میزان  و  جدید  خودروهای  برابر  سه  فرسوده  خودروهای  سوخت  مصرف  شود.  جلوگیری 
آلایندگی شان چندین برابر آن ها است.طبق آمار حدود 30 هزار تاکسی فرسوده در تهران وجود 

دارد!
 طرح ترافیک و آلودگی هوا و کنترل تردد

همانطور که مشخص شد حذف طرح زوج و فرد و جاگزین کردن آن با طرح کنترل آلودگی 
هوا تقریبا هیچ تاثیر مثبتی در بهبود کاهش آلودگی هوای تهران نداشته بلکه گاهی نتیجه منفی 
نیز نسبت به قبل داشته است و چندین بار به دلیل افزایش آلودگی هوا مجدداً طرح زوج و فرد 
سابق را از درب منازل اجرا نمودند.آلودگی هوا با خرید طرح کاهش نمیابد و باید یک فکر اساسی 
تر نسبت به اجرای این طرح کرد.تردد کامیون ها در سطح شهر چه در روز و چه در شب باید 
کنترل شود به نقل از رییس سازمان حفاظت محیط زیست 51٪ آلودگی هوای تهران به سبب 

کامیون هایی است که شب ها وارد تهران می شوند.
 عمران و شهرسازی

برای استفاده مردم از ناوگان های حمل و نقل عمومی و بیرون نیاوردن خودرو هایشان از منازل 
و همچنین دوچرخه سواری باید بستر امن و مناسبی در شهرسازی طراحی شود که مردم بتوانند 

به راحتی از همه امکاناتی که با هدف کاهش آلودگی هوا است استفاده کنند.
 گسترش فضای سبز

گسترش فضای سبز نظیر ایجاد بوستان ها از چندین ابعاد مختلف نه تنها باعث بهبود کاهش 
آلودگی هوا بلکه موجب ایجاد منظره زیبا شهر سازی و محیط تفریحی نیز می گردد.

 کنترل وضعیت سوخت خودرو ها
وضعیت سوخت در کشور مطلوب نیست و در گزارش های متعددی میزان آلاینده ها در حالت 
استاندارد قرار ندارند. گوگرد گازوئیل در حالت استاندارد باید بین 15 تا 20 پی پی ام باشد، 
اما متأسفانه در ایران از گازوئیل »۷ هزار پی پی ام« استفاده می شود.همانطور که مشاهده شد 
افزایش قیمت بنزین باعث کاهش آلودگی هوا نشد بلکه فقط باعث کاهش میزان مصرف بنزین 

شده است.
 تعرفه های واردات خودرو های خارجی

حمایت از تولید ملی بسیار حائز اهمیت است اما حمایت بدون درایت از تولیدات بی کیفیت 
نمیتواند نتیجه مطلوبی در پیش داشته باشد.با توجه به شرایط فعلی بهتر است خودرو های 
هیبریدی یا برقی با تعرفه های پایین وارد کشور شوند تا از افزایش آلودگی هوا جلوگیری شود.  
امیدوارم هرچه سریعتر بحران آلودگی هوای کلان شهرهای کشور به ویژه پایتخت با تدبیر و درایت 
به کمک دستگاه های مربوطه و همسبتگی مردم نه فقط با باد و باران بلکه به صورت اساسی حل 

شود و مسئولین کشور در این مورد احساس نگرانی بیشتری کنند.
کارشناس ارشد مهندسی عمران – محیط زیست

به شعور مردم توهین نکنیم

در حالی کمتر از سه ماه دیگر انتخابات مجلس یازدهم و مجلس خبرگان برگزار می شود، 
متاسفانه شاهد تند شدن برخی تریبون های نماز جمعه و جلسات و نشست های عمومی 
هستیم.  تریبون هایی که از آنها حرف از مصلحت نظام و کشور زده می شود، در صورتی که 
وزرا،  قضاییه،  قوه  یا  مجلس  رئیس  جمهور،  رئیس  شخص  یا  قضاییه  قوه  دولت،  مجلس، 
نمایندگان و ...همه بخش و عضوی از این نظام و کشور هستند. افرادی که منتخب اکثریت مردم 
هستند ولی گویی برخی ها ابایی از توهین و تخریب آنان ندارد. این نوع مواجهه با مسئولان 
حتی اگر واقعا اشکالاتی به نوع عملکرد آنها وارد باشد،توهین به شعور اجتماعی مردم محسوب 
می شود. باید بپذیریم مردم حافظه خوبی دارند، این حرف ها در ذهن آنها می ماند و بالاخره در 
جایی نتیجه آن ظهور و بروز می کند. مردم سخنان جناحی و رفتارهای سلیقه ای را تشخیص 
می دهند و این نوع عملکرد احساس شور و امید را از مردم می گیرد و مشارکت آن ها را در انتخابات 

کاهش می دهد.   
حجت الاسلام مسیح مهاجری در روزنامه جمهوری اسلامی پیشنهاد خوبی ارائه کردند و 
گفتند در برخی موارد باید ائمه جمعه را تعویض کرد. توصیه من نیز به ائمه جمعه و افرادی که به 
تریبون های مهم دسترسی دارند و متاسفانه علیه منتخبان مردم صحبت می کنند، این است که 
فراموش نکنند که هر گونه توهین به دولت و مجلس باعث تضیف نظام می شود در حالی که ما 
باید همیشه از وحدت، هماهنگی و انسجام بین دولت و مردم صحبت کنیم.   امیدوارم در چند 
ماه باقیمانده تا انتخابات مجلس شورای اسلامی و در شرایطی که کشور نیازمند همبستگی 
و همدلی بین مسئولان و مردم است، تمام تریبون ها در همین مسیر حرکت کنند تا انشاالله 

مشارکت خوبی را در انتخابات پیش رو شاهد باشیم.
 * استاد حوزه علمیه قم و دانشگاه

مصطفی کواکبیان: 

اصلاح طلبان هیچ گاه با صندوق های رای
 قهر نمی کنند

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با انتقاد از ردصلاحیت برخی اصلاح طلبان از 
سوی هیات های اجرایی انتخابات مجلس شورای اسلامی، خواستار تصحیح این روند بر مبانی 
قانون، عدالت و رعایت اصل بی طرفی شد و افزود: اصلاح طلبان هیچ گاه با صندوق های رای 
قهر نمی کنند.  »مصطفی کواکبیان« با اشاره به ردصلاحیت تعدادی از اصلاح طلبان در سراسر 
کشور از سوی هیات های اجرایی گفت: شورای هماهنگی جبهه اصلاحات )شامل 30 حزب 
اصلاح طلب( در نشست فوق العاده ای، ردصلاحیت های صورت گرفته در هیات های اجرایی را 

مورد بررسی قرار داد و خواستار تصحیح این روند ناصواب و غیرمنطقی شد.  
رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، با اشاره به ردصلاحیت برخی چهره های شاخص 
اصلاح طلب اظهار داشت: براساس اطلاع ما برخی چهره های شاخص منسوب به جریان 
اصولگرایان که حتی دارای پرونده های اقتصادی و متهم به فساد مالی هستند ازسوی هیات های 
فعلی اصلاح طلب متاسفانه رد صلاحیت  نمایندگان  از  تعدادی  اما  تایید شده اند،  اجرایی 

شده اند.
دبیرکل حزب مردم سالاری با تاکید بر این که اصلاح طلبان هیچ گاه با صندوق های رای قهر 
نخواهند کرد از هیات های نظارت استان ها و مرکزی خواست با رعایت دقیق قانون و عدالت و 
بی طرفی این روند ناصواب را حتما اصلاح نموده و زمینه مشارکت گسترده مردم در انتخابات 

را فراهم سازند.

حسین شکوهی*

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت مرحوم آیت الله تألهی؛
تجلیل از بزرگان دین تجلیل از معارف الهی است

 رهبر معظم انقلاب در دیدار با دست اندرکاران کنگره بزرگداشت مرحوم آیت الله تألهی 
با اشاره به حضور پرشمار عناصر جوان فرهنگی در سراسر کشور تاکید کردند: تجلیل از 
این بزرگواران تجلیل از دین، اخلاق، عرفان، معنویت و معارف حقیقی الهی است که این 

کار برای کشور ما لازم است. 
به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، بیانات رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت مرحوم آیت الله تألهی که در 

تاریخ ۸ مهر 9۸ برگزار شده بود، صبح امروز در محل این همایش در همدان منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با اشاره به برخاستن عرفای بزرگ از منطقه 
همدان، مرحوم آیت الله تألهی را در ادامه این سلسله عرفا و از گوهرهای ناشناخته 
برشمردند و با اشاره به استمرار این روحیه و رشحات عرفانی در جوانان رزمنده همدان 
همچون شهید چیت سازیان، گفتند: در دوران دفاع مقدس، جوانان حزب اللهی و عاشق 
جبهه با مرحوم آیت الله تألهی مأنوس بودند و این از جمله امتیازات آن عالم بزرگوار بود که 
جوانان از ارتباط با ایشان بهره مند و منور می شدند. رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به حضور 
پرشمار عناصر جوان فرهنگی در سراسر کشور، دست اندرکاران این کنگره را به ترویج 
ذخایر معنوی بزرگان همچون آثار، دروس و نصایح اخلاقی آیت الله تألهی برای تربیت 
جوانان در صراط مستقیم توصیه کردند و افزودند: تجلیل از این بزرگواران تجلیل از دین، 

اخلاق، عرفان، معنویت و معارف حقیقی الهی است که این کار برای کشور ما لازم است.

آیت الله امامی کاشانی :
مسئولان در برابر برنامه های دشمن بیدار باشند 

امام جمعه موقت تهران گفت: مسئولان و مردم ایران باید بیدار باشند و باید بدانند چگونه 
اوضاع را مدیریت و نظارت کنند و بدانند چگونه باید جلوی قاچاق و واردات بی رویه کالا 
را گرفت. آیت الله امامی کاشانی در خطبه های این هفته نماز جمعه تهران اظهارداشت : 
یکی از وظایف امت های اسلامی را بیداری و توجه به اعمال و رفتار دشمن دانست و گفت: 
وظیفه امت اسلامی، بیدار بودن و توجه به این است که دشمنان چه می کنند. در عراق 
چه کرده اند و چه جانیان و خائنانی را بر اوضاع سوار و چه جنایاتی را رقم زده اند. در دیگر 
مناطق هم به همین شکل است. وی خواب و غفلت را یکی از دلایل عقب ماندگی و تسلط 
مستکبران دانست و گفت: خواب، عزم و اراده ها و تصمیم را می شکند و اگر انسان بی 
عزم و اراده بود، برنامه ها از هم می پاشند. همه ما باید مراقب مشکلات و مسائل زمانمان 
باشیم. آیت الله امامی کاشانی  تصریح کرد :امروز در دنیا استکبار و صهیونیسم برای 
کشورهای اسلامی و ایران برنامه چیده اند و برای سلطه بر کشورهای اسلامی اتاق فکر 
دارند که برای اقتصاد، سیاست، فرهنگ و جوانان چه کنند و چگونه اقتصاد این کشورها را 
با مشکل روبرو سازند. ما در مقابل این برنامه ریزی دشمنان چه می کنیم؟ آیا خواب هستیم 
و یا بیدار؟ زمان، زمان بیداری است. مسئولان و مردم ایران باید بیدار باشند و باید بدانند 
چگونه اوضاع را مدیریت و نظارت کنند و بدانند چگونه باید جلوی قاچاق و واردات بی رویه 
کالا را گرفت. وی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در خصوص توجه به توانایی های 
داخل برای حل مشکلات و موانع گفت: رهبر معظم انقلاب بارها تأکید کرده اند که باید 
روی پای خود بایستیم و از سرمایه های داخلی استفاده کنیم. همه ما باید بدانیم وظیفه 
امروز ما چیست. ملت ایران باید در درون خود با هم متحد و همراه باشند و روی پای خود 
بایستند. خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به شرایط جسمی شیخ زکزاکی گفت: عالم 
بزرگ نیجریه، علامه زکزاکی بعد از آن همه جراحت و آسیب، روانه زندان شده، عالم اسلام 
وظیفه دارد که از دولت نالایق نیجریه بخواهد که این مرد بزرگ را آزاد و برای سلامت و نجات 

او اقدام کند. ما نیز وظیفه داریم برای رهایی ایشان از این شرایط دعا کنیم.
آیت الله امامی کاشانی با اشاره به سالگرد شهادت آیت الله مفتح گفت: آیت الله مفتح 

منادی وحدت حوزه و دانشگاه بود و ما از خداوند متعال ترفیع درجات او را می طلبیم.

علی مطهری:
 نمایندگان در تصمیم گیری هایشان آزاد نیستند

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که تمرکز قدرت در دولت و یا هر 
جای دیگری استبداد ایجاد می کند، گفت: متاسفانه نماینده در تصمیم گیری مستقل، 
آزاد و راحت نیست البته که باز هم معتقدم در این شرایط نباید با انتخابات و صندوق رای 
قهر کرد باید شرکت کرد و ناامید نبود. علی مطهری روز پنجشنبه در ششمین کنگره حزب 
همبستگی ایران اسلامی  اظهارداشت :بعد از تصمیم استیضاح وزیری بلافاصله فشار 
به نماینده می آورند؛ در این وضعیت ببینید نماینده باید چقدر مقاومت داشته باشد که 
در مقابل اینها بایستد؛ حتی عده ای که می خواهند از روی حسن نیت از حقوق مردم 
و استیضاح دفاع کنند خود را مورد حمله زیاد می بینند و امضاء را پس می گیرند. وی 
ادامه داد: در این وضعیت عملا نماینده در تصمیم گیری هایش مستقل، آزاد و راحت 
نیست. قبول دارم که باید مقاومت کند و تحت تاثیر فشارها نباشد، اما بالاخره آنها هم 
معذوریت دارند و بعد در شهرشان اذیت شده و امکاناتی که باید برای شهرشان بگیرند هم 
در نظر دارند، بعد هم جلوی مردم شان پاسخگو نیستند، لذا ضمن آنکه جایگاه خوبی 
برای مجلس در قانون اساسی وجود دارد، اما در عمل نماینده نمی تواند در آنجایی که 
باید وارد شده برود و کاری انجام دهد. این عضو فراکسیون امید در تبیین رفتار در مقابل 
برگزاری انتخابات گفت: این مساله ی مهمی است که چه طور باید با مردم رفتار کنیم. 
آیا باید دائما برای آنها تعیین تکلیف کرده تا مبادا اشتباه کنند؟ پاسخ آن است که باید 
مردم را آزاد گذاشته تا خودشان رای دهند حتی اگر به اشتباه باشد در این صورت کم کم 
رشد اجتماعی پیدا می کنند. نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
مشارکت بالای مردم در انتخابات مساله  بسیار مهمی است، افزود: البته این موضوع برای 
مردم سخت است که در شرایط فعلی همچنان مشارکت بالا داشته باشند؛ حوادثی رخ 
داده و نارضایتی هایی به وجود آمده که برای مردم مشارکت بالا را در انتخابات سخت 
می کند. ممکن است عده ای بگویند حضور در انتخابات فایده ای ندارد و اصلا برای 
چه باید شرکت کنند. هرگروهی بیاید همین است و تصمیمات در جای دیگری گرفته 
می شود، اما این طور نیست. می شود با مجلس شورای اسلامی خیلی کارهای خوبی را 

پیش برد، لذا باید در انتخابات شرکت کرد.

دبیرکل حزب همبستگی:

احزاب ما یک دهدار را هم نمی توانند 
انتخاب کنند

دبیرکل حزب همبستگی گفت: احزاب ما یک دهدار را هم نمی توانند انتخاب کنند. 
علی اصغر احمدی صبح روزپنجشنبه  در ششمین کنگره حزب همبستگی ایران اسلامی 
با بیان اینکه احزاب ما چون در ساختار قدرت جا پا ندارند، معمولا موفق نمی شوند، اظهار 
کرد: احزاب ما اگر همه با هم جمع شوند یک دهدار را هم نمی توانند انتخاب کنند چون 
در قدرت جا پا ندارند. وی ادامه داد: یکی از اشکالات احزاب در کشور ما این است که آنها 
هرگز برای حل مشکلات کشور طرحی ارائه نکرده اند. از سویی وقتی اعضای احزاب به 
مجلس یا شورای شهر می روند، از حزب خود فاصله می گیرند چون ضمانت اجرایی برای 
احزاب وجود ندارد. دبیرکل حزب همبستگی با اشاره به فشارهای دشمنان گفت: چرا در 
این شرایط گفت وگوی ملی در کشور آغاز نمی شود؟ دشمن می تواند از فاصله های ایجاد 

شده سوء استفاده کند اما  اگر ما  ید واحده باشیم، دشمن نمی تواند به ما ضربه بزند.

آیت الله سیستانی: 

راه حل خروج عراق از بحران، انتخابات 
زودهنگام است

 آیت الله سید علی سیستانی مرجعیت عالی عراق روز جمعه در بیانیه ای مهم با تاکید 
مجدد بر نقش مردم در تشکیل دولت ها و لزوم برگزاری انتخابات زودهنگام خاطر نشان 
کرد: بستن ادارات دولتی و نهادهای آموزشی هیچ توجیهی ندارد.  در این بیانیه ،  ایشان 
همچنین خواستار برگزاری انتخابات زودهنگام پس از تدوین قانونی منصفانه برای آن شد 
و عنوان کرد : تصویب قانون انتخاباتی که مطابق خواسته های مردم نباشد، به برون رفت 
از بحران کمکی نمی کند.مرجعیت عالی دینی همچنین خواستار تشکیل دولتی بدون 
جنجال و فارغ از هرگونه بحث و مجادله شد که انتخابات زودهنگام را براساس یک قانون 

منصفانه و تحت نظارت یک کمیسیون مستقل برگزار کند.
 

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

انبار ها پر از کالا های اساسی است 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: انبار های دولت و بخش خصوصی پر از کالا های 
اساسی است و نیاز سال 9۸ و همچنین بخش عمده ای از نیاز سال 99 به کالا های 
اساسی، تامین و ذخیره سازی شده است و در این باره هیچ نگرانی نداریم. رضا رحمانی 
در حاشیه نشست هم اندیشی برای رونق تولید در جمع خبرنگاران افزود: تولید کشور روند 
افزایشی یافته است که این روند افزایشی به ما اطمینان می دهد هیچ نگرانی درباره تامین 
کالایی نداشته باشیم، البته برای برخی اقلام کالا های اساسی که سهم کمی از واردات هم 

دارد، تدابیر لازم اندیشیده و ذخیره سازی به وفور صورت گرفته است.

رئیس جمهوری اسلامی ایران گفت: روش غیرقانونی آمریکا در خروج غیرمتعهدانه از توافق 
برجام نشان داد که این اقدام ضربه به یک توافق بین المللی و صلح و امنیت بود و در واقع نه 
برای آمریکا و نه هیچکدام از طرف های  برجام سودی نداشت و ثابت کرد که تحریم سرنوشتی 

جز باخت – باخت برای هیچکس ندارد.
 حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی که به دعوت رسمی نخست وزیر ژاپن 
به این کشور سفر کرده است، روز جمعه در مذاکرات مشترک با "آبه شینزو" تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران همواره برای برقراری صلح و آرامش در منطقه و جهان با کمک و 
همکاری کشورهای منطقه و همسایگان تلاش کرده و در همین راستا نامه هایی نیز برای 
سران کشورهای منطقه ارسال شده است. رئیس جمهور با قدردانی از حمایت ژاپن از طرح 
صلح هرمز اظهارداشت: ایران همواره به مسئولیت خود در تامین امنیت منطقه عمل کرده و 

معتقدیم امنیت خلیج فارس توسط کشورهای بیگانه بهم ریخته است.
برای امنیت منطقه باید ریشه یکجانبه گرایی را بخشکانیم 

دکتر روحانی تصریح کرد: برای امنیت منطقه باید ریشه یکجانبه گرایی را بخشکانیم و به 
کسانی که مسیری غیر از همکاری بر اساس قواعد بین اللملی را تعقیب می کنند بفهمانیم 

باید مسیری دیگر را دنبال کنند.
  دکتر روحانی در ادامه با اشاره به روابط خوب ودیرینه )90 ساله(  ایران و ژاپن، اظهار داشت: 
دیدارهای متعدد سران دو کشور طی 6 سال گذشته نشان از روابط بسیار خوب و صمیمانه 
تهران – توکیو نسبت به چند دهه گذشته دارد و خوشحالم که در نودمین سالگرد برقراری روابط 

سیاسی دو کشور سومین دیدار بین ما برقرار می شود.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت توسعه و تعمیق روابط دوستانه ایران و ژاپن در تمامی 
زمینه ها، افزود: دو کشور می توانند در حوزه های مختلف اعم از انرژی ، علم و فناوری های 
نوین، پزشکی، گردشگری، ورزشی، گمرکی و همچنین روابط صنعتی، اقتصادی و تجاری 

همکاری های خود را توسعه دهند.
همه کشورها باید به قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت متعهد باشند

دکتر روحانی در ادامه با اشاره به اعمال تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا علیه ایران 
بعد از خروج غیر متعهدانه این کشور از توافق برجام، اظهار داشت: خروج یک جانبه آمریکا از 

تفاهم نامه های بین المللی مثل برجام، امنیت و صلح در جهان را تهدید می کند.
رئیس جمهور با بیان اینکه همه کشورها باید به قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل 
متعهد باشند، گفت: تحریمهای آمریکا نوعی تروریسم اقتصادی تلقی می شود و کشورهایی 

که در راه مقابله با تروریسم فعالیت می کنند باید با این کار آمریکا نیز مقابله کنند.
وی اظهارداشت: ایران همه تلاش خود را برای حفظ برجام در چارچوب تامین منافع خود 
انجام داده و خواهد داد و از طرف های دیگر در برجام نیز می خواهیم به تعهدات خودشان 
عمل کنند. دکتر روحانی افزود: بی تردید این اقدام، رمز بقاء این تعهد بین المللی خواهد 
بود و کشورها می توانند با پایبندی و عمل به تعهدات خود، امریکا را به اصلاح اشتباهات و 

بازگشت به مسیر درست و قانونی مجبور کنند.
رئیس جمهور با اشاره به زمینه های همکاری میان ایران و سایر کشورها، افزود: ما از هر 
طرحی که بتواند موجب افزایش تبادلات اقتصادی بویژه در حوزه انرژی  و افزایش صادرات و 

فروش نفت بشود، استقبال می کنیم . 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه کاهش مرحله به مرحله تعهدات برجامی از سوی ایران بعد از 
خروج آمریکا از این توافق و کوتاهی اروپایی ها از عمل به تعهداتشان در چارچوب مفاد برجام 
بوده است، تصریح کرد: معتقدیم برجام یک الگوی موثر برای رسیدن به صلح و دوستی میان 

همه کشورها است.

ژاپن و دیگر کشور ها به حفظ برجام کمک کنند 
 دکتر روحانی با تاکید بر اینکه خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم های بی سابقه اقتصادی 
علیه ملت ایران به سود هیچکس نبوده است ، افزود: بدعهدی آمریکایی ها نه تنها ضربه به 
یک توافق بزرگ بین المللی بود بلکه آسیب و ضربه به صلح و روابط سیاسی دوستانه میان 

کشورها است.
رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی از هر تلاش و کوششی از سوی کشورها برای 
حفظ برجام و تامین امنیت و صلح و ثبات در منطقه و جهان استقبال می کند، خاطرنشان 
کرد: به طور طبیعی در چارچوب منافع خود از هیچگونه مذاکره و توافقی در این زمینه 
رویگردان نیستیم. دکتر روحانی افزود: طی این سالها ایران ثابت کرده که با منطق و گفت و گو 
منافع خود را تامین می کند و همیشه معتقد بوده که با منطق مذاکره و افق برد – برد می توان 
به توافقات موثر و پایدار رسید. رئیس جمهور تصریح کرد: روش غیرقانونی آمریکا در خروج 
غیرمتعهدانه از توافق برجام نشان داد که این اقدام ضربه به یک توافق بین المللی و صلح و 
امنیت بود و در واقع نه برای آمریکا و نه هیچکدام از طرف های  برجام سودی نداشت و ثابت 

کرد که تحریم سرنوشتی جز باخت – باخت برای هیچکس ندارد.
دکتر روحانی همچنین ابراز امیدواری کرد که همه کشورها از جمله ژاپن برای حفظ برجام 

تلاش خود را انجام دهند.
آبه شینزو :

علاقه مندیم روابط با ایران درهمه عرصه ها  گسترش دهیم
"آبه شینزو " نخست وزیر ژاپن نیز در نشست هیات های عالیرتبه ایران و ژاپن با ابراز خرسندی 
از حضور رئیس جمهور ایران در کشورش گفت: روابط ایران و ژاپن وارد نودمین سال خود شده 
و رفت و آمد مسولین دوکشور در سالهای اخیر موجب تقویت بیش از پیش روابط تهران و توکیو 
شده است . نخست وزیر ژاپن با تاکید بر علاقه مندی کشورش بر گسترش روابط با ایران در 
همه عرصه ها  اظهارداشت: مصمم هستیم همکاریهای خود را با ایران بویژه در زمینه های 

کنسولی، فنی و مدیریت پزشکی ، مدیریت بحران و مقابله با زلزله توسعه دهیم.
وی افزود: ژاپن همچنین علاقه مند است سریعا تفاهمنامه دو کشور در حوزه گردشگری 

عملیاتی شود تا روابط دو ملت نیز بیش از پیش توسعه یابد.
آبه شینزو با اشاره به جایگاه بخش های خصوصی دو کشور در توسعه همکاری های مشترک 
گفت:  ما علاقه مندیم بخش های خصوصی دو کشور نیز در روند توسعه روابط مشترک 

اقتصادی فعالتر شوند.
نخست وزیر ژاپن با استقبال و اعلام پشتیبانی کشورش از طرح صلح هرمز افزود: تامین 
امنیت منطقه برای همه کشورهایی که به این حوزه رفت و آمد دارند بسیار مهم است و ما از 

نقش سازنده ایران در تامین امنیت و ثبات و صلح در منطقه قدردانی می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه ژاپن پیوسته از برجام حمایت کرده و به تلاش های خود در این عرصه 

ادامه می دهد ، از شروع همکاری کشورش با سه کشور اروپایی در این زمینه خبر داد
»آبه شینزو« نخست وزیر ژاپن قبل از این نشست مشترک روز جمعه در کاخ نخست وزیری 
این کشور به طور رسمی از حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری 
اسلامی ایران استقبال کرد.  در این مراسم ابتدا سرود ملی دو  کشور  نواخته شد و دکتر روحانی 
و آبه شینزو از گارد احترام مستقر در جایگاه سان دیدند و پس از آن، اعضای دو هیات به روسای 
دو کشور معرفی شدند. بلافاصله پس از مراسم استقبال رسمی، دکتر روحانی و نخست وزیر 
ژاپن ملاقات خصوصی خو داشتند و پس از آن، مذاکرات مشترک هیات های عالیرتبه دو 
کشور برگزار شد. رئیس جمهور کشورمان و هیات همراه دیشب همچنین در ضیافت شام 

نخست وزیر ژاپن که به افتخار دکتر روحانی ترتیب داده شده است، شرکت کردند.

دکتر روحانی در مذاکرات مشترک با نخست وزیر ژاپن:

نتیجه تحریم آمریکا باخت – باخت است 

رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان 
شدن  سخت تر  به  پاسخی  آبان ماه  ناآرامی های  این که 
شرایط معیشتی کشور بود، گفت که باید در شرایط فعلی 
اقدامات را از مرز افراط و تفریط و انفعال دور کرده و وارد فار 

عملگرایی شویم. 
محسن هاشمی در ششمین کنگره حزب همبستگی 
ایران اسلامی اظهار کرد: در شرایطی در آستانه انتخابات 
وضعیت  کشور  که  داریم  قرار  اسلامی  شورای  مجلس 
خاصی دارد این انتخابات شباهت زیادی به انتخابات های 
آن مشکلات  در صدر  و  ندارد، مشکلات کشور  گذشته 
اول  اقتصادی وجود دارد که علت اصلی آن در وهله ی 
تحریم های بی سابقه تحمیلی از طرف آمریکا و بعضی از 
کشورهای توسعه یافته غربی است که تا به حال به این 

صورت به کشور دیگری وضع نشده است.
وی ادامه داد: از سال 1385 که ایران اولین قطعنامه 
را از طرف شورای امنیت دریافت کرد این تحریم ها روز به 
روز بیشتر و مستحکم تر شده و موانع اقتصادی بیشتری 
را ایجاد کرد. در کنار آن بحث ناکارآمدی و ناهماهنگی 
دستگاه های مختلف هم وجود دارد که در 40 سال گذشته 
اوج خود است و  بوده، اختلافات سیاسی در  بی سابقه 
جریان های افراطی و تفریطی بیشتری در کشور حاکم 

رسوخ  کشور  اجرایی  قدرت  به  ناکارآمدی  است.  شده 
کرده و ناهماهنگی وجود دارد. به گفته هاشمی دو پدیده 
تحریم و ناهماهنگی دستگاه های مختلف و ناکارآمدی 
باعث افزایش مشکلات شده که مسائلی همچون کاهش 
ارزش پول ملی، توقف صادرات نفت، اختلال در بازارگانی 
و تاثیرات در اقتصاد کشور را شاهدیم مراقب باشیم دچار 
مشکلات بعدی نشویم و سعی کنیم از این مشکلات عبور 
داد:  ادامه  کارگزاران  رییس شورای مرکزی حزب  کنیم. 
این مشکلات به جامعه رسوخ کرده و ناآرامی های چند 
سال گذشته را دیدیم که آبان ماه شدت بیشتری داشت. 
برخی گفتند به دلیل بنزین و برخی دیگر توطئه خارجی 
سخت   به  پاسخ  نوعی  به  گفت  می توان  اما  خواندند، 
شدن شرایط معیشتی در کشور بود به خصوص این که 
به قشر پایین جامعه فشار بیشتری وارد کرده و می توان 
این پرسش که در  با طرح  به راحتی دید. وی  را  آثار آن 
چنین شرایطی چه اقدامی را انجام داد و نقش احزاب، 
گروه های سیاسی و کارشناسان و فرهیختگان چیست، 
ادامه داد: پاسخ گروه ها و جریان های تندرو و افراطی را 
دیدیم آنها به دنبال استیضاح وزرا و دولت بودند. البته در 
همان وهله  اول طرح هایی برای برگرداندن بنزین را ارائه 
کردند که با نظر حاکمیت و شبه حکم حکومتی از طرف 

رهبری عقب نشینی کردند. آنها دنبال رادیکالیزه کردن 
و تندتر کردن وضعیت کشور هستند تا بتوانند خود را در 
کشور حاکم کنند؛ مسیری که به صلاح کشور نیست البته 
حاکمیت جلوی آنها ایستاد و آنها نتوانستند اثربخشی 
بعدی که در  اضافه کرد: طیف  باشند. هاشمی  داشته 
این مسیر فعال بود بعضا خواستار استعفای دولت شد 
نظرش این بود که باید دولت کنار بکشد تا مشخص شود 
که مشکلات حاکم شده در کشور تقصیر کیست و این 
نهادهای قدرتمند هستند که نمی گذارد کار جلو رود. آنها 
استعدادشان این است که با استعفا و کنار رفتن دولت 
مسئولیت به گردن حاکمیت بیفتد این هم بعضا مورد 
توافق گروه های سیاسی قرار نگرفت و از طرف آنها نفی 
شد. وی اضافه کرد: رویکرد سوم که می تواند از این دو 
رویکرد خطرناک تر باشد، آن است که انفعال در پیش گرفته 
شود. معتقدان این رویکرد می گویند بر تداوم وضع موجود 
اصرار کرده و کاری انجام ندهید این کار باعث دلسردی در 
انتخابات شده و همه کم کم کنار می کشند و معلوم می شود 
حاکمیت مقصر است و نمی تواند کشور را در جهت خود 
هدایت کند؛ این سه رویکرد افراطی، تفریطی و انفعالی 
مطرح است که به باور ما رویکردی که می تواند مشکلات 

کشور را حل کند، مبتنی بر عقلانیت و عملگرایی است.

محسن هاشمی:

 ناآرامی های آبان پاسخی به سخت شدن شرایط معیشتی بود

 نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل متحد اجرای یکجانبه برجام را پایدار 
ندانست و گفت ایران نمی تواند به تداوم تحریم های غیرقانونی و فقدان اقدامات جبرانی 
توسط دیگر طرف های برجام بی تفاوت بماند و با گزینه های نامحدود، اقدامات ضروری را 

برای تامین منافع ملی به عمل می آورد.
مجید تخت روانچی بعدازظهر پنج شنبه در نشست شورای امنیت که برای بررسی گزارش 
دبیرکل سازمان ملل درباره آخرین وضعیت اجرای قطعنامه 2231 برگزار شد، افزود: اجرای 
یکجانبه برجام پایدار نیست. اجرای کامل این توافق مستلزم وجود بیش از یک طرف راغب 

و توانمند است.
وی ادامه داد: ایران اجرای برخی تعهدات خود را براساس بندهای 26 و 36 برجام متوقف 
کرده است. به منظور ایجاد فضا برای دیپلماسی، یک رویکرد گام به گام با فاصله زمانی 2 

ماهه طراحی شده است.
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد اضافه کرد: گام های ایران بازگشت پذیر هستند 
اما خسارات وارده به ایران و ایرانیان در نتیجه تحریم ها اصلا بازگشت پذیر نیست. چگونه 
فرصت های از دست رفته، صدمات وارده به اقتصاد، و مهمتر از همه، نفوس گرانبهای تلف 

شده و رنج مردم ایران به ویژه کودکان، سالمندان و بیماران می تواند بازگردد؟
تخت روانچی اظهار کرد: ایران همواره تعهداتش را محترم شمرده و منطق را با منطق و 
احترام را با احترام جواب داده است، اما ما نمی توانیم زورگویی را از هیچ جایی بپذیریم و 

نخواهیم پذیرفت. ما به تهدید و ارعاب پاسخ متقابل خواهیم داد.
وی تصریح کرد: هراقدام غیرضروری و بی مورد علیه ایران با اقدام قاطع ایران مواجه 
خواهد شد، همانطور که قبلا این موضوع را در عالی ترین سطوح به شرکای برجامی اعلام 
کرده ایم. نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد درباره گفت وگو با آمریکا هم گفت: 
پیشنهاد آمریکا برای گفت وگوی بی قید و شرط با ایران صادقانه نیست و ناشی از عادتش 

برای ورود به گفت وگو از موضع قدرت و نه از موضع برابر است.
تخت روانچی یادآور شد: درخواست گفت وگو با ایران و همزمان اصرار بر اعمال »سیاست 
فشار حداکثری« علیه مردم ایران قابل جمع نیست. ایران زیر تهدید شمشیر مذاکره نخواهد 
کرد. وی همچنین درباره توانایی های دفاعی ایران هم ضمن رد هرگونه انحراف به سوی 
تسلیحات اتمی، گفت: تحت هیچ شرایطی، ایران در مورد امنیت خود مصالحه نخواهد 

کرد.

روانچی، نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد: 

 ایران زیر تهدید شمشیر مذاکره نخواهد کرد 

فرمانده کل سپاه پاسداران با تاکید بر اینکه اقتدار علمی 
با  تمایل داریم  ایجاد می کند، گفت: بسیار  بازدارندگی 
جوانانی که در این سرزمین می آموزند و آموخته های خود را 
برای اعتلای ایران اسلامی به کار می برند، همکاری داشته 

باشیم. 
سردار سرلشکر پاسدار »حسین سلامی« فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بازدید از  پردیس نوآوری 
شهید تهرانی مقدم نیروی هوافضای سپاه با بیان اینکه 
امروز قدرت و وسعت کشورها با شاخص های ظاهری و 
مادی که درتعاریف سنتی ارزشیابی می شود اندازه گیری 
نمی شود، گفت: شاید امروز وسعت جغرافیایی و گستردگی 
جمعیت معیار مناسبی برای نشان دادن قدرت یک کشور 
نباشد، بلکه  مساحت  ذهنی و قلمرو وسعت ذهن ها تعیین 
تاثیر و بزرگی یک  کشور است. وی برترین  کننده قلمرو 
عنصر قدرت ملی را ذهن ها و قدرت حل مسائل توصیف 
و تصریح کرد: دشمنان ما هم برای تحقق آرزوهایشان  از 
فرمول مواجه کردن ما با مسایل متعدد استفاده می کنند 

و  تحریم های ظالمانه به منظور ناتوان کردن ما در حل 
مشکلات اعمال شد. سرلشکر سلامی با بیان اینکه نبرد 
امروز بر سرتوانایی حل مشکل و ناکارآمد سازی یک مدل 
است، اظهار کرد: اگر مدل ها کارآمد شوند، قدرت تکثیر 
و امتداد دهی پیدا می کنند و زمانی که نظام ما به یک 
مدل موفق تبدیل می شود میدان تاثیر پیدا می کند که 
این موضوع بسیار حائز اهمیت است. وی با بیان اینکه 
که باید قادر به حل مشکلات خود باشیم و نباید متوقف 
شویم، گفت: در دنیای امروز یا باید قدرتمند و خود اتکا بود، 
یا وابسته و ذلیل و راه سومی وجود ندارد. قدرت امروز در 
علم و فناوری نهفته است و برای به دست آوردن استقلال 
کامل هیچ چیز جز قوی شدن راهگشا نیست ؛علم به انسان 
قدرت می دهد تا بر ناشناخته ها تسلط یابد پس وقتی این 

گونه شد حل مسایل کشورمان هم میسر می شود.
فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه ما مسیر استقلال، عزت 
و ایستادگی را انتخاب کرده ایم گفت: برخی تصور می 
کنند اگر در مقابل دشمن کرنش کنیم راحت تر به نتیجه 

می رسیم در حالی که این سخت ترین راهی است که یک 
ملت می تواند انتخاب کند.

به  دستیابی  برای  ملت  یک  مسیر  ترین  ساده  وی 
قدرتمندی واستقلال را "مقاومت" توصیف و تصریح کرد: 
مسیر مقاومت مسیر نزول برکات و قدرت های الهی است.  
اما اگر یک جامعه گرفتار در اراده دیگران باشد، ذلیل و 
وابسته است و تحرکات فیزیکی آن در اختیار دیگران است و 

ما نمی خواهیم چنین جامعه ای داشته باشیم.
سرلشکر سلامی در ادامه خاطرنشان کرد:  در میدان 
هایی که مستقل عمل کردیم، موفق شدیم، به این معنا که 
هر کجا ما کاملا از لحاظ روحی، روانی و ذهنی از دشمن 
جدا شدیم و تصمیم گرفتیم بر اساس توانمندی های خود 
عمل کنیم، موفق بودیم. وی با تاکید بر اینکه اگر در علم و 
فناوری به پیشرفت برسیم مسایل جامعه بسیار ساده حل 
ترین  بازدارنده  امروز  کشوری  هر  هویت  می شود،گفت: 
قدرت است؛ در واقع  نفس اقتدار علمی بازدارندگی ایجاد 

می کند. 

فرمانده کل سپاه در بازدید از پردیس نوآوری شهید تهرانی مقدم:

سردار سلامی: اقتدار علمی بازدارندگی ایجاد می کند 

محسن غرویان*
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بلندترین شب سال را به سلامت سپری کنید

10 نکته ی بهداشتی تغذیه ای
 مرتبط با شب چله

یکی از رسوم زیبای ایرانیان در آخرین شب پاییز جمع شدن افراد خانواده در منزل 
پدربزرگ ها و مادربزرگ ها و به طور کلی بزرگان فامیل است و این دورهمی ها معمولًا با 
خوردنی های متنوعی مانند آجیل، میوه، شیرینی و شام همراه است که اگر با رعایت نکاتی 

همراه نباشد می تواند سلامتی افراد را به خطر بیندازد.
صله ی رحم و هم نشینی با عزیزان بهترین دستاورد بلندترین شب سال است که باید به آن 
توجه ویژه داشت ولی به هر حال خورد و خوراک های مرسوم این شب هم از مسائلی است 

که نمی توان به آن بی توجه بود.
در  ایرانی ها  ما  که  این  با  آنفلوانزا است.  روزها مسئله ی  این  نگرانی های  از  یکی   -1
مهمانی ها عادت به دست دادن و روبوسی داریم، شاید بهتر باشد در این زمان کمی 
بیشتر مراقب باشیم و حداقل نوزادان و کودکان را معاف کنیم! اگر هم فردی بیمار است و 
در مهمانی به هر دلیلی حضور دارد، بهتر است نکات بهداشتی مانند استفاده از ماسک، 

شستشوی مرتب دست ها و... را به طور کامل رعایت کند.
مثلًا  انتخاب کنند؛  را  بدنی شان خوراکی ها  و شرایط  مزاج  به  توجه  با  باید  افراد   -2
سردمزاجان باید مراقب باشند که در مصرف هندوانه، انار ترش، مرکبات مخصوصاً آن هایی 
که  ترش هستند و برگه هایی مانند هلو و زردآلو زیاده روی نکنند. مخصوصاً افراد سالمند یا 
افرادی که دچار کم کاری تیروئید، افسردگی و ناراحتی های گوارشی هستند. این افراد بهتر 
است از خوراکی های با طبع گرم مانند چای یا عرق نعنا، چای دارچین یا زعفران با هل و 

کمی نبات یا عسل استفاده کنند.
3- گرم مزاجان با خیال راحت تری می توانند از خنکی جات استفاده کنند ولی در عوض 
باید مراقب باشند در مصرف گرمی جات زیاده روی نکنند تا دچار خارش و تحریک پوست، 

تلخی دهان، سوزش مقعد، سردرد و بی خوابی شبانه نشوند.
4- بهتر است در خوردن خوراکی های شب یلدا حواستان به مصلحات آن ها هم باشد تا 
دچار عوارض ناخواسته نشوید. مثلًا انار و باقلا را با گلپر و کمی نمک، هندوانه را با گل قند 

یا عسل، لبو را با آبش و... میل کنید.
5- از مصرف آجیل های شور، مانده و رنگی بپرهیزید. بهتر است آجیل این شب بیشتر 
آجیل شیرین و ترکیبی از گندمک، نخودچی، شاهدانه، تخمه هندوانه و کدو، بادام، پسته، 

فندق، گردو، کشمش و مویز، انجیر و توت خشک باشد.
6- از آنجایی که در این شب، خوراکی های خوشمزه ی زیادی در دسترس است و کودکان 
ممکن است بیش از حد غذا و تنقلات بخورند امکان این که حالشان بد شود و دچار دل درد 
شوند، وجود دارد. در وهله ی اول بهتر است قبل از مهمانی با فرزندتان صحبت کنید و 
از عوارض پرخوری و بدخوری برایش بگویید ولی اگر با همه ی این ها دچار دل درد شد 
می توانید از دمنوش زنجبیل یا ترکیب عسل و دارچین و همچنین ماساژ با روغن زیتون 

کمک بگیرید.
۷- معمولًا در شب یلدا مخصوصاً در مهمانی ها، خوراکی ها و تنقلات زیادی وجود دارد، 
اگر می خواهید از همه ی آنچه به شما تعارف می شود میل کنید باید مراقب مقدار آن باشید. 
این شب که برای خوش گذراندن با نزدیکان و خویشان است نباید تبدیل به شبی شود که 
برای سلامتی تان مشکلی ایجاد کند. برای این که هم به اندازه ی کافی لذت ببرید و خوش 
بگذرانید و به اصطلاح روی میزبانتان را زمین نزنید و هم سالم بمانید کافی است تا آنجا که 
می توانید هر چیزی را برمی دارید با کناردستی تان شریک شوید؛ مثلًا اگر میوه ای را پوست 
می کنید، به دیگران هم تعارف کنید. به طور کلی یک مشت آجیل، یک عدد شیرینی خیلی 

کوچک با چای و دو عدد میوه و کمی سبزیجات پخته مثل لبو و کدوحلوایی کافی است.
۸- بهتر است در این شب، برخی افراد شام را حذف کنند و یا به خوردن یک شام خیلی 
سبک اکتفا کنند. اگر هم بیشتر اهل شام هستید و تنقلات و دیگر خوردنی های شب چله 
را خیلی کم مصرف کرده اید بهتر است بدانید بهترین غذاها برای شب های سرد زمستانی 

غذاهای با طبع گرم مثل آبگوشت، فسنجان، حلیم بوقلمون و... است.
و...  بالا  فشارخون  و  چربی  دیابت،  قلبی،  بیماری های  چاقی،  که دچار  افرادی   -9
هستند این ضرب المثل پرکاربرد "یک شب که هزار شب نمیشه" را به کلی فراموش کنند 

و حواسشان به رژیم غذایی توصیه شده شان باشد.
10- پسندیده است در این شب هم مانند همیشه به یاد افرادی که توانایی خرید و داشتن 
خوراکی های متداول در شب چله را ندارند، باشیم و مقداری از هر چیزی که برای خانواده 
یا مهمان هایمان تهیه می کنیم را به این افراد هدیه دهیم و آن ها را در شادیمان سهیم کنیم. 
شاید این مورد به بهداشت و تغذیه  مرتبط نباشد، اما به تغذیه ی روح و روانمان کمک زیادی 

خواهد کرد.

۷ خوراکی ای که بدن شما را از کم آبی
 نجات می دهند

غذاهای حاوی آب نه تنها کالری کمتری دارند و به کاهش وزن کمک می کنند، بلکه 
انتخاب مفیدی برای جلوگیری از کم آبی بدن هستند.

اگرچه آب آشامیدنی بهترین راه برای هیدراته کردن است، شما می توانید بدن خود را با 
خوردن غذاهای خاص هیدراته کنید:

ماست: یک بسته ماست ساده حاوی ۸5 تا ۸۸ درصد آب است. به علاوه این که مصرف 
آن نیاز به کلسیم و برخی از ویتامین های گروه ب مانند ویتامین ب 12 و ریبوفلاوین را 
برطرف می کند. برای خرید ماست، مطمئن باشید که نوع پروبیوتیک آن را برای حفظ 

سلامت گوارش و تقویت سیستم ایمنی بدن انتخاب می کنید.
سالاد سبز: دو فنجان سالاد حاوی سبزیجات سبز، حاوی 15 کالری و 90 درصد آب 
است. این سبزیجات غنی از مواد مغذی مانند فولات، ویتامین ث، فیبر و آنتی اکسیدان ها 

هستند و به حفظ سلامت چشم و پوست نیز کمک می کنند.
توت فرنگی: غنی از ویتامین ث، فولات و ویتامین ب برای رشد سالم سلول های جدید 
است. توت فرنگی 91 درصد آب، زغال اخته ۸5 درصد آب و تمشک نیز ۸5 درصد آب در 

هر فنجان دارد.
هندوانه: تقریبا 92 درصد از یک هندوانه را آب تشکیل می دهد. هندوانه منبع خوبی 
از ویتامین ث است و لیکوپن و آنتی اکسیدان موجود در آن به محافظت در برابر سرطان و 

بیماری های قلبی کمک می کند.
شامل  اسفناج  دارد.  آب  همچنین 92درصد  است.  فیبر  از  غنی  اسفناج  اسفناج: 
آنتی اکسیدان بوده و مصرف یک فنجان از آن در روز، 15 درصد از میزان نیاز به ویتامین 

ای را برطرف می کند.
گوجه فرنگی: در هر زمان از سال وجود دارد. یک کاسه گوجه فرنگی را می توانید همراه 
با پنیر، و ریجان به عنوان میان وعده مصرف کنید. گوجه فرنگی 94 درصد آب دارد و 

بهترین انتخاب برای رفع تشنگی در طول روز است.
خیار: 95 درصد از یک فنجان خیار خرد شده را آب تشکیل می دهد. خیار حاوی فیبر و 
برخی از ویتامین ها از جمله ویتامین ث است و مصرف یک فنجان از آن، 6 درصد از میزان 

نیاز به این ویتامین را در روز برطرف می کند.

سلامت 

اگر کودک شما قادر به بستن بند کفش نیست، نمی تواند زیپ 
لباسش را ببندد یا در تلفظ کلمات ناتوان است، بدانید مبتلا به 
اختلال یادگیری است و باید برای رهایی وی از این اختلال 

اقدام کرد.
یک روانشناس بالینی به تشریح اختلال یادگیری و آثار آن 
بر روی کودکان پرداخت و گفت: یادگیری کودکان با توجه به 
سن،  آموزش،  هوش و یا سایر آزمون های مورد انتظار دیگران، 
سنجیده و بر اساس معیارهای خواندن و نوشتن محاسبه می 
شود، از این رو اختلالات در یادگیری نه تنها در ناتوانایی های 
دیرآموزی و خواندن، بلکه بر عزت نفس کودکان و یا حتی افراد 

بزرگسال تاثیر مخرب می گذارد.  
مریم عبدالهی با بیان اینکه اختلال یادگیری فقط با خواندن 
جبرانی یا دیرآموزی مترادف نیست،  افزود: برخی کودکان و 
نوجوانان بطور ویژه دچار ناتوانی های یادگیری بخصوصی می 
شوند، برای نمونه دانش آموزان مبتلا به معلولیت های ادراکی 
و یا آسیب دیدگان مغزی، نیازمند آموزش ویژه ای با شیوه های 
منظم هستند و برای این منظور باید از کارشناسانی که عهده دار 
جبران ناتوانی یادگیری در بین کودکان و نوجوانان به صورت 

آموزش انفرادی یا گروههای کوچک هستند،  بهره برد.

این متخصص رواندرمانگر گفت: اختلالی که در آن موفقیت 
براساس  یا  و  آموزش، هوش  به سن،  توجه  با  فرد،  تحصیلی 
آزمون های معیار خواندن، نوشتن و محاسبه، از آنچه انتظار 
می رود بسیار کمتر باشد، اصطلاحا اختلال یادگیری اتلاق 
می  اتلاق  دانش آموزانی  به  اصطلاح  این  واقع  در  می شود. 
شود که به  طور مداوم در کارهای درسی خود با شکست مواجه 
می شوند و در عین حال در چهارچوب سنی کودکان استثنایی 

نمی گنجند.
وی ادامه داد: ظاهر این افراد طبیعی است، رشد جسمی و 
قد و وزن  معمولی و هوش عادی دارند، خوب صحبت می کنند، 
مانند سایر کودکان بازی و با سایرین ارتباط برقرار می کنند. در 
خانه به والدین در کارهای منزل کمک می کنند و مسئولیت پذیر 
هستند، اما توانایی لازم برای به جریان اندازی اطلاعات برای 

بیان کردن و بویژه نوشتن را ندارند.
این روانشناس گفت: با توجه به مشخصات کلی این دسته 
افراد، می توان آنها را در گروه دارای اختلال یادگیری قرار داد 
و اذعان کرد این افراد که اکثرا هم به تحصیل مشغول هستند 
در یک یا چند فرایند روانی که به درک کردن با استفاده از زبان 
شفاهی یا کتبی مربوط می شود، اختلال دارند که این نوع رفتار 

می تواند به شکل عدم توانایی کامل در گوش کردن، صحبت 
کردن، خواندن، نوشتن، هجی کردن یا حتی انجام محاسبات 

ریاضی ظاهر شود.
وی تصریح کرد: اکنون در برخی مواقع با کودکان و یا حتی 
افراد بزرگسالی مواجهه می شویم که علی رغم داشتن هوش 
طبیعی، در درس خواندن خیلی مشکل دارند، این مشکل که 
تحت عنوان اختلال یادگیری است نه تنها درس خواندن این 
گروه از افراد را بسیار مشکل می کند بلکه بر عزت نفس آنان 

تاثیری مخرب می گذارد.
این روانشناس برای شناخت بهتر والدین از کودکی که دارای 
اختلال یادگیری است،  اظهار داشت: در سنین مهدکودک می 
توان پیش بینی های لازم را برای ابهام زدایی در این خصوص به 
عمل آورد. با مشاهده این رفتارها در کودکان مانند ناتوانی در 
باز و بستن دکمه و یا زیپ لباس، گره زدن بند کفش، مداد به 
دست گرفتن، برش کاغذ با قیچی، تلفظ ناقص کلمات می توان 

فهمید که آنها دچار اختلال یادگیری هستند.
عبدالهی یادآور شد: چنانچه پدر و مادری این نشانه ها را در 
کودک خود مشاهده کرد، برای ارزیابی و تشخیص بیشتر باید به 

متخصص روانپزشک و یا روانشناس مراجعه کند. 

ترک خوردگی دست ها در زمستان می تواند شرایطی دردناک را ایجاد کند. در 
شرایطی که هوای خشک تر زمستان می تواند موجب بروز این مشکل شود، شستشوی 

بیش از حد دست ها نیز می تواند در ترک خوردگی دست ها موثر باشد.
اگرچه زمستان با زیبایی هایی خاص خود، مانند بارش برف همراه است اما با کاهش 
دما و رطوبت هوا احتمال ابتلا به بیماری نیز افزایش می یابد که به هیچ عنوان شرایطی 

خوشایند نیست.
برخی مشکلات سلامت مانند آسم، گلودرد و تبخال ها به واسطه آب و هوای سرد 
شکل گرفته یا تشدید می شوند. در ادامه با برخی از مشکلات سلامت شایع در 

زمستان بیشتر آشنا می شویم.
خون دماغ شدن

خون دماغ شدن به واسطه خشکی هوا و گرمایش داخل ساختمان شیوع بیشتری 
در زمستان دارد. گرما و رطوبت کم می تواند موجب خشک شدن مسیرهای بینی شود 
که احتمال ترک خوردگی و پارگی بافت و رگ های خونی کوچک را افزایش می دهد و 

این شرایط می تواند به خونریزی از بینی منجر شود.
برای مقابله با این شرایط استفاده از یک دستگاه رطوبت ساز ایده خوبی است. 
افزایش رطوبت هوا می تواند به پیگشیری از خشکی مسیرهای هوایی بینی، به ویژه 
هنگام شب کمک کند. شما می توانید از یک دیفیوزر برای منتشر کردن روغن های 
اساسی، مانند اسطوخودوس، نیز استفاده کنید. همچنین، شما می توانید اندکی 
روغن جوجوبا یا روغن نارگیل را در مسیرهای هوایی بینی بمالید که به پیشگیری از 

خون دماغ شدن کمک کند.
خشکی و ترک خوردگی لب ها

خشکی و ترک خوردگی لب ها ظاهری ناخوشایند به آنها می بخشد. در زمستان 
احتمال مواجهه با خشکی پوست به واسطه کاهش دما و رطوبت هوا و همچنین 
استفاده از لوازم گرمایشی بیشتر می شود که از دلایل اصلی خون دماغ شدن نیز 
هستند. زمانی که لب ها خشک هستند و آنها را لیس می زنید، در واقع، مشکل موجود 

را وخیم تر خواهید کرد زیرا پس از تبخیر آب خشکی تشدید می شود.
زمانی که برای بهبود خشکی و ترک خوردگی لب های خود تلاش می کنید، ایجاد 
سدی برای حفظ رطوبت در آنها و پیشگیری از تبخیر آب عامل کلیدی محسوب می 
شود. وازلین گزینه ای خوب برای انجام این کار است. بالم های لب نیز گزینه دیگری 
هستند که می توانید مد نظر قرار دهید. برخی بالم های لب حاوی هیدروکورتیزون 
هستند که می توانند به بهبود ترک خوردگی شدید لب ها کمک کنند، اما هر روز نباید 

از آنها استفاده کرد. هیدروکورتیزون بیشتر گزینه ای برای نجات و نه پیشگیری است.
ترک خوردگی گوشه های دهان

ترک خوردگی گوشه های دهان می تواند بسیار دردناک باشد. این شرایط یکی 
دیگر از عوارض جانبی خشکی هوا و لیسیدن لب ها است. ترک خوردگی و التهاب 
گوشه های دهان به دلیل خشکی و رشد بیش از حد مخمر طبیعی پوست به نام التهاب 

زاویه ای لب )Angular Cheilitis( شناخته می شود.
برخی ترکیبات تایید شده برای بهبود این ترک های دردناک وجود دارند. در همین 
راستا، ترکیبی از کرم کتوکونازول یا کرم کلوتریمازول با کرم هیدروکورتیزون می تواند 

مفید باشد. این ترکیب را دو بار در روز می توانید استفاده کنید.
تبخال

تبخال یا زخم سرد محرک های مختلفی دارد که از آن جمله می توان به خورشید، باد، 
و البته خشکی و پوسته پوسته شدن لب ها اشاره کرد. یک سیستم ایمنی ضعیف می 
تواند احتمال مواجهه با تبخال ها را افزایش دهد. ظهور تبخال ها زمانی رخ می دهد 
که سیستم ایمنی کمتر فعال بوده یا لب ها در برابر محرک ها قرار گرفته اند. ماه های 
سرد زمستان ترکیبی از بیماری ها مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا که می تواند موجب 
تضعیف سیستم ایمنی بدن شود و خشکی پوست را به همراه دارد که هر دو می توانند 

دلیلی برای بروز تبخال باشند.
برای دریافت بهترین روش درمان تبخال بهتر است به پزشک مراجعه کنید. مراجعه به 
پزشک پس از مشاهده نخستین نشانه تبخال و مصرف داروهایی که توسط وی تجویز 
شده اند می تواند طول دوره تبخال را کوتاه تر کرده و یا حتی از آن پیشگیری کند. 
از جمله داروهایی که برای درمان تبخال تجویز می شوند می توان به والاسیکلوویر 

)Valacyclovir( اشاره کرد.
ترک خوردگی دست ها

ترک خوردگی دست ها در زمستان می تواند شرایطی دردناک را ایجاد کند. در 
شرایطی که هوای خشک تر زمستان می تواند موجب بروز این مشکل شود، شستشوی 

بیش از حد دست ها نیز می تواند در ترک خوردگی دست ها موثر باشد.
برای پرهیز از ترک خوردگی پوست دست ها در درجه نخست از شستشوی بیش از 
حد آنها پرهیز کرده و پس از شستشوی دست ها از کرم ها و لوسیون های مرطوب 
کننده استفاده کنید. همچنین، هنگام انجام کارهایی مانند شستشوی ظروف از 
دستکش استفاده کنید. استفاده از محصولات ضد عفونی کننده دست، به ویژه آنهایی 
که حاوی مواد مرطوب کننده و نرم کننده هستند به جای شستشوی بیش از حد دست 

ها یکی دیگر از اقداماتی است که می توانید مد نظر قرار دهید.
خشکی پوست سر

خشکی هوای زمستان تنها لب ها و دست ها را تحت تاثیر قرار نمی دهد و بر پوست 
سر نیز تاثیرگذار است که می تواند به بروز شوره سر منجر شود. رطوبت کمتر در هوا 
موجب تبخیر آب از پوست می شود، از این رو، همانند پوست لب ها و نقاط دیگر بدن، 

پوست سر نیز دچار خشکی می شود.
برای مقابله با این شرایط می توانید شامپوی خود را تغییر دهید و از شامپوهای ضد 
شوره استفاده کنید. اگر با شوره سر مواجه هستید، شامپوهایی که به کاهش التهاب 
کمک می کنند می توانند در بهبود این شرایط نقش داشته باشند. در موارد شدید، 
استفاده از قطره های محلول استروئید تجویزی توسط پزشک می تواند به بهبود شوره 

سر کمک کند. 
نوسانات خلقی

اگر با آغاز زمستان غم و افسردگی به سراغ شما می آید باید بدانید که تنها شما این 
شرایط را تجربه نمی کنید. نوسانات خلقی شرایطی شایع در زمستان هستند که این 
شرایط به نام اختلال عاطفی فصلی شناخته می شود. کوتاه تر شدن روزها و کاهش 
مدت زمانی مواجهه با نور خورشید می تواند به افت سطوح ویتامین D در بدن انسان 
منجر شود و این شرایط نیز می تواند محرکی برای خستگی، افسردگی، و نوسانات 

خلقی باشد.
از آنجایی که طی فصل زمستان خورشید ممکن است آنچه را نیاز دارید به میزان 
کافی در اختیار شما قرار ندهد، استفاده از مکمل های غذایی روشی خوب برای 
جبران نیازهای بدن است. در همین راستا، مصرف مکمل ویتامین D3 می تواند 
مفید باشد. همچنین، چراغ های UVB می توانند به بهبود خلق و خوی انسان کمک 
کنند. نوردرمانی یکی از گزینه هایی است که می توانید برای مقابله با نوسانات خلقی 
انجام دهید. حدود 30 دقیقه نوردرمانی هنگام صبح می تواند به پیشگیری از نوسانات 

خلقی در طول روز کمک کند.
آسم

رسیدگی به آسم در هر زمان از سال می تواند چالش برانگیز باشد، اما این بیماری 
در آب و هوای سرد می تواند شرایط وخیم تری به خود بگیرد. آسم شرایطی شایع در 

زمستان، به ویژه در روزهای بسیار سرد و خشک است.
شما می توانید برخی اقدامات را برای زیر کنترل نگه داشتن آسم در زمستان مد نظر 
قرار دهید. در همین راستا، پوشش سر با یک روسری هنگام خروج از خانه می تواند 
مفید باشد و همچنین گرم کردن محیط داخل خودرو پیش از سوار شدن به آن ایده 
خوبی است. روغن های اساسی، به ویژه روغن اکالیپتوس نیز می توانند برای مقابله با 

آسم و باز نگه داشتن مسیرهای هوایی مفید باشند.
گرفتگی و پری بینی

گرفتگی و پری بینی یکی از شرایط شایع در فصل زمستان است. ماهیت خشک 
هوای زمستان و گرمای خشک لوازم گرمایشی می توانند موجب این شرایط شوند. 
همچنین، ابتلا به بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا یا سپری کردن زمان زیاد 
در فضای باز که می تواند احتمال تنفس مواد آلرژی زا، گرد و غبار و مواد آلاینده تحریک 

کننده را افزایش دهد می تواند به گرفتگی بینی منجر شود.
همانند روش مقابله با خون دماغ، استفاده از یک دستگاه رطوب ساز گزینه خوبی 
برای مقابله با گرفتگی بینی است زیرا تنفس هوای مرطوب می تواند به پاکسازی 

مسیرهای هوایی بینی و مبارزه با هر گونه گرفتگی کمک کند. همچنین، اسپری های 
ضد گرفتگی بینی بدون نسخه را می توانید برای چند روز استفاده کنید.

گوش درد
بزرگسالان طی فصل زمستان در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به عفونت های 
گوش قرار دارند. ابتلا به سرماخوردگی یا آنفلوانزا می تواند به بروز یک عفونت ثانویه 
منجر شود و گوش ها هدف آسانی در این شرایط هستند. عفونت گوش می تواند به 
مواردی مانند احساس درد و پری در گوش، دشواری در شنیدن، و نشت مایع منجر 

شود.
در شرایطی که عفونت های گوش معمولا بی نیاز از درمانی خاص بهبود می یابند، 
در صورت مواجهه با درد شدید یا تداوم عفونت برای بیش از چند روز به پزشک مراجعه 
کنید. برای پرهیز از مواجهه با عفونت های گوش در درجه نخست می توانید واکسن 
آنفلوآنزا دریافت کنید تا از ابتلا به بیماری پیشگیری شود. همچنین، شما باید سیستم 
ایمنی بدن خود را قوی نگه دارید، بینی خود را شستشو داده و مسیرهای هوایی بینی 

را تمیز نگه دارید.
مفصل درد

و  به دلایل مختلفی در زمستان تشدید می شود. آب و هوای سرد  درد مفاصل 
بارانی همراه با تغییرات در فشار بارومتریک از مقصران اصلی در این زمینه هستند. 
در شرایطی که پیشگیری دشوار است زیرا کار چندانی درباره شرایط آب و هوایی و 
فشار هوا نمی توانید انجام دهید، برخی روش های ساده می توانند به تسکین درد 

کمک کنند.
فعال نگه داشتن بدن و پوشیدن لباس های گرم، انجام فعالیت های با شدت کم مانند 
پیاده روی، شنا، و تمرینات هوازی می تواند مفید باشد. همچنین، شما می توانید 
مصرف ویتامین D را مد نظر قرار دهید. در ماه های سرد سال به واسطه کاهش مدت 
زمان قرار گرفتن در معرض نور خورشید، احتمال افت سطوح این ویتامین در بدن 
وجود دارد. مطالعه ای در سال 2015 که در نشریه Pain and Therapy منتشر شد، 

ارتباطی بین کمبود ویتامین D و درد مفاصل را نشان داد.
گلودرد

گلودرد شرایطی آزار دهنده است که احتمال ابتلا به آن در زمستان افزایش می یابد. 
خشکی هوا و ابتلا به بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا می تواند موجب 
گلودرد شود. یکی از وظایف بینی حصول اطمینان از گرم و مرطوب بودن هوای ورودی 
به ریه ها است. اگر به هر دلیلی مجبور به تنفس از طریق دهان هستید ممکن است 

پس از مدتی با احساس خشکی، خراشیدگی و درد در گلو مواجه شوید.
جدا از تنفس از راه بینی، می توانید از یک دستگاه رطوبت ساز در خانه استفاده 
کنید. مرطوب کردن هوا عاملی کلیدی به ویژه در خانه است. اگر هر روز صبح پس 
از بیدار شدن از خواب با خشکی بینی و گلو مواجه هستید، استفاده از یک دستگاه 
رطوبت ساز حداقل در اتاق خواب و در شرایطی که در اتاق بسته است، ایده خوبی 

محسوب می شود زیرا از این طریق رطوبت در اتاق باقی می ماند.
میگرن 

آب و هوای سرد زمستان می تواند محرکی برای میگرن باشد. بخش هایی به نام 
سینوس در سر انسان قرار دارند که در واقع کیسه های هوایی هستند. تغییر در فشار 
اتمسفری می تواند موجب ایجاد تغییری بین آنچه در سر خود احساس می کنید و 
آنچه در هوا جریان دارد شود که این تغییرات ناگهانی ممکن است محرکی برای میگرن 

باشد.
شما نمی توانید تغییری در آب و هوا یا فشار هوا ایجاد کنید اما می توانید بر برخی 
عوامل دیگر که موجب میگرن های زمستانی می شوند کنترل داشته باشید. هوای 
سرد و خشک می تواند به کم آبی منجر شود که این شرایط خود می تواند محرکی 
برای میگرن باشد. بر همین اساس، تامین آب مورد نیاز بدن می تواند از این شرایط 
پیشگیری کند. همچنین، استفاده از یک دستگاه رطوبت ساز نیز می تواند مفید باشد 
زیرا به جازیگزینی بخشی از رطوبت از دست رفته هوا به واسطه گرمایش داخلی کمک 

می کند.
تحریک و سوزش چشم

بین گرمایش خانه و بادهای سرد فضای باز، آب و هوای زمستان می تواند موجب 
خشکی چشم ها و در نتیجه تحریک و سوزش آنها شود. افراد بسیاری از مشکل 

خشکی چشم در زمستان شکایت می کنند.
اگر شرایط آب و هوایی موجب خشکی چشم های شما شده است با جایگزینی 
رطوبت از دست رفته می توانید به تسکین این شرایط کمک کنید. قطره های اشک 
مصنوعی یکی از گزینه های در دسترس است. افرادی که با خشکی چشم مواجه 
هستند می توانند چند بار در روز از قطره های اشک مصنوعی استفاده کنند. استفاده 
از کمپرس گرم در زمان خواب نیز می تواند مفید باشد. همچنین، هیدراته نگه داشتن 
بدن به ویژه از طریق مصرف آب و پرهیز از نوشیدنی های حاوی کافئین و الکل توصیه 

شده است.
سرمازدگی

سرمازدگی می تواند برای هر فردی رخ دهد و زمانی شکل می گیرد که آب در بافت 
های نرم پوست منجمد شود. هرچه شدت سرما بیشتر باشد، سرمازدگی سریع تر رخ 
می دهد. در صورت عدم درمان و تداوم آسیب، فرد می تواند با از دست دادن انگشتان 

دست و پا و یا حتی دست و پای خود به طور کامل مواجه شود.
در مراحل اولیه سرمازدگی که خفیف  و قابل بازگشت است، احتمالا بی حسی را 
احساس خواهید کرد و با گرم شدن دوباره بخش های تحت تاثیر قرار گرفته با احساس 
گزگز یا درد مواجه خواهید شد. اگر پوست بی حس است و به رنگ سفید، رنگ پریده 
یا بدتر از همه، خاکستری آبی تبدیل شده است، سرمازدگی جدی تر است و برای 
پیشگیری از آسیب باید کمک پزشکی فوری دریافت کنید. بخش های تحت تاثیر قرار 
گرفته را باید گرم کرده و گرم نگه دارید. از سرمازدگی و یخ زدگی مجدد آنها پرهیز کنید. 
معاینه توسط پزشک اهمیت دارد زیرا آسیب ناشی از سرمازدگی می تواند شدیدتر از آن 
چیزی باشد که به نظر می رسد. اگر دمای هوا بسیار سرد است از حضور غیر ضروری 
در فضای باز پرهیز کنید. اگر مجبور به ترک خانه هستید، همواره دست ها، گوش ها و 

صورت خود را به خوبی بپوشانید.

یک روانشناس بالینی  مطرح کرد

نشانه های اختلال یادگیری در کودکان را بشناسیم

مشکلات سلامت شایع در زمستان و راه های مقابله با آنها

مفقودی
برگه سبز و سند مالکیت خودرو سواری سمند تیپ سورن برنگ سفید 

روغنی مدل ۱۳۹۸ شماره موتور ۱۲4۸۹۰۶۸۸۱4
شماره شاسی NAACCICF۸AF4۳۰۳۰۹ به پلاک ۱۲۹۱۱ب۷5 ایران 
بنام علی فریدی به کد ملی ۰۳۸۲۰۲۸۸۷۹ مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می شود.
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جمکران از محرومیت رنج می برد

از چندین سال  ایران در سال 13۸6پس  و معماری  با مصوبه شورای عالی شهرسازی 
بلاتکلیفی  منطقه جمکران  بین بخشداری مرکزی قم  و شهرداری منطقه 4 شهر قم این روستا 
به شهر قم الحاق گردید. ودراولین اقدام  شهرداری جمکران تاسیس وچند سالی شهرداری با 
این عنوان در ساختمانی در اطراف مسجد مقدس جمکران مستقر واقدام به ارایه خدمات می 
نمود  اما پس از تصویب محدوده های  جدید مناطق شهری این منطقه جز منطقه پنج قم قرار 
گرفت و ساختمان شهرداری هم از جمکران به میدان پلیس  و بعد از آن به میدان ولیعصر )عج(

منتقل شدوعنوان شهرداری جمکران نیز حذف شد.
در حال حاضر پس از گذشت 12 سال از الحاق  جمکران به شهر قم هیچ تغییر محسوسی 
درمحدوده مسکونی اطراف مسجد مقدس جمکران مشاهده نمی شود و فقط نام گذاری 
شوارع و خیابان ها و جمع آوری زباله و رفت و روب و نظارت برساخت و سازها  انجام می شود. 
در این مدت علیرغم درخواست های مکرر شهروندان جمکرانی  مبنی برتعریض  معابر اصلی و 
ایجاد پارک ها و فضاهای تفریحی و ایجاد خطوط اتوبوس  وتاکسی گردشی  متاسفانه تاکنون 

هیچ  اقدامی در این راستا انجام نشده است. 
حال این سوال مطرح است که هدف از الحاق این منطقه به شهر قم چه بوده است  اگر قرار 
بود هیچ اقدامی در جهت ایجاد  زیرساخت های شهری و مبلمان شهری در این  منطقه که در 
طول سال نقش بسزایی در خدمات رسانی به زائران مسجد مقدس جمکران دارد، انجام نشود 
پس بهتر بود همان روستا باقی می ماند تا بنیاد مسکن  انقلاب اسلامی با اجرای طرح های 

هادی معابررا تعریض وشاهد بهبود وضعیت تردد دراین  منطقه بودیم.
در حال حاضر وضعیت دورافتاده ترین روستاهای استان قم  بهتر از جمکران است با افزایش 
خودروها و عبور خودروهای زائران از داخل این منطقه معابر باریک دیگر جوابگو نیست شاهد 
مشکلات ترافیکی در این محدوده هستیم که در حال تبدیل شدن به یک معضل است. بعلت 
عدم جدول گذاری معابر و نبود کانال جمع آوری آب های سطحی در مواقع بارندگی  چاههای 

دفعی  جوابگو نیست شاهد آبگرفتگی مشکل تردد مردم و خودروها هستیم.
شهرداری برساخت وساز ها نظارت دارد وساخت وسازهای غیر مجاز جلوگیری می نمایند. 
اما مشکلی که دراین زمینه وجود دارد  این است که شهرداری به علت قرار گرفتن برخی از 
اراضی در طرح های توسعه ای جمکران  پروانه صادر نمی کندولی اقدام به خرید این املاک 
هم نمی کند و مردم دچار سردرگمی هستند و تقاضا دارند اگر ملک آنها در طرح قرار گرفته  
است شهرداری اقدام به خرید آن نماید واگر  خرید املاک در اولویت شهرداری قرار ندارد اجازه 
دهند مردم با اخذ مجوز اقدام به ساخت وساز نمایندو بلاتکلیف گذاشتن جفا به مردم این 

منطقه است.
مردم جمکران جزو پیشگامان  انقلاب  بوده اند و در سال 42 شهید تقدیم راه امام خمینی )ره( 
نمودند واین مسیر در دوران پس از انقلاب با تقدیم شهدای در دوران دفاع مقدس و اخیرا 
با تقدیم شهید مدافع  حرم  ادامه داشته است. سزاوارنیست که مردم این منطقه از حداقل 
امکانات شهری محروم باشند. این در حالی است که به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی 
در  سال های اخیر شاهد ایجادزیرساخت های شهری در مناطق محروم و کم برخوردار  قم 
بوده ایم.  فلسفه الحاق  روستاها به شهرها  چیزی جز توجه به توسعه و آبادانی وایجاد مبلمان 

شهری نیست موضوعی که درمورد جمکران مورد غفلت مسئولان قرار گرفته است.
انتظار مردم جمکران از استاندارمحترم قم و شهردارمحترم  قم ودیگر مسئولان استان این 
است با اجرای طرح های توسعه ای دربافت مسکونی و داخل محدوده منطقه جمکران  گام 
بلندی در جهت آبادانی این منطقه بردارند که با این اقدام شاهد بهبود وضعیت خدمات 
رسانی به زائران مسجد مقدس جمکران خواهیم بود. اقدام ماندگاری که رضایت حضرت 

ولیعصر)عج(را به همراه خواهد داشت.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ؛

قم پیشگام کاهش تلفات جاده ای است
 مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: در هشت ماه سال 9۸، با وجود 
افزایش ترددها در محورهای مواصلاتی قم، این استان مقام نخست کاهش تصادفات و کشته 

های جاده ای را در کشور کسب کرده است. 
"ابوالفضل جمالی" در سخنرانی پیش از خطبه های نمازجمعه این هفته قم در مصلای 
قدس این شهر، اظهار داشت: تمام تصادفات جاده ای استان در سال های اخیر مطالعه و 65 
نقطه حادثه خیز به عنوان نقاط پر تصادف در محورهای مواصلاتی استان شناسایی و تا کنون 
ایمن سازی 44 نقطه انجام شده و اصلاح 21 نقطه دیگر نیز در دستور کار است. جمالی، 
سیستم حمل و نقل هوشمند را مهمترین راهکار برای کاهش تصادفات جاده ای دانست و 
گفت: 2۸0 سامانه هوشمند از جمله 21 دوربین نظارتی، ۸0 دوربین تردد شمار، 6۷ دستگاه 
کنترل سرعت و نصب 10 تابلوی هوشمند ترافیک در جاده های استان نصب شده است. وی 
ادامه داد: احداث و بهسازی 2 هزار کیلومتر راه روستایی در قالب طرح ابرار در کشور برنامه 
ریزی شده است که سهم این استان 24 کیلومتر راه روستایی است که این هدف گذاری تا 
پایان سال 9۸ درد قم تکمیل و به بهره برداری خواهد رسید. مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای قم، رانندگان بخش حمل و نقل را سربازان ولایتمدار دانست و گفت: رانندگان در 
جاده های کشور، کالاهای اساسی کشور را جا به جا می کنند تا نیاز بخش های مختلف کشور 
را تامین و مانع از ایجاد کمبود کالاهای اساسی می شوند. جمالی تاکید کرد: راهداری و حمل 
و نقل جاده ای قم با هشت راهدار خانه و 105 ماشین آلان سبک و سنگین، ارتقای ایمنی 
جاده های استان، ارتقای سطح کیفی جا به جایی و همچنین روان سازی ترافیک را به عهده 
دارد. وی با بیان اینکه به دلیل موقعیت دینی قم، این شهر سالانه پذیرای بیش از 20 میلیون 
زائر است اظهار داشت: این استان با هشت مسیر اصلی مواصلاتی، شاهراه اتصال 1۷ استان 
است که این موجب شده تا سالانه 169 میلیون تردد در محورهای مواصلاتی استان ثبت 
شود. جمالی افزود: ستاد قرارگاه حمل و نقل زمستانی در استان ایجاد و در این راستا خرید و 
ذخیره سازی پنج هزار تن شن و نمک، توزیع پنج هزار کیسه شن و نمک و  تامین ماشین آلات 

مورد نیاز برای بازگشایی مسیرها در زمان بارش برف انجام شده است.
  

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم: 

مدیران قم از دعوت گزینشی خبرنگاران 
خودداری کنند

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم در بخشنامه ای با تاکید بر لزوم تلاش برای 
فراهم ساختن فضای کاری مطلوب برای رسانه های استان، گفت: هیچ دستگاهی حق دعوت 

گزینشی و انتخاب شده از خبرنگاران برای پوشش برنامه های اداری را ندارد. 
در بخشنامه بیژن سلیمان پور که نسخه ای از آن روز چهارشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت 
آمده است: پیرو مصوبه های جلسه مورخ 25 آذرماه جاری شورای اطلاع رسانی استان، این 
تصمیم در راستای فراهم شدن زمینه دسترسی عادلانه، یکسان و بدون تبعیض خبرنگاران و 
اصحاب محترم رسانه به اخبار و رویدادهای خبری استان به عنوان گام عملی در جهت صیانت 
از حقوق شهروندی و تسهیل گردش اطلاعات اتخاذ شده است. در این بخشنامه تاکید شده 
است: ضروری است مدیران محترم دستگاه های دولتی ضمن اتخاذ تمهیدات لازم برای 
حضور فعال رسانه ها و خبرگزاری ها از طیف ها و گرایش های گوناگون در جلسات و برنامه های 
مختلف سازمانی به ویژه در نشست های مطبوعاتی، از دعوت گزینشی و انتخاب شده فعالان 
رسانه ای برای پوشش خبری این برنامه ها به جد خودداری نمایند. در این بخشنامه اضافه شده 
است: بدیهی است عملکرد دستگاه ها در این زمینه نظارت و ارزیابی خواهد شد و نتیجه به 
شورای اطلاع رسانی دولت منعکس و از آن طریق به وزارتخانه ها و سازمان های متبوع اعلام 
خواهد شد. یادآور می شود پیش ازاین نیز دستورالعمل های مشابهی با مضمون ضرورت 
همکاری و تعامل دستگاه های اجرایی با خبرنگاران و اصحاب رسانه توسط استاندار قم به 

دستگاه های استان ابلاغ شده بود.

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم اعلام کرد

عدم درج قیمت و نصب نرخ نامه بیشترین 
تخلف اصناف قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:عدم درج قیمت ونصب نرخ نامه 
بیشترین تخلف ها دربازرسی های انجام شده از واحد های صنفی را به خوداختصاص داده 

است. 
محمود سیجانی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری 

تا پایان آبان ماه، 64هزار و ۸94 مورد بازرسی از واحد های صنفی استان به عمل آمده است.
سیجانی افزود: در این میان هفت هزار و 39۸ مورد تخلف ثبت و برای این تخلف ها پنج هزار و 
2۷3 فقره پرونده به ارزش 3۸6 میلیارد و ۸5۸ میلیون ریال تشکیل شده است. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت قم عنوان کرد: در همین رابطه عدم درج قیمت و نصب نرخ نامه با 

2هزار و 216 مورد، بیشترین حجم تخلف ها را به خود اختصاص داده است.
سیجانی گفت: پس ازآن گران فروشی، عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، عدم صدور 
صورت حساب، تقلب و کم فروشی و عرضه خارج از شبکه بیشترین حجم تخلف های ثبت شده 
است. 34هزار و 6۸0 واحد صنفی مجوز دار در بخش های توزیعی، خدماتی، تولیدی و فنی 
در استان قم فعال است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به اهمیت مشارکت 
مردم در فرآیند نظارت بر بازار، بیان کرد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف 
در بازار استان، آن را با سامانه 124 در میان بگذارند تا موضوع توسط بازرسان سازمان صمت و 

سایر نهاد های نظارتی رسیدگی شود.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش استان قم  خبرداد

با سواد شدن ۷ هزار نفر در قم 
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش وپرورش استان قم گفت: بین سال های 1395 تا 139۸ 

حدود هفت هزار نفر از بی سوادان استان با فعالیت های سوادآموزی کاسته شدند. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد رضا قاسمی نیا با اشاره به سابقه سوادآموزی در ایران 
اظهار کرد: امسال چهلمین سالگرد تاسیس نهضت سوادآموزی است، امام خمینی)ره( 
اعتقاد داشتند که ایران باید به مدرسه ای برای سوادآموزی تبدیل شود و در این خصوص 

دستور بسیج همگانی دادند.
وی ادامه داد: براساس سرشماری سال 1395  در استان، 33 هزار نفر در گروه سنی 10 
سال تا 49 سال بی سواد هستند، اولویت فعالیت سوادآموزی تا پایان برنامه ششم توسعه، این 
گروه سنی است، بین سال های 1395 تا 139۸ حدود هفت هزار نفر از بی سوادان استان با 

فعالیت های سوادآموزی کاسته شدند.

اجتماعی

اشاره :
و  بین بخشداری مرکزی قم  بود که در بلاتکلیفی  مردم منطقه جمکران سالها 
شهرداری منطقه چهار قم قرارداشتند و به طبع آن از خدمات هرنهاد به نوعی محروم 
بود .پس از کش و قوس های فراوان دراواسط سال ۸6 با مصوبه شورای عالی معماری 
و شهرسازی ایران این منطقه به شهر قم الحاق شد. و پس از این الحاق احمدی 
بافنده شهردار وقت قم عباس جوهری را به سمت شهردار منطقه جمکران   منصوب 
کرد و شهرداری این منطقه درساختمانی در اطراف مسجد مقدس جمکران آغاز به 
فعالیت کرد و اقدامات اولیه ای از جمله نام گذاری خیابان ها و معابر و کوچه و پلاک 
گذاری و رفت وروب انجام شدووعده های نیز  برای ایجاد زیر ساخت های شهری 
برای این منطقه داده شد که تاکنون هیچکدام محقق نشده است. با گذشت  12 
سال از تصویب طرح الحاق روستای جمکران به منطقه شهری قم مردم این منطقه 
هنوز با همان مشکلات و محرومیت های 12 سال پیش دست و پنجه نرم می کنند.  
سئوال مردم منطقه  جمکران  از مسئولان استانی و شهری قم این است که هدف از 
الحاق روستای جمکران  به شهر قم چه بوده است؟ آیا هدف اولیه چیزی جز توسعه  
آبادانی این منطقه بوده است چرا این هدف تاکنون رنگ واقعیت به خود نگرفته است.
درحال حاضر به برکت اقدامات بنیادمسکن انقلاب اسلامی وضعیت دور افتاده ترین 
روستاهای استان قم  از منطقه جمکران که درنوک پیکان خدمات رسانی به زائران 
میلیونی سالانه مسجد مقدس جمکران قراردارد بهتر است. چرا مسئولان قم که 
عزمی جدی برای آبادانی این منطقه ندارند زمینه الحاق این منطقه به شهر را فراهم 
کردندواین منطقه را از خدمات نهادهای مسئول در امورروستاها محروم کردند؟ چرا 
شهرداری منطقه جمکران که تمرکز آن برروی حل مشکلات این منطقه بود به یکباره 
جمع شد و این منطقه درحوزه خدماتی منطقه پنج قم قرار گرفت ؟اینها سئوالهای 
است که تک تک اهالی منطقه جمکران  از مسئولان دارند  چندین سال هست که 
علیرغم مطرح کردن آن پاسخ قانع کننده ای از سوی مسئولان نگرفته اند. این بی 
توجهی ها باعث شده  است رویای مردم این منطقه دررفع محرومیت ها  محقق نشود 

وهرروزشاهد گسترش محرومیت ها باشند.
برای گفت وگوی میدانی و دیدن مشکلات از نزدیک عازم منطقه جمکران می 
شوم پس از 20 دقیقه به این منطقه می رسم از تکانه های اتاقک ماشین می شود به 
شدت خرابی های آسفالت خیابان ورودی به منطقه جمکران که در نزدیکی مسجد 
مقدس جمکران واقع شده است پی برد. بی درنگ آن ضرب المثل قدیمی که می گوید 
"سالی که نکوست از بهارش پیداست" در قاب ذهنم نقش می بندد.خود را به یکی 
نشان می دهد  تابلوی سر خیابان  رساندم.  منطقه جمکران  مردم  سکونتگاه  های 
شهرداری این خیابان را »ظهور« نامیده  است. روزی همین خیابان غرق در گل زیر 

قدوم دوازدهمین سلاله زهرا)س( پیشانی به خاک می ساید.
از همان ابتدا که دل به راه زدم باران خوش عطر پاییزی در آسمان خوش رقصی 
می کند. بوی خاک و باران در فضا پیچیده است. گنبد فیروزه ای مسجد جمکران از 

پشت مه غلیظی که زائر قم شده است به سختی قابل مشاهده است.
خیابان ظهور بسیار کم عرض و پر تردد است. در هر پنج دقیقه به طور میانگین سه 
ماشین سنگین از این خیابان عبور می کنند که تقریباً 50 درصدشان مملو از بار سنگ، 

آجر، شن و ... هستند.
بی توجهی نسبت به ظاهر خیابان های ورودی منطقه جمکران !

دو طرف عرض این خیابان سرتاسر زمین های خاکی است که حالا با بارش باران گِل 
و لای برای عابران به ارمغان آورده است. خانمی محجبه به همراه دو فرزند خردسالش 
ناگزیر در حال عبور از میان آبگرفتگی ها و گِل و لای مخلوط شده در آن هستند تا خود 
را به مقصد برسانند. اینجا نه تنها خبری از سنگ فرش پیاده رو ها نیست بلکه مرزی هم 

نشانگر محدوده پیاده روها نیست.
کمی با فاصله از خیابان اصلی به وفور فنس کشی  هایی مشاهده می شود که در پشت 
آن ها جز اسباب و وسایل زهوار در رفته که روی سر هم تلنبار شده  اند و چند رأس دام 
چیزی دیده نمی شود. ازنازیبایی های منظره اطراف این خیابان هر چه بگویم کم 

است.
عجیب به نظر می رسد این حجم از بی توجهی نسبت به ظاهر خیابان ورودی منطقه 

جمکران در حالیکه اغلب زائران قم با آن رو به رو خواهند شد.
وارد کوچه پس کوچه های جمکران که می شوم اوضاع از این هم بدتر می شود. دریغ 

از همان آسفالت در هم شکسته ای که خیابان ورودی را در بر گرفته بود.
باران فقط برای مناطق توسعه یافته قم رنگ و بوی نشاط دارد و آواز پاکی سر می دهد، 

باران مردم این منطقه رنگ و بوی آبگرفتگی دارد و آواز خواندن هم بلد نیست.
چرا معابر اصلی این منطقه تعریض نمی شود؟

علی خادمی یکی از ساکنان بومی منطقه جمکران می گوید: از زمانی که خبر 
رسید جمکران به محدوده شهری قم پیوسته بیش از 10 سال می گذرد، امید داشتیم 
حداقل وسعت پهنای خیابان ها و اصلاح آسفالت های این منطقه را شاهد باشیم ولی 

هیچگونه اصلاح قابل توجهی در این زمینه صورت نگرفته است.
وی آه سردی می کشد و ادامه می دهد: بافت قدیمی و کوچه های تنگ این منطقه در 
زمان بروز حوادثی مانند آتش سوزی سد راه امدادرسانی به محل حادثه و حادثه دیدگان 
می شود. هنوز متأسفانه شاهد ساخت و سازهای جدید در این کوچه های باریک 

هستیم و اقدامی جدی برای جلوگیری از این ساخت وسازها صورت نمی گیرد.
خیابان ظهور کوچه هست نه خیابان! 

بیان می کند:  و  اشاره کرده  به خیابان ظهور  بومی منطقه جمکران  این ساکن 
قدیمی ترها می دانند که این خیابان قبلًا کوچه  بوده است ولی اکنون این کوچه، 
جمکران را به بنیاد، شهرک قدس و جاده  اصفهان متصل کرده  و نام آن را خیابان 

گذاشته اند!
توسعه مسیرهای ارتباطی در سطح شهر کار پسندیده ای است ولی این توقع وجود 
دارد که هم راستا با توسعه ارتباطی این کوچه ساختار آن به گونه ای اصلاح شود که 
پاسخگوی افزایش حجم ترددها باشد و موجب بروز مشکل برای ساکنان منطقه نشود.
خادمی اضافه می کند: از زمانی که این کوچه به خیابان تبدیل شده است تردد 
اتوبوس ها و ماشین های سنگین حامل بار را نیز به وفور شاهد هستیم که برای این 

مسئله هم باید فکری شود.
مردمان این منطقه هیچ فضای سبز و تفریحی ندارند 

وی سری تکان می دهد و این بار با صدایی آهسته تر می گوید: در مورد مشکلات و 
گلایه مندی هایی که نسبت به جلوه های ناخوشایند ظاهری در طول مسیر ورودی به 
منطقه جمکران و دیگر کوچه های این محله وجود دارد هم باید بگویم چیزی که عیان 
است چه حاجت به بیان است. یکی دیگر ازساکنین این منطقه که در چند قدمی ما 

ایستاده بود و به حرف های ما توجه می کرد جلوتر می آید تا سفره دلش را باز کند.
او می گوید:» در نزدیکی این محله فضای سبز مناسبی وجود ندارد، تنها یک فضای 
سبز آن طرف مسجد جمکران است که بیشتر برای استفاده زائران است نه مردم این 
منطقه. کودکان این منطقه هم دلشان می خواهد پارک در دسترشان باشد تا در آن 

بازی کنند.
 کمبود مراکزفروشگاهی ، نبوددبیرستان پسرانه و... 

زلیخا حسینی یکی دیگر ازساکنین این منطقه بیان می کند: وسایل و مواردی که 
برای گذران زندگی به آن نیاز است در فروشگاه های این منطقه عرضه نمی شود، گاهی 
برای خرید یک کالا باید از جمکران به شهر قم عزیمت کنیم. تعداد فروشگاه های این 

محله بسیار کم است و کالاهای مورد نیاز در آن  ها یافت نمی شود.
وی ابروهایش را با ناراحتی در هم می کشد و ادامه می دهد: در این منطقه دبیرستان 
پسرانه نیست. پسرم برای رفتن به مدرسه باید به قم رفت و آمد داشته باشد که این 
موجب می شود زمان قابل توجهی از اوقات روزانه اش در رفت و آمد سپری شود و انرژی 

زیادی از او گرفته شود.
از نبود کتابخانه در این منطقه نیز گلایه می کند و  این ساکن منطقه جمکران 

درخواست تأسیس کتابخانه ای مناسب ویژه استفاده مردم این محل دارد.

وی ادامه می دهد: مردم این منطقه توان مالی ندارند که به تنهایی برای بازسازی 
خانه های قدیمی خود اقدام کنند و نیاز به تسهیلات از سوی مجموعه دولت دارند.

بافت های فرسوده  تهدیدی جدی برای مردم  جمکران
محمد قنبری از دیگر ساکنان منطقه جمکران می گوید: تعداد خانه های قدیمی و 
در حال فروپاشی در این منطقه نسبتاً زیاد است، اگر برای بازسازی این خانه ها اقدامی 

نشود برای مردم خطرآفرین خواهد بود.
وی از رفت و آمد زیاد زائران در این منطقه و کمبود امکانات رفاهی برای خدمت رسانی 
به آنان خبر می دهد و اضافه می کند: خانه های عادی مردم تبدیل به مسافرخانه های 
غیررسمی شده و زائران هم ناچار به استفاده هستند. گاهی شاهد هستیم زائران در 
زمین های کشاورزی اطراف این منطقه چادر می زنند و زمان اقامت خود را در آنجا 

سپری می کنند.
به  یکدیگرند؛  دوشادوش  زدن  قدم  حال  در  دانش آموز  دختران  آنطرف تر  کمی 
ظاهرشان می خورد در مقطع ابتدایی تحصیل  کنند. به سمتشان می روم و بعد از سلام 
و احوالپرسی که با هم داریم نام هایشان را می پرسم. سارا، زینب و مریم سادات. نشانی 
مدرسه شان را می گیرم و با هم، راهی مدرسه  نرجس  می شویم. به بهانه این همراهی 

در طول مسیر با آنان هم صحبت می شوم.
مریم سادات چیزی در گوشی به زینب می گوید و زینب سرش را به نشانه تأیید تکان 
داده و ادامه می دهد: تخته های کلاس مان گچی است و انتشار ذرات گرد و غبار ناشی 
از گچ، سبب بروز حساسیت های تنفسی در بین دوستانمان شده است. ما هم مثل 
بچه های مدارس شهر قم تخته های whiteboard یا تخته های هوشمند می خواهیم.

از زینب که در حال سپری کردن دوره ششم مقطع ابتدایی است درباره مشکلات 
تحصیل و مدرسه  دانش آموزان این منطقه می پرسم و او با اشاره به پاچه  شلوار خودش و 
رفقایش با خنده می گوید: این نخستین مشکل ما است. کوچه مدرسه مان و همچنین 
کوچه های اطراف یا آسفالت ندارند یا آسفالتشان خراب است و زمانی که باران می بارد 

لباس هایمان کثیف می شود.
زینب انگار چیزی به ذهنش رسیده باشد با لحنی سریعتر از قبل می گوید: در اطراف 
مدرسه ما زمین های خالی وجود دارد و جانواران موذی در آن ها بسیار است. گاهی این 
جانوران با عبور از دیوار مدرسه به داخل فضای مدرسه می آیند. حتی یکبار شاهد ورود 

یک مار به مدرسه  بودیم و خدا رحم کرد که کسی آسیب ندید.
چیزی نمی گذرد که خود را جلوی مدرسه شان حاضر می بینم. هیاهوی دانش آموزان 
که هر لحظه از راه می رسند تا خود را در مکتب علم و ادب برای ساختن آینده کشور 
آماده سازند نشاط را در آدمی دو چندان می کند. با آنان به داخل می روم تا با مدیر 

مدرسه هم گفت وگویی داشته باشم.
مشکلات مراکز آموزشی منطقه از نگاه مدیردبستان نرجس

عطیه  رضوی مدیر دبستان نرجس که از حضور سرزده ام غافلگیر شده است در 
راستای تشریح مشکلات مدرسه اظهار می کند: نخستین مؤلفه ای که هر مدرسه به 
آن نیازمند است امنیت است. دیوارهای این مدرسه خیلی کوتاه و فاقد حفاظ است و 

بارها بوفه مدرسه توسط سارقان مورد سرقت قرار گرفته است.
این  ولی  است  مداربسته  دوربین  سیستم  به  مجهز  مدرسه  می دهد:  ادامه  وی 
دوربین ها ضعیف هستند و نیاز به تقویت دارند. در هر صورت هیچ چیز مثل نصب 
حفاظ روی دیوارهای مدرسه برای جلوگیری از ناامنی هایی که در کمین مدرسه است 

مؤثر نیست.
مدیر دبستان نرجس ضمن گلایه از وجود سگ های ولگرد در اطراف مدرسه بیان 
می کند: بعضی اوقات دانش آموزان با ترس و اضطراب شدید وارد مدرسه می شوند، 
علت را که از آنان جویا می شوم می گویند سگ های ولگرد در تعقیبمان بوده اند و ما از 
ترس پا به فرار گذاشته ایم تا سریعتر خود را به مدرسه برسانیم. تقاضامندیم شهرداری 
ویژه  به  منطقه  این  اهالی  امنیت  تأمین  راستای  در  سگ ها  این  جمع آوری  برای 

دانش آموزان اقدامی انجام دهد.
رضوی به نشانه تأسف سری تکان می دهد و اضافه می کند: اغلب دانش آموزان 
این مدرسه با مشکل پدیکولیز یا همان »شپش سر« دست و پنجه نرم می کنند. 
سر دانش آموزان توسط مربی بهداشت مدرسه به صورت مرتب بررسی می شود و به 
کسانی که مشکل دارند نامه هایی داده می شود تا ضمن مراجعه به پایگاه بهداشت 
منطقه برای درمان اقدام کنند. مسؤولان دستگاه های بهداشتی و درمانی قم باید 
برای این مشکل راه حلی اساسی در نظر گیرند تا با ابتلای مجدد بهبود یافتگان و 

درمان هر روزه آنان دور خودمان چرخ نخوریم. وی رو به دیگر معلمان که دور تا دور 
روی صندلی های دفتر مدرسه در انتظار شروع ساعت کلاسی نشسته اند می کند و 
می گوید: طبق اطلاعاتی که از معلم ها به گوشمان رسیده است خیلی از دانش آموزان 
با اختلافات درون خانوادگی مواجه هستند و همین امر روی دانش آموزان که از روحیه 
لطیف و شکننده ای برخوردارند تاثیرات نامطلوبی می گذارد. مدیر دبستان نرجس 
اذعان می کند: در راستای کمک به کاهش معضلات خانوادگی دانش آموزان، اقدام 
به برگزاری نشست های آموزش خانواده با حضور والدین آنان کرده ایم که با استقبال 
بی نظیری هم رو به رو شده است. توان ما در حد برگزاری هر ماه یک جلسه است 
ولی اگر مسؤولان استانی و دستگاه های فرهنگی به این قضیه ورود کنند می توان 
نشست های بیشتر و با کیفت بهتر برگزار کرد تا ضریب بهبود مشکلات خانوادگی مردم 
این منطقه افزایش یابد. 290 دانش آموز در این مدرسه مشغول به تحصیل هستند که 
قطعاً به تعدادی از آنان در آینده  پست های مهم و تأثیرگذاری در جامعه سپرده می شود. 
حتی اگر از ظرفیت شغلی آنان صرف نظر کنیم جایگاه مادری آنان می طلبد برای رشد 

و بالندگی این دانش آموزان بستری مناسب فراهم ساخت.
 رئیس کلانتری منطقه جمکران مطرح کرد

پیشرفت سطح فرهنگی منطقه نیازمند هم افزایی دستگاه های فرهنگی 
رضا رضایی رئیس کلانتری منطقه جمکران نیزمی گوید: تخلفات ملکی در صدر 
جرایمی است که در این منطقه به وقوع می پیوندد. تخلفات ملکی شامل فروش مِلک 

غیر، فروش یک ملک به چندین نفر، پیشروی در ملک دیگران و ... می شود.
وی ادامه می دهد: ورود شهرداری به مسئله خرید و فروش املاک این منطقه در سال 

جاری اوضاع جرایم ملکی را به نسبت بهبود بخشیده است.
رئیس کلانتری منطقه جمکران با بیان اینکه در مرحله دوم، اختلافات وبرخی 

درگیری های طایفه ای بیشترین حجم جرایم را در این منطقه به خود اختصاص داده 
است اضافه می کند: کمبود کارکردهای فرهنگی بیش از هر چیز مسبب این حجم از 
اختلافات طایفه ای است که ورود هر چه سریعتر دستگاه های فرهنگی و اجتماعی 

استان را برای بهبود سطح فرهنگی این منطقه می طلبد.
رضایی از وضعیت نامطلوب استعمال مواد مخدر در این منطقه طی سال های 
گذشته خبر می دهد و عنوان می کند: اکنون با فعالیت هایی که توسط نیروی انتظامی 
برای مقابله با اعتیاد انجام گرفته است وضعیت بهتری حاکم شده است ولی همچنان 
نیاز به انجام امور فرهنگی به منظور کاهش این آسیب اجتماعی در این منطقه وجود 

دارد.
وی اذعان می کند: پایگاه های بسیج اگر برای جذب نیروهای مردمی و اجرای 
برنامه های متنوع فرهنگی، معنوی، هنری و ... به صورت جدی وارد عرصه عملیاتی 

شوند می توانند نقش مؤثری در راستای افزایش سطح فرهنگی منطقه داشته باشند.
سرانه فضاهای تفریحی ،ورزشی و رفاهی دراین منطقه ناچیز است 

رئیس کلانتری منطقه جمکران با بیان اینکه جامعه شناسان معتقدند جامعه ای که 
بیشتر به ورزش بپردازد کمتر به سراغ جرم می رود اضافه می کند: در این محدوده 
تنها یک ورزشگاه وجود دارد که جوابگوی جمعیت ساکن در اینجا نیست. اگر تعداد 
سالن ها و برنامه های ورزشی افزایش یابد بی شک در کاهش جرایم منطقه ای تأثیرگذار 

است.
رضایی با اشاره به کمبود اقامتگاه  برای زائران جمکران می گوید: در این منطقه هتل 
که اصلًا وجود ندارد. مکان اقامتی »نیمه شعبان« تنها اقامتگاه درخور توجه منطقه 
است که آن هم جوابگوی جمعیت زیاد زائران نیست. برخی اوقات زائران از کمبود 

مکان به زمین های کشاورزی اطراف پناه می برند و در آنجا چادر می زنند.
وی تصریح می کند: تأسیس هتل   و مسافرخانه  در این منطقه علاوه بر کمک به تأمین 

رفاه حال زائران، رشد اجتماعی و فرهنگی مردم این منطقه را نیز در پی دارد.
رئیس کلانتری منطقه جمکران ضمن ابراز نگرانی نسبت به افزایش کاربری غیر 
عنوان  مسافرخانه   و  سوییت  عنوان  به  منطقه  این  در  شخصی  خانه های  رسمی 
می کند: امنیت زائران در این اماکن غیررسمی به دلیل نبود امکانات و زیرساخت های 
لازم و کیفیت ضعیف ساختمان ها در خطر است. ضروری است دستگاه های مدیریتی 

استان با جایگزین ساختن اقامتگاه های رسمی به تأمین امنیت زائران کمک کنند.
شواهد نشان می دهد حال و روز وضعیت فرهنگی منطقه جمکران چندان رو به 
راه نیست. شاید اگر الحاق این منطقه به محوطه شهری قم زودتر محقق شده بود 
یا دستگاه های فرهنگی رصد دقیق تری نسبت به فضای اینجا داشتند اکنون این 
حجم از نقاط کور فرهنگی در این منطقه وجود نداشت. به قول بزرگان باید از گذشته 
درس گرفت و به آینده امیدوار بود. درس گرفتن از گذشته یعنی هر چقدر امروز انجام 
اقدامات فرهنگی و اجتماعی در منطقه به تأخیر انداخته شود پیرایش فضای آن در 
آینده نیازمند اصلاحات شدید تر، بازه زمانی بیشتر و بودجه های کلان تری خواهد بود. 
اگر امروز قدم در این راه نگذاریم شاید فردا خیلی دیر شده باشد و همانطور که امروز 
از هر سو که می نگریم مشکلی خودنمایی می کند، مشکلات تا حدی توسعه یابد که 

انجام اصلاحات کار به جایی نبرد.
 مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم :

برای مردم جمکران کتابخانه تأسیس می کنیم
امیر عطاءالله جباری مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم نیز در گفت وگویی 
در پاسخ به درخواست های مردم منطقه جمکران مبنی بر تأسیس کتابخانه عمومی 
ویژه اهالی این منطقه عنوان می کند: اگر ساختمانی که با استانداردهای کلی نهاد 
کتابخانه های عمومی کشور مطابقت دارد توسط یکی از ارگان های دولتی یا غیردولتی 
در اختیار ما قرار داده شود در مدت زمان کوتاهی آن را تجهیز کرده و به بهره برداری 

می رسانیم.
وی بیان می کند: منظور از قرار دادن ساختمان در اختیار اداره کل کتابخانه های 
عمومی استان این نیست که ملکیت آن به نهاد کتابخانه های عمومی واگذار شود 
بلکه اگر فقط حق سودبری از آن ساختمان را به مدت 10 سال به ما واگذار کنند برای 
تأسیس کتابخانه در آن مکان اقدام می کنیم. قراردادهای کتابخانه های عمومی هر 10 

سال یکبار تمدید می شود.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم دارا بودن حداقل 300 متر وسعت را از 
جمله استانداردهای لازم برای مکان تأسیس کتابخانه بیان می کند و ادامه می دهد: 
اگر ساختمانی با استانداردهای لازم در آن منطقه وجود نداشته باشد در صورتی که 
زمین و بودجه کافی برای بنای ساختمان در اختیار ما قرار داده شود می توانیم پروژه 

تأسیس کتابخانه را پیگیری کنیم.
وی تصریح می کند: در صورتی که بودجه کافی توسط ارگانی دولتی یا غیردولتی 
یا خیّران کتابخانه ساز در اختیار ما قرار داده شود برای خرید زمین نیز می توانیم خود 

اقدام کنیم.
کمبود دانش آموز سد راه تأسیس دبیرستان پسرانه 

گفت وگویی  در  قم  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل  شیخ الاسلام  حمیدرضا 
درخصوص مشکل نبود حفاظ بر دیوار دبستان نرجس می گوید: نصب حفاظ بر دیوار 
مدرسه به حیطه وظایف سازمان نوسازی مدارس مربوط می شود و مسؤولان مدرسه 

باید از طریق این سازمان پیگیر حل این قضیه باشند.
وی درباره نبود تخته  های whiteboard و هوشمند در مدرسه نرجس اذعان می کند: 
تخته های whiteboard تأثیرات بدتری برای دانش آموزان به همراه دارد. به هر مدرسه 
یک یا دو تخته هوشمند تعلق می گیرد که بر اساس اولویت بندی ها به مرور به مدارس 

واگذار می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در تشریح علت وجود نداشتن مقطع دبیرستان 
برای پسران این منطقه بیان می کند: برای تأسیس مدرسه و راه اندازی کلاس های 
مقطع دبیرستان باید حداقل 1۸ دانش آموز در هر رشته و در مجموع 220 نفر به 
تفکیک جنسیت برای حضور در مدرسه وجود داشته باشند ولی آمار دانش آموزان 
در این منطقه در حد کافی نیست؛ اگر تعداد دانش آموزان به حد کافی برسد مقطع 

دبیرستان پسرانه را راه اندازی می کنیم.
 اقبالیان شهردار منطقه پنج قم مطرح کرد

برنامه ها و مشکلات منطقه جمکران 
علیرضا اقبالیان شهردار منطقه پنج قم نیز در گفت وگویی درمورد مشکلات منطقه 
جمکران اظهار می کند: طرح وسیع سازی عرض خیابان ورودی منطقه جمکران و 
اصلاح آسفالت آن در دست پیگیری است. مالکان زمین های اطراف این خیابان برای 
فروش زمین هایشان فرا خوانده شده اند و تکمیل روند این پروسه بستگی به همکاری 
مالکان برای واگذاری این زمین ها بستگی دارد. وی ادامه می دهد: آسفالت تعدادی از 
کوچه های این منطقه مدتی قبل اصلاح شد و برای اصلاح بقیه آن ها هم در حال تأمین 
مواد هستیم. اگر کوچه ای آسفالت ندارد یا آسفالت آن دچار مشکل است اگر مردم آن 
را گزارش دهند در صورتی که در محدوده مجاز شهری قرار داشته باشد برای اصلاح 
آن اقدام می کنیم. شهردار منطقه پنج قم از برنامه ریزی برای پاکسازی و اصلاح مناظر 
اطراف خیابان ورودی منطقه جمکران همراه با اجرای طرح وسیع سازی این خیابان 
خبر می دهد. اقبالیان در پاسخ به درخواست های مردمی مبنی بر احداث بوستان، 
ورزشگاه، کتابخانه و مجموعه های فرهنگی در این منطقه عنوان می کند: برای احداث 
این موارد به دنبال زمین های مناسب در بافت این منطقه و جذب سرمایه گذار برای 

راه اندازی پروژه های ساخت این اماکن هستیم.
وی از تلاش برای جذب سرمایه گذار به منظور تأسیس هتل و مسافرخانه در این 
منطقه خبر داد و در خصوص حضور سگ های ولگرد در معابر منطقه جمکران هم 
سازمان مدیریت پسماند را مسؤول جمع آوری آنها  دانست و از این سازمان خواست بنا 

به درخواست مردم برای جمع آوری سگ های این منطقه اقدام کند.
کوچه های  در  که  سازهایی  و  ساخت   می کند:  تصریح  قم  پنج  منطقه  شهردار 
باریک قدیمی انجام می شود یکی از نگرانی های شهرداری هم هست و بدون اطلاع 
شهرداری صورت می گیرد. به شدت از این ساخت  و سازها جلوگیری می کنیم و حتی 

برای تخریب آن ها نیز در صورت مطلع شدن اقدام می کنیم.
آیا مردم جمکران حق خوب زیستن ندارند ؟

قم  منطقه شهری  به  روستای جمکران  الحاق  تصویب طرح  از  حدود 12 سال 
می گذرد. مردم این منطقه می گویند تمام این 12 سال مسؤولان استانی و شهری از 
برنامه های متعدد برای آبادانی این منطقه و رفع مشکلات ساکنان آن سخن می گویند 
ولی از این برنامه ها در عمل تاکنون عملیاتی نشده است  و کوچه ها همان کوچه های 
قدیمی، محرومیت ها همان محرومیت های همیشگی و مشکلات همان مشکلات 

سال های گذشته است که تا به امروز بر تن این منطقه زار می زند.
کاش باور می کردیم که جمکران وصله ناتنی قم نیست بلکه پاره ای از وجود قم 
است. کاش باور می کردیم مردم جمکران هم حق خوب زیستن در این دنیای چند 
روزه را دارند. کاش در و دیوارهای این منطقه خود به سخن می آمدند تا از درد و دل 
دیرینه شان روایت کنند تا بلکه شاید کارگر افتد. کاش باور می کردیم جمکرانی که امروز 
غرق در مشکلات به حال خود رها شده است از ظرفیت ویژه ای برخوردار است که 
اگر زیرساخت های لازم درونش ایجاد شود می تواند مدت زمان ماندگاری زائران در قم 
را افزایش دهد. این بار هم خبرهای خوبی برای جمکران به ارمغان آورده ایم ولی ای 
کاش نباشد مانند آن همه خبرهای خوشی که در ذهن مردم این منطقه حک ولی در 

زیر خروارها توجیه و بی مسؤولیتی برخی از مسؤولان دفن شدند. 
ازاستانداروشهردار محترم قم انتظار می رود با بازدید میدانی خود و صدور دستورات 
لازم  زمینه رفع مشکلات به هم تنیده و محرومیت های که  مردم منطقه جمکران را 
فراهم نمایند چرا که هرچه زیرساخت های شهری در این منطقه بیشتر شود زمینه 

ماندگاری زائران فراهم می شود که نفع آن برای استان خواهد بود.
گزارش :فاطمه جمالزاده

جمکران وصله ناتنی یا پاره ای از وجود شهرقم!

»جمکران« منطقه ای آشنا اما فراموش شده
چرا مسئولان تدبیری برای آبادانی این منطقه نمی اندیشند؟                 آیا هنوز زمان عمل به وعده ها فرانرسیده است

مهدی مرادی*
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وزیر اقتصاد:

 تجارت خارجی کشور از ۶0 میلیارد دلار 
فراتر رفت

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: به رغم همه محدودیت هایی که بر جمهوری 
اسلامی ایران اعمال شده است، تجارت خارجی ما در مجموع وضعیت قابل قبولی دارد 

و از ابتدای سال جاری تاکنون از 60 میلیارد دلار عبور کرده است.
فرهاد دژپسند  روز پنجشنبه در بدو ورود به بوشهر در جمع خبرنگاران افزود: تا 24 
آذرماه جاری  31.4 میلیارد دلار صادرات و 31.1 میلیارد دلار واردات داشته ایم که این 
نشان می دهد جمهوری اسلامی ایران توانست در واقع همه سختی ها را پشت سر 
بگذارد و مانع از این شود که تحریم های ظالمانه یک طرفه بر مردم فشار وارد کند. وی 
اظهار داشت: هم اکنون بنادر کشور رونق دارند و دربازدیدهایی که انجام شده شمار 
زیادی کشتی برای تخلیه در صف انتظار هستند. وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ 
به این انتقاد که چرا باید کشتی ها در صف انتظار باشند؟ اظهارداشت: این وضعیت 
طبیعی است زیرا برنامه ریزی کرده ایم که واردات کالاهای اساسی در زمان خود انجام 
بگیرد که هیچ موقع بازار ما با کمبود کالای اساسی روبرو نشود. دژپسند در باره رسوب 
کالا در گمرک های کشور گفت: استفاده از رسوب در این مورد واژه درستی نیست 
زیرا رسوب پس از اظهار گمرکی معنی دار می شود ولی موجودی کالا در بنادر کشور 
خوب است و در حال برنامه ریزی هستیم تا این موجودی بتدریج و مرور زمان کاهش 
یابد و اکنون نسبت به چند ماه قبل به میزان قابل توجهی کمتر شده است زیرا واردات و 
ترخیص کالاها را روان کرده ایم. وی در مورد بودجه سال آینده کشور بیان کرد: با توجه 
به اینکه بودجه سال 1399 بدون وابستگی به نفت بسته شده است، در این ارتباط با 
منابعی که داریم باید برای جایگزینی بخشی صرفه جویی و کاهش هزینه ها اتفاق افتد و 
بخشی هم باید منابع درآمدی شامل مالیات، واگذاری دارایی های دولت و اوراق بودجه 
را افزایش دهیم که با این ابزارها برای حل مشکل تلاش می کنیم. دژپسند در باره پایگاه 
اطلاع رسانی و مجوزهای کسب و کار گفت: مجوزهای کسب و کار در برخی حوزه ها 
مانند واحدها صنفی تکمیل شده یا در دست اجراست و در دستگاه های دیگر نیز کار 
رو به پیشرفت است و آخرین خبر این است که وزارت جهاد کشاورزی نیز همه مجوزها 
را بارگذاری کرده و همکاران ما در حال بررسی هستند. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
افزود: در یکسال گذشته نشست های فشرده برگزار شد و تلاش های زیادی برای مقررات 
زدایی انجام گرفت و کار در حال پیشرفت است طوریکه در 2 جلسه هیات مقررات زدایی 

مصوبه ای که در مورد زمین تسهیل کننده است تا اوائل هفته آینده ابلاغ می شود.

معاون وزیر صنعت : 

فراوانی کالا در کشور وجود دارد
 معاون امور بازرگانی داخلی وزیر صنعت معدن و تجارت گفت: در مقطع فعلی فراوانی 

کالا در کشور وجود دارد و در سطح عرضه هم انبارها در شرایط مطلوبی هستند.
عباس قبادی، چهارشنبه شب در دیدار با رییسان اتحادیه های صنفی در اتاق اصناف 
تبریز گفت: موضوع نایاب شدن کالا در سطح بازار غیرقابل قبول بوده و با کمک اصناف 

کالاهای مورد نیاز مردم در اختیار آنان قرار می گیرد.
وی افزود: با کمک و همت اصناف نقشه های دشمنان با ابزار تحریم برای کمبود میزان 
کالاهای اساسی در سطح عرضه نقش برآب شده است. وی با تاکید بر پذیرش مکانیزم 
عرضه و تقاضا در بازار، اظهار داشت: مدیریت بازار باید بر عهده بازاریان باشد و ظلم در 
حق بازاریان در هیچ سطحی قابل قبول نیست. معاون امور بازرگانی داخلی وزیر صنعت 
معدن تجارت با اشاره به اینکه آرامش امروز بازار مدیون ایثار اصناف است،  گفت: دخالت 
در کار اصناف و روند داد و ستد پذیرفته نیست و باید مدیریت بازار به اصناف واگذار شود. 
قبادی، اصناف را دلسوز مردم دانست و ادامه داد: قبل از آنکه اقدامی از سوی دولت 
برای نظارت بر قیمت کالاها انجام شود،  بازاریان با در نظر گرفتن شرایط مردم از افزایش 
بی رویه قیمت ها جلوگیری خواهند کرد. وی نصب برچسب قیمت بر روی کالاها را 
ضرورزی دانست و یادآوری کرد: افزایش بهره وری و جلوگیری از تخلف در سطح عرضه 
ضروری بوده و باید در رسیدگی به وضعیت صنوف بدون پروانه کسب و تسهیل دریافت 
پروانه توسط این واحدهای صنفی تسریع شود.  معاون امور بازرگانی داخلی وزیر صنعت 
معدن و تجارت از رییسان اتحادیه های صنفی خواست قبل از ارجاع پرونده های تخلف 
به تعزیرات حکومتی خودشان اقدام به حل و فصل تخلف و جلب نظر مشتری کنند. 
قبادی، با اشاره به موضوع تامین و عرضه لاستیک مورد نیاز خودروهای باری سبک و 
سنگین افزود: در خصوص توزیع و عرضه این محصول هیچ گونه مشکلی وجود ندارد و 
روسای سازمانهای صمت سراسر کشور می توانند در ستاد تنظیم بازار استان ها نسبت 

به مدیریت و توزیع این محصول اقدام کنند.

رییس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران:

 کانال تجاری ایران-سوئیس به زودی 
راه اندازی می شود

رییس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران از راه اندازی کانال تجاری 
ایران - سوئیس در آینده نزدیک خبر داد. »فریال مستوفی« افزود: سوئیس در دور 
قبلی تحریم ها کانالی برای مبادله کالاهای انسان دوستانه همچون غذا و دارو تاسیس 
کرده بود و از  دفتر کنترل دارایی های خارجی خزانه داری آمریکا )اوفک(  برای انجام 
این مبادلات مجوز داشت. وی ادامه داد: آن ها اکنون در حال راه اندازی همان کانال 
سابق هستند و از اوفک نیز مجوزهای لازم را دریافت کرده اند. مستوفی ضمن انتقاد از 
سیاست های تحریمی ایالات متحده گفت: آمریکا اعلام  کرده بود که کالاهای انسان 
دوستانه جزو تحریم نیستند، اما در عمل دیدیم این اقلام نیز تحریم شده بود و هیچ 
بانکی زیر بار مبادله مالی نمی رفت. به گفته عضو اتاق بازرگانی تهران، سوئیس، آمریکا 
و اوفک برای راه اندازی این کانال به توافق رسیده اند. وی زمان راه اندازی کانال را بسیار 
زود دانست و افزود: این موضوع مانند اینستکس نیست که با بدقولی اروپایی ها ملغی 
شود؛ چرا که کانال از زمان رئیس جمهوری سابق آمریکا وجود داشته و ساختار آن فراهم 
است. مستوفی اظهار کرد: سفیر سوئیس اخیرا این موضوع را در سمیناری اعلام کرد 
اما گفت زمان راه اندازی کانال هنوز مشخص نیست. وی ادامه داد: من چند روز گذشته 

از سفارت سوئیس مطلع شدم این اقدام در آینده بسیار نزدیک به وقوع می پیوندد.

یک نماینده مجلس :

مالیات بر عایدی سرمایه از فعالیت های 
غیرمولد جلوگیری می کند

 یک نماینده مجلس گفت:با توجه به اینکه مالیات بر عایدی سرمایه از فعالیت های غیر 
مولد اقتصادی، سوداگری و واسطه گری های اقتصادی جلوگیری می کند. دولت باید 

پیگیری های لازم را در مورد آن انجام دهد.
همایون یوسفی درباره لزوم مقابله با فرار مالیاتی، اظهار داشت: در حالی که کارمندان 
و کارگران مالیات می پردازند، بسیاری از اصناف با درآمدهای زیاد به دلیل کم توجهی 
های دولت و بی توجهی به اصلاح قوانین، فرار مالیاتی دارند.  وی ادامه داد: یکی از 
راهکارهای جبران کسری بودجه، مالیات است. برای این منظور باید بحث مالیات بر 
عایدی سرمایه، مالیات بر خانه های خالی، جلوگیری از فرارهای مالیاتی و لغو برخی 
معافیت ها در دستور کار دولت قرار بگیرد. عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
با بیان اینکه مالیات بر عایدی سرمایه هرچه سریع تر باید پیگیری شود، افزود: مالیات 
بر عایدی سرمایه از فعالیت های غیر مولد اقتصادی، سوداگری و واسطه گری های 
اقتصادی جلوگیری می کند؛ به همین دلیل دولت باید پیگیری های لازم را برای ایجاد 
این پایه جدید مالیاتی انجام دهد. یوسفی با اشاره به به وجود حساب های اجاره ای، 
ابزاری برای فرارمالیاتی هستند، گفت: در این حوزه اقداماتی را اخیرا بانک مرکزی انجام 
داده است تا وضعیت را شفاف کند چرا که حساب های اجاره ای و نیابتی ابزاری برای 

فرار مالیاتی هستند.

آگهی مزایده اموال غیرمنقول - نوبت اول
به موجب پرونده کلاسه 9۸0۸45 و اجرائیه صادره از شعبه 6 دادگاه خانواده دادگستری شهرستان کرج له خانم آتوسا حجری و علیه مهدی ترک جزی که محکوم علیه محکوم 

است به پرداخت 110 سکه تمام بهار آزادی بابت اصل خواسته در حق محکوم له مبلغ ۸3/562/000 ریال نیم عشر دولتی با توجه به اینکه اجرائیه صادره به محکوم علیه ابلاغ شده 
و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده است، بنا به درخواست محکوم له به منظور استیفای محکوم و به هزینه اجرائی اموال غیر منقول شامل سه دانگ از 6 دانگ پلاک 
ثبتی43240 /163 از سوی این اجرا توقیف وتوسط کارشناسان رسمی دادگستری به شرح زیر توصیف و ارزیابی شده و مقرر است در مورخ 139۸/10/24 سا عت ۸ الی 9 در محل 
اجرای احکام مدنی دادگاه حقوقی فردیس از طریق مزایده به فروش میرسد،مزایده از مبلغ ۷00/000/000 ریال طبق نظریه کارشناسی که در ذیل ذکر شده است شروع می شود 
و به هر شخص  حقیقی و حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد ده درصد وجه مزایده فی المجلس بصورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و 
الباقی ظرف مدت یک ماه از وی وصول خواهد شد و پس از انجام مراحل قانونی و صدور حکم تملیک مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد در صورتیکه در مهلت مقرر خریدار 
وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید میگردد کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده محکوم علیه است و از محل فروش 
پرداخت خواهد شد طرفین میتوانند ظرف یک هفته از تاریخ مزایده نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض نمایند که در این صورت تا رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده 
به نام خریدار منتقل نخواهد شد ضمنا طالبین به شرکت در مزایده می توانند ظرف 5 روز قبل از مزایده با اطلاع این اجرا از مال مورد مزایده باز دید نمایند چنانچه روز مزایده مصادف 
با ایام تعطیل باشد روز بعد در همان ساعت و مکان برگزار خواهد شد. مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:مشخصات ملک بر اساس اسناد ابرازی و وضع 
موجود: آدرس فردیس، بلوار آزادگان )جاده ملارد(، خیابان گلستان 63، کوچه 9 متری انقلاب، ساختمان الماس،پ 143، طبقه 4 مراجعه نموده و سه دانگ مشاع از شش دانگ 
عرصه و اعیان آپارتمان مسکونی با سند تک برگی به مساحت 53/۸3 متر مربع دارای پارکینگ و انباری به پلاک ثبتی 43240 فرعی از 163 اصلی مفروز و مجزی از 3022۷ قطعه 
6 ناحیه سرحدآباد بخش دو کرج واقع در سمت شرق طبقه چهارم آپارتمانی با مشخصات چهار طبقه روی همکف ،بدون آسانسور ، همکف با کاربری پارکینگ و انباری طبقه اول و 
دوم هر کدام یک واحد و طبقات سوم و چهارم هر کدام دو واحد جمعا 6 واحد مسکونی و قدمت ساخت حدود 15، سال نمای سنگ میباشد. آپارتمان صدر الاشاره دارای یک خواب 
، هال و پذیرایی، حمام و سرویس ایرانی و آشپزخانه اُپن با کابینت فلزی، کف از سرامیک. گرمایش بوسیله بخاری گازی و سرمایش از کولر تامین می گردد. مختصات حدودی مرکز 
ملک بر اساس سیستم مختصات جغرافیایی به طول992022 /50 و عرض۷400۸9 /35 نظریه کارشناسی: با عنایت به موارد فوق، موقعیت مکانی ملک، نوع دسترسی ،کاربری ، 
مساحت، نحوه ساخت و عوامل ذی مدخل در این کارشناسی ،ارزش سه دانگ عرصه و اعیان آپارتمان صدرالاشاره به مبلغ ۷00/000/000 ریال معادل هفتاد میلیون تومان بدون 

در نظر گرفتن بدهی های دولتی احتمالی ارزیابی و اعلام می گردد. آپارتمان فوق دارای وام 200/000/000 ریالی در رهن بانک مسکن می باشد.
آدرس ملک مورد مزایده: فردیس، بلوار آزادگان )جاده ملارد(، خیابان گلستان 63 کوچه 9 متری انقلاب، ساختمان الماس،پ 143، طبقه 4

دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری فردیس - یوسف قره داغی
 ۱۹۱۸/ح

رفتار در  نیازمند  تولید و صادرات  ویژه بخش  به  اقتصاد کشور،  بنیه های  تقویت   
چارچوب قواعد و مقررات بین المللی و گردش بر مدار اقتصاد جهانی است که FATF از 

نمودهای بارز آن به شمار می رود.
از مجموع 41 توصیه و استاندارد FATF تنها چهار مورد برای پذیرش از سوی ایران 
باقی مانده بود که با ارسال چهار لایحه »اصلاح قانون پولشویی«، »اصلاح قانون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم«، »لایحه کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته )پالرمو(« و 
»لایحه کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( « از سوی دولت و تصویب آن 
در مجلس شورای اسلامی راه برای پیوستن به کارگروه ویژه اقدام مالی هموار شد. اما با 
ورود مجمع تشخیص مصلحت نظام و به ویژه هیأت نظارت این نهاد به نظر می رسد هنوز 

مشکلاتی بر سر راه  نهایی شدن و حل مساله FATF  وجود دارد.  
پایبندی  میزان  بین المللی  نهاد  به عنوان یک     FATFیادآوری است که به   لازم 
کشورهای عضو به استانداردها و پیاده سازی توصیه های خود را پایش کرده و طی 
گزارش هایی ارزیابی خود از هر کشور را ارائه می دهد. سازمان یاد شده در گزارش های 
خود کشورها را به سه دسته تقسیم می کند؛ دسته اول کشورهایی هستند که کاملًا 
توصیه های آن را اجرا می کنند؛کشورهای گروه دوم آنهایی هستند که در حال اجرای 
توصیه ها و انطباق با استانداردهای گروه مالی اقدام مشترک هستند؛ اما آخرین گروه، 
که ایران نیز جزو آن است کشورهایی هستند که با این نهاد همکاری نمی کنند و به 
عنوان کشورهای دارای خطر پولشویی و تأمین مالی تروریسم معرفی شده اند. گروه ویژه 

اقدام مالی، هرساله اسامی این کشورها را در لیست سیاه قرار می دهد.
موضوع قابل طرح و همچنین ضروری، اثرات و پیامدهای پیوستن و یا نپیوستن به این 
نهاد جهانی برای اقتصاد و به ویژه بخش تولید است. واقعیت این است که امروزه هیچ 
کشوری نمی تواند بدون پیوند و ارتباط درست اقتصادی، سیاسی و... با نظام جهانی، 
از شرایط اقتصادی پویا و مثبت برخوردار شود. بنابراین، هرگونه پیشرفت، توسعه و رونق 
اقتصادی و به ویژه تولیدِ پویا و صادرات محور تابعی است از کیفیت و میزان ارتباط کشور 

با جامعه جهانی است.
این  اقتصادهای ملی همچون اجزا  به منزله منظومه ای است که  اقتصاد جهان 

منظومه بایستی در ارتباطی منطقی با کلیت و همچنین سایر اجزای آن باشند. بنابراین، 
نمی توان بدون رفتار در چارچوب قوانین جهانی اقتصاد کشور را از بحران ها و مشکلات 

پیش رو به سلامت عبور داد.
برای مثال توسعه اقتصادی کشور بدون سرمایه گذاری خارجی به سختی امکان پذیر 
است. اگر جهان نظر و دیدگاه مثبتی در باره اقتصاد هر کشوری داشته باشد می تواند 
در جهت بهره مندی از مزایای اقتصاد بین الملل تلاش کند. در مقابل، چنانچه چنین 
دیدگاه مثبتی وجود نداشته باشد رسیدن به اهداف توسعه اقتصادی، که در برنامه های 
مختلف توسعه گنجاده شده است دشوار خواهد بود. از این رو  قرار گرفتن در لیست 
سیاه FATF و معرفی به عنوان کشوری پر ریسک امکان تعامل سازنده و مثبت اقتصادی 
با دنیا را برای ما تضعیف خواهد کرد. هرچند در شرایط کنونی کشور در تحریم به سر 
می برد و ممکن است این امر بهانه ای شود برای عدم تصویب FATF، اما بدون شک 
این وضعیت تا ابد طول نخواهد کشید و روزی تحریم ها تعلیق و یا برداشته می شوند، 
در نتیجه این بهانه به هیچ عنوان از سوی صاحبنظران پذیرفته نیست. بنابراین، جذب 

سرمایه گذاری خارجی به شدت به این موضوع بستگی دارد.
موضوع دیگر این است قطع وابستگی اقتصاد کشور به نفت و درآمدهای حاصل از 
خام فروشی این ماده از اهداف اصلی سیاستگذاران اقتصادی کشور بوده و همچنان 
نیز خواهد بود. از آنجایی که نفت یکی از منابع اصلی درآمدی دولت های مختلف در 
درآمدی  نیازمند جایگزین  نفتی  درآمدهای  بوده است، کاهش  بودجه های سالانه 

دیگری است.
در اینگونه مواقع همه اذهان به سوی درآمدهای مالیاتی، به عنوان یکی از ستون های 
اصلی درآمدی دولت سوق داده می شود. ایجاد یک نظام مالیاتی کارا و سودمند نیازمند 
شفافیت است. درواقع، رفع ضعف شفافیت به عنوان یکی از مهمترین مشکلات 
اقتصادی کشور در مورد مالیات و نظام مالیات ستانی امری حیاتی به شمار می رود. در 
شرایط فعلی که فشار تحریم ها درآمد دولت از منابع نفتی را با چالش مواجه کرده است، 
مالیات یکی از مهمترین منابع تأمین مالی جهت مدیریت خرج و مخارج کشور است 
و تصویب لوایح FATF  این امکان را به ما می دهد که با استقرار شفافیت در نظام مالی 

کشور از فرار مالیاتی جلوگیری کرده و آن را سروسامان دهیم.
دو لایحه، از چهار لایحه مورد بحث به تصویب قوانین مبارزه با پولشویی و قانون تأمین 
مالی تروریسم مربوط است. این لوایح می توانند زمینه را برای سرو سامان دادن به نظام 

مالیاتی فراهم کنند.
بعلاوه، موضوع سلامت بانک ها و مبارزه با پولشویی به عنوان مهمترین تبعات پیوستن 
به FATF جلو فعالیت های غیرقانونی و ناسالم اقتصادی را خواهد گرفت. کارشناسان 
پولی و بانکی کشور معتقدند که کارگروه اقدام مالی اصولی را در جریان اجرا دارد که 

برای کنترل پول های ناسالم در مؤسسات مالی است.
واقعیت این است که نظارتی که از پیوستن به این نهاد برقرار خواهد شد علاوه بر تنظیم 
نظام مالیاتی، فعالیت های اقتصادی غیر رسمی و خارج از چارچوب را نیز شناسایی و 
حذف خواهد کرد. طبق دیدگاه صاحبنظران، پیوستن به FATF به این معنا است که 
یک نهاد بین المللی که مورد قبول جامعه جهانی است، سلامت عملکرد نظام بانکی 
ایران را تأیید می کند. عضویت ایران در این کارگروه به معنای سلامت نظام بانکداری این 
کشور است که از فیلترهای پولشویی و کنترل پول از محل معامله های ناسالم با موفقیت 

عبور خواهد کرد.
بستن دریچه های پولشویی به نوعی به معنای تضعیف قاچاق کالا در کشور نیز هست. 
قاچاق کالا یکی از عوامل اصلی تضعیف تولید است و در عمل بخش قابل توجهی از 
رونق تولید بستگی به جلوگیری از ورود قاچاق کالاهایی دارد که مشابه داخلی دارند. 
برای مثال، حجم قابل توجهی از پوشاک مصرف شده در داخل از راه قاچاق وارد کشور 
می شود. این در حالی است که ما در زمینه تولید پوشاک توان تأمین نیاز داخلی را داریم. 
تولید کنندگان ما به دلیل هزینه های بالای تولید و از جمله مالیات نمی توانند با کالاهای 
قاچاقی که هیچ مالیات یا عوارضی پرداخت نمی کنند رقابت داشته باشند. بنابراین، 

برچیدن بساط پولشویی به نوعی به معنای برچیدن بساط قاچاق نیز هست.
موضوع دیگر به رابطه نظام بانکی کشور با بانک های سایر کشورها است. در این مورد 
فعالان و صاحبنظران اقتصادی معتقدند که عدم تصویب FATF ، نظام بانکی کشور 
را دچار مشکل خواهد کرد.  زیرا بیشتر کشورهای جهان و از جمله آنهایی که از نظر 
مبادلات اقتصادی بین المللی مهم هستند عضو FATF بوده و در نتیجه با کشورهای 

غیر عضو مراودات اقتصادی خود را کاهش خواهند داد.
با  و  ناشی می شود که ممکن است کشورهایی که عضو هستند  آنجا  از  امر  این 
کشورهای غیر عضو مانند ایران رابطه بانکی و اقتصادی داشته باشند به همکاری در 
زمینه تأمین مالی تروریسم و غیره متهم شوند. در نتیجه برای جلوگیری از این اتهام 
تبادلات اقتصادی خود را کاهش خواهند داد. به علاوه وقتی یک گروه بین المللی که 
دارای مشروعیت جهانی است، کشوری را برای سرمایه گذاری اقتصادی پر ریسک 
اعلام کند، کاهش و یا حتی قطع روابط اقتصادی با آن از سوی دیگر کشورها بسیار 
محتمل خواهد بود. همانطور که می دانیم در عمل خارج از سیستم بانکی جهان امکان 
مبادلات تجاری و غیره برای بازرگانان و تولیدکنندگان ما وجود ندارد. هرگونه مبادلات و 
مراودات اقتصادی نیازمند حضور فعال و شفاف بانکی در عرصه بانکداری بین المللی 
است. بنابراین، می توان ادعا کرد که درکل بدون قبول و تصویب لوایح FATF و پیوستن 
به این کنوانسیون بین المللی نمی توان بنیه های تولید صادرات محور را آنگونه که 

شایسته است تقویت کرد.
دیدگاه کلی صاحبنظران این است که در صورت تصویب لوایح یاد شده، ما از لحاظ 
استانداردهای مبارزه با پولشویی این امکان را پیدا می کنیم که از لیست کشورهای 
پر ریسک FATF که معروف به »لیست سیاه« است، خارج شویم. بنابراین می توانیم 
زیرساخت های قانونی را فراهم کنیم تا حداقل یکی از مسیرهای انسداد و تحریم را 
بازکنیم. هرچند که ممکن است ما به جهات دیگر تحریم باشیم ولی حتی اگر از 100 
درصد تحریم و انسدادی که با آن مواجهیم، پنج درصد آن در تصویب و اجرای لوایح 

مربوط به FATF رفع شود، فرصت مغتنمی است که نباید از دست بدهیم.
از این رو از نگاه موافقان کمترین دستاورد تصویب لوایح باقی مانده از FATF، در 

شرایط تحریمی کنونی گشودن روزنه هایی برای تنفس بهتر اقتصاد کشور است.

گشودن روزنه هایی برای تنفس بهتر اقتصاد کشور 

FATF رونق تولید و ضرورت های پیوستن به

رئیس اتاق مشترک ایران و چین اظهار داشت: چین مبنای اقتصادی خود را در سال های اخیر و آینده، بر این قرار داده است که 
نرخ رشد واردات خود را دوبرابر صادرات کند. بنابراین امکان افزایش واردات کشور چین از این 2200 میلیارد دلار نیز وجود دارد. به 

همین دلیل یک بازار بالقوه برای ما است
مجیدرضا حریری در مورد امکان افزایش صادرات ایران به چین گفت: از 2200 میلیارد دلار واردات کشور چین ۷00 میلیارد دلار آن 
شامل کالاهایی است که امکان صادرات آن برای ما وجود دارد. یعنی اگر ما بتوانیم تنها 5 درصد آن را تامین کنیم، 35 میلیارد دلار 

می توانیم صادرات کالا به این کشور داشته باشیم و  باید به امکانات خود در این زمینه توجه کنیم.
وی ادامه داد: نباید فراموش کرد که چین مبنای اقتصادی خود را در سال های اخیر و آینده، بر این قرار داده است که نرخ رشد 
واردات خود را دوبرابر صادرات کند. بنابراین امکان افزایش واردات کشور چین از این 2200 میلیارد دلار  نیز وجود دارد. به همین 

دلیل یک بازار بالقوه برای ما است، البته به فعل درآوردن آن نیازمند کار منظم، متنوع سازی کالاها و بازاریابی است.
حریری تصریح کرد: قرار بر این است که با همکاری سازمان توسعه تجارت، مطالعات میدانی انجام دهیم و برنامه هایی را نیز تدارک 
داده ایم تا حضور منظم تر و منسجم تر در بازار چین داشته باشیم به طوری که می توانیم در یک دوره 5 ساله صادرات غیرنفتی خود به 

چین را دوبرابر میزان فعلی افزایش دهیم.
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین با اشاره به مشکلات نقل و انتقال پول و موانع بانکی در راستای مبادلات دو کشور گفت: به 
هر حال اینها موانع صادرات هستند اما این مشکلات به مفهوم توقف نبوده و صادرکنندگان ما توانسته اند راه هایی را بیابند. مضاف 
بر آن، با استفاده از سیستم هایی مانند تهاتر می توانیم بر ظرفیت صادرات بیفزاییم که نیازمند همکاری طرفین است تا موانع درونی 

و بیرونی صادرات را به صفر برسانیم.
وی افزود: در همین راستا قرار شده میز فرش طراحی شود و فعالین این حوزه موانع را بررسی و برطرف کنند تا بازار فرش ایران در 
چین گسترش دهند. البته با سایر تشکل ها و سازمان ها در زمینه توریسم، صنایع دستی و زعفران نیز برنامه هایی وجود دارد تا برای 
این بازار طرح های جدیدی داشته باشیم. نباید فراموش کرد که ظرفیت صادراتی که ما در حال حاضر داریم خیلی کمتر از آن چیزی 
است که در بازار چین وجود دارد. این کارشناس اقتصادی در مورد افزایش مبادلات با کشورهای آسیای میانه گفت: این کشورها 
هیچکدام بازارهای قوی نیستند. البته این به معنای صرفنظر کردن از آن نیست. امارات و عربستان در همسایگی ما چندبرابر این 
کشورها ظرفیت دارند منتها ما در شرایطی نیستیم که حتی بازارهای کوچک را فراموش کنیم و باید با برنامه ریزی بازارهای آفریقایی، 

آسیای میانه و جنوب شرق آسیا را در دسترس داشته باشیم.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهور به ژاپن گفت: هراندازه فعالیت در عرصه دیپلماسی و رفت و 
آمد مقامات رسمی بیشتر باشد دریچه های بیشتری نیز گشوده خواهند شد که در نهایت به نفع جامعه ما است. نباید فراموش کرد 
در شرایطی که منابع ارزی کشور تحت فشار است این دیپلماسی می تواند در این راستا به کشور کمک کند، به همین دلیل دخالت 

منازعات سیاسی در این موضوع قطعا پسندیده نیست.

رئیس اتاق مشترک ایران و چین ؛

نباید منازعات سیاسی را در دیپلماسی اقتصادی دخالت داد
 یک کارشناس اقتصادی گفت: 40 تا 50 درصد کل اقتصاد ایران از مالیات معاف است که با توجه به تولید ناخالص داخلی ما که 

حدود 2500 هزار میلیارد تومان است، 40 یا 50 درصد این رقم، عدد بزرگی است.
محمد هادی سبحانیان، درباره لزوم افزایش درآمدهای مالیاتی در کشور گفت: یکی از الزامات اساسی کشور کم کردن وابستگی 
بودجه به درآمدهای نفتی و جایگزینی آن با درآمدهای سالم و پایدار مالیاتی است. برای این کار باید پایه های مالیاتی جدید را توسعه 

داد و مسیرهای ایجاد شده برای فرار مالیاتی فعالین اقتصادی را مسدود کرد.
وی افزود: بسیاری از راه هایی که فعالان اقتصادی در این راستا استفاده می کنند به این دلیل است که دستگاه های مجری برخی 
قوانین را اجرا نمی کنند یا در کلیت قوانین نقص هایی وجود دارد. برای مثال قانون بانک مرکزی را مکلف کرده است پایانه های 
پرداخت را ساماندهی و تناظری بین آنها و فعالیت های اقتصادی ایجاد کند. اما هنوز این کار مهم اجرایی نشده است. یعنی در حال 
حاضر هر فردی می تواند دستگاه کارتخوانی دریافت کند اما آن را به شماره حساب فرد دیگری متصل کند و یا حتی آن را در فعالیت 

شغلی دیگری به کار بگیرد. این مسیری است که از طریق آن می توان فرارهای مالیاتی گسترده ای انجام داد.
این کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به فعال بودن حساب های اجاره ای و کارتهای بازرگانی به عنوان دیگر ابزارهای فرار مالیاتی 
بیان کرد: همچنین افراد می توانند بدون اینکه کد اقتصادی و مالیاتی داشته باشند، گردشهای بسیار بالای حساب بانکی داشته 
باشند که تا امروز چندان مورد رصد هم واقع نمی شده است. سهولت دریافت کارت بازرگانی و در اختیار دیگری قرار دادن هم از 
جمله مواردی است که حاکمیت ایجاد کرده و برخی فعالان اقتصادی هم برای فرار مالیاتی از آن استفاده می کنند. بنابراین یکی از 

اقداماتی که باید در دستور کار قرار بگیرد این است که این زمینه های حاکمیتی برطرف شود.
عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه خوارزمی  خاطر نشان کرد: بخشی از این کار نیازمند تصویب قوانین جدی و بخشی هم 
نیازمند عزم و اراده جدی برای اجرای قوانینی است که پیشتر تصویب شده است. در برخی موارد نیز به نظر می رسد تعارض منافع در 

دستگاه های اجرایی و همچنین حضور ذینفعان در این بخش ها مانع عملیاتی شدن مفاد قانونی شده است.
وی در مورد معافیت مناطق آزاد از مالیات ارزش افزوده گفت: معافیت های مالیاتی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی باید ساماندهی شود. 
در واقع یکی از محورهای اصلی ساماندهی نظام مالیاتی ما، ساماندهی معافیت های مالیاتی است. درصد قابل توجهی از اقتصاد 
کشورمان معاف از پرداخت مالیات است، موضوعی که در هیچ کجای دنیا سابقه ندارد. این معافیت ها اگرچه در مقطعی از زمان، با 
استدلال هایی وضع شدند اما اکنون با توجه به شرایط کشور ضرورت خود را از دست داده اند. در همین خصوص معافیت مناطق آزاد 

از مالیات بر ارزش افزوده نه تنها با مبانی این مالیات سازگاری ندارد بلکه منجر به فرار مالیاتی گسترده و فساد در کشور شده است.
وی تاکید کرد: تمام دستگاه های نظارتی نیز به این امر اذعان دارند و گزارش های مکتوبی هم به مسئولین کشور ارائه داده اند ولی 

از آنجا که توسعه مناطق آزاد تبدیل به ابزار سیاسی شده، شاهد مقاومت هایی در لغو این معافیت ها هستیم.
سبحانیان در مورد میزان معافیت اقتصاد کشور از مالیات بیان کرد: بین 40 تا 50 درصد کل اقتصاد ایران از مالیات معاف است. 

فکر می کنم تولید ناخالص داخلی ما نزدیک 2,500 هزار میلیارد تومان می باشد که 40 یا 50 درصد این رقم، عدد بزرگی است.

یک کارشناس اقتصادی:

۴0 درصد کل اقتصاد ایران معاف از مالیات است

 معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی و زیربنایی معاون اول 
رییس جمهوری گفت: تنها راه نجات کشور از وضعیت بحران 
باید در  اقتصادی، خصوصی سازی به معنای واقعی است که 
دستور کار قرار گیرد. سعید شیرکوند روز پنجشنبه در ستاد اقتصاد 
مقاومتی استان قزوین افزود: متاسفانه خصوصی سازی ها در 
گذشته با نگاه اقتصادی صورت نگرفته بود تا جایی که بسیاری 
از افراد فاقد صلاحیت برای بهره مندی از خوان نعمت، اقدام 
کردند.  دیده  زیان  تولیدی  واحدهای  از  بی شماری  تحویل  به 
وی تاکید کرد: امروز به معنای واقعی کلمه باید به سمت بخش 
خصوصی گام برداریم و ستاد تسهیل و رفع موانع تولید نیز در 
استان ها با تمام اختیارات خود نیز تصمیات مناسبی را در این 

رابطه باید اتخاذ کنند. شیرکوند با بیان اینکه بخش خصوصی باید 
از وابستگی به دولت خارج شود، اظهار داشت: این حوزه باید 
نسبت به گذشته بیشتر تقویت شود، چرا که معتقدیم راه نجات 
مانند  اقتصادی  فعالیت چشمگیر ظرفیت های  کشور در گرو 
واحدهای  مشکلات  خصوص  در  است. وی  خصوصی  بخش 
صنعتی، اظهار داشت: همه سران نظام به خوبی از مشکلات 
تامین اجتماعی، نظام بانکی و سایر موارد دیگر در حوزه صنعت 
باخبرند، اما وظیفه مسوولان به جای تبیین چنین معضلاتی، 
ارایه راهکار است که در این خصوص باید ظرفیت های بخش 
خصوصی را مورد توجه قرار داد. شیرکوند به کمبود اعتبارات 
دولتی نیز اشاره کرد و یادآور شد: اولویت دولت هم اکنون تکمیل 

پروژه های نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بیش از ۸5 درصد بوده 
و با توجه به وضعیت اقتصادی موجود کشور سایر طرح ها از 
و  هماهنگی  معاون  بود.  خواهند  برخوردار  پایین تری  اولویت 
نظارت اقتصادی و زیربنایی معاون اول رییس جمهوری به تبیین 
شرایط بحرانی جامعه پرداخت و گفت: وقتی مقام معظم رهبری 
می فرمایند که آرایش جنگی بگیرید، توصیف یک شرایط عادی 
نیست، بلکه نشان از وجود یک شرایط ویژه و به مراتب دشوارتر از 

اوضاع جنگی در حوزه اقتصاد است.
این مسوول حوزه اقتصادی تصریح کرد: وقتی ستاد فرماندهی 
وجود  بیانگر  می شود  راه اندازی  کشور  در  مقاومتی  اقتصاد 
و  شده  حاکم  جامعه  در  که  بوده  سختی  شرایط  و  مشکلات 

از دوران جنگ تحمیلی به مراتب سخت  وضعیت نظام امروز 
است. وی با اشاره به رویکرد دشمنان نظام و انقلاب، خاطرنشان 
کرد: در دوران جنگ از سرباز گرفته تا فرمانده همه در میدان با 
دشمن می جنگدیدند، اما امروز آمریکا با تمام نبوغ و هوشمندی 
خود ابزارها جنگی را به میدان اقتصادی آورده و به همین جهت 
لازم است تا به دفاع اقتصادی بپردازیم. شیرکوند اضافه کرد: ایران 
در سال های 96 و قبل از آن روزانه 2 میلیون و 600 هزار بشکه 
نفت به فروش می رساندو درآمد آن را در حوزه اقتصاد کشور تزریق 
می کرد، اما امروز به دلیل اعمال تحریم های ظالمانه و کمبود 
فروش نفت، وضعیت تغییر کرده و لازم است افق دید مدیران 

دستگاه های اجرایی نیز در ستادهای تسهیل تغییر کند.

معاون هماهنگی و نظارت اقتصادی و زیربنایی معاون اول رییس جمهوری:

تنها راه نجات کشور، خصوصی سازی واقعی است

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تعریف بسته حمایت از تولید ناوگان مسافری ریلی گفت: 
باید اصلاح بلاک هایی که باعث کاهش سرعت سیر قطار می شوند در دستور کار قرار گیرند.
محمد اسلامی درآئین گرامیداشت هفته حمل ونقل در صنعت حمل و نقل ریلی ضمن 
عرض تبریک به مناسبت هفته حمل ونقل و خدا قوت به تمام تلاشگران حوزه حمل ونقل 
ریلی اظهار داشت: به معنای واقعی کلمه با جنگ اقتصادی روبرو هستیم و تحریم های 
ظالمانه به صورت مویرگی در حال حرکت است. بنابراین باید با هوشیاری و آگاهی گام 
برداریم. وی افزود: زیرساخت ها در حال توسعه است و با هر نرخ رشدی که داشته ایم 1100 
کیلومتر راه آهن به شبکه اضافه شده است و 1100 کیلومتر دیگر نیز به طول خطوط ریلی 
اضافه خواهد شد که شامل اتصال ریل به مراکز مهم بار به شبکه ریلی و خطوط دوم نیز 

می شود.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: باید برای صاحبان بار جذابیت ایجاد کنیم و بپذیریم که 
منفعت دولت و بخش خصوصی مشترک است، بنابراین برد و باخت وجود ندارد و همه 

اعضای یک خانواده هستیم.
برای اصلاح خطوط باری باید به صورت جدی فکر شود

اسلامی با بیان اینکه باید بهره وری ارتقا یابد، گفت: باید برای خطوط باری به صورت 
جدی فکر شود و اصلاح بلاک هایی که باعث کاهش سرعت سیر قطار می شوند در دستور 

کار قرار گیرند و همچنین قیمت ها متناسب سازی شوند.
وی خاطرنشان کرد: بودجه عمرانی کشور در لایحه بودجه سال 99 نسبت به بودجه سال 

9۸ بالغ بر 42 درصد افزایش یافته و برای اولین بار است که لایحه بودجه ای تهیه شده که از 
دولت مصوبه گرفته شده است.

وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: برای اولین بار به منظور توسعه زیرساخت های ریلی، قانون 
مشارکت در آزادراه ها برای مشارکت بخش خصوصی در پروژه های ریلی اصلاح، مصوب و 

در تبصره 19 اعمال شد. هدف از فراهم کردن این مقدمات، دستیابی به بازدهی است.
اسلامی تاکید کرد: باید رویه اسلامی و حرفه ای در نظام کسب و کار اعمال شود. بازدهی 
سرمایه و پرداخت به موقع اقساط توسط شرکت های ریلی چرخه اقتصادی بیشتری را در 
این بخش به حرکت در می آورد و در نظام کسب و کار باید به دنبال افزایش بیشتر چرخه 
اقتصادی باشیم. همچنین از تبصره 1۸ قانون پشتیبانی شود و محصولات تولید شده از 

محل این ظرفیت قانونی با کیفیت باشد.
وی افزود: برای سال 99 بسته ای نیاز داریم تا تولید ناوگان نو مسافری افزایش یابد. 
اگرچه از نظر تعداد واگن های باری در شرایط مناسبی قرار داریم، اما باید در زمینه تولید 
واگن های مسافری و نوسازی آنها تلاش بیشتری را انجام دهیم تا بتوانیم با خودکفایی در 

تولید واگن های مسافری چرخه اقتصادی را در این بخش رونق دهیم.
توسط  اقساط  موقع  به  پرداخت  و  سرمایه  بازدهی  کرد:  بیان  شهرسازی  و  راه  وزیر 
از  استفاده  در می آورد.  به حرکت  را  ببخش  این  در  اقتصادی  ریلی چرخه  شرکت های 
ظرفیت های قانونی به خصوص تبصره 1۸ قانون بودجه می تواند در این زمینه کمک شایان 

توجهی داشته باشد.

وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد؛

تعریف بسته حمایتی تولید ناوگان ریلی مسافری
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سرپرست باشگاه استقلال:

استراماچونی مقابل سپاهان 
روی نیمکت می نشیند

سرپرست باشگاه استقلال می گوید آندره استراماچونی سرمربی ایتالیایی آبی پوشان روز 
دوشنبه در دیدار با سپاهان روی نیمکت استقلال می نشیند. 

اسماعیل خلیل زاده در خصوص آخرین  وضعیت آندره استرماچونی سرمربی ایتالیایی 
و بازگشتش به ایران گفت: استراماچونی بعد از چند نوبت که در سفارت ایران حضور یافته 
بود، روز پنجشنبه هم جلسه ای با سفیر و معاون سفیر ایران در ایتالیا داشت و با هم به یک 
توافق نهایی در ارتباط با نحوه پرداخت پول رسیدیم. اگر خدا بخواهد استراماچونی روز 

دوشنبه مقابل سپاهان روی نیمکت می نشیند.
سرپرست باشگاه استقلال در پاسخ به این سئوال که آیا بازگشت استراماچونی قطعی 
آقای  که  بود  قبلی  خبرهای  اگر  کرد:  تصریح  بود؟  وی  بازگشت  منتظر  باید  و  است 
استراماچونی مصاحبه نمی کرد. تحریم ها کارمان را سخت کرده است. راه های متفاوتی 
را برای پرداخت پول استراماچونی رفتیم. خدا کمک کرد. سفیر ایران در ایتالیا هم خیلی 
زحمت کشیدند. به جایی رسیدیم که هم ما و هم آقای ماچونی قبول کردند از آن راه پولش 
پرداخت شود. بعدا درباره نحوه پرداخت پول صحبت می کنم. ما کارمان را شروع کردیم. ان 

شاءالله ایشان هم به ایران می آید و به عنوان سرمربی کارش را ادامه می دهد.
خلیل زاده یادآور شد: پول مدنظر استراماچونی به حساب خودش در ایتالیا واریز می 

شود.
وی در خصوص تعیین مدیرعامل جدید باشگاه استقلال اظهار کرد: با توجه به مصوبه 
هیات مدیره بنده فعلا کارهای اجرایی را پیش می برم تا نیم فصل و بازی با سپاهان. برای 
مشکلات اقتصادی و ساختاری یک عضو دیگر به هیات مدیره اضافه شد. ان شاءالله 

مشکلات را رفع می کنیم و در فرصت مناسب مدیرعامل انتخاب می شود.
اینکه چرا  و  سرپرست باشگاه استقلال درباره پیچیده شدن وضعیت استراماچونی 
پرداخت پول وی تا این حد سخت و دشوار شد، گفت: یک مقدار کوتاهی صورت گرفت 
ولی باشگاه استقلال مشکلات دیگری هم داشت. هیات مدیره مسئول اجرایی نبوده 
است. این به معنای اشتباه آقای فتحی )مدیرعامل سابق استقلال( نیست ولی آنچه که 
امروز اتفاق افتاده، فشار بی امانی به باشگاه آمده است. هواداران ما را تحمل و دعا کردند. 

اگر هم امروز این اتفاق افتاده که ماچونی بر می گردد از دعا و شکیبایی هواداران است.
خلیل زاده ادامه داد: باید از وزیر ورزش هم تشکر کنم. نباید بگذاریم این اتفاق در آینده 
در استقلال و دیگر باشگاه ها رخ بدهد. خدا کمک می کند. از شنبه ساختارسازی در 
باشگاه و آوردن افراد توانمند را شروع می کنیم. به ثانیه و دقیقه دارم این مسئله را پیگیری 
می کنم. آقای وزیر ورزش هم پیگیر بود. این احتمال را خیلی زیادی می دهم که ماچونی 

به عنوان سرمربی برگردد. نمی گویم صد درصد ولی این احتمال به صد نزدیک است!
وی در پایان در پاسخ به این سئوال که آیا تیم استقلال روز دوشنبه در جام حذفی 
با سپاهان بازی می کند یا خیر؟ گفت: نباید این بازی برگزار شود. سپاهان هم بازیکن 
ملی پوش )در تیم امید( دارد. فکر می کنم فدراسیون فوتبال و مسئولان متوجه این قصه 
هستند. این آسیب است و بازی را باید برای بعدا بگذارند. باتوجه به اتفاقی که افتاده است 

فکر می کنم دوشنبه بازی برگزار نمی شود. اگر این بازی برگزار شود، انصاف نیست.

امیرحسین صادقی:

از این استقلال و حاشیه هایش می ترسم
مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: از این استقلال می ترسم و نگرانم که حاشیه ها، 

این تیم را به زمین نزند.
امیرحسین صادقی پس از شکست دو بر یک تیم فوتبال استقلال برابر ماشین سازی 
اظهار داشت: شکست برای هر تیمی وجود دارد، این اتفاق در فوتبال طبیعی است و 

امکان دارد برای تیم های دیگر هم این شکست وجود داشته باشد.
وی تأکید کرد: فوتبال روز خوب و بد دارد؛ یک روز با برد پر گل می بریم و یک روز هم بازی 

را واگذار می کنیم.
مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال ادامه داد: از این استقلال می ترسم زیرا حاشیه ها 

می تواند این تیم را بر زمین بزند.
صادقی افزود: اگر استراماچونی برگردد، شرایط سخت می شود چرا که همه از او انتظار 
قهرمانی دارند و باید چه بدون پول و چه با پول، این تیم را به قهرمانی برساند؛ بنابراین 

امیدوارم استراماچونی هر چه زودتر بازگردد و هدایت تیمش را بر عهده بگیرد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا داوری باعث باخت آبی پوشان نشد، گفت: من نمی توانم 
در مورد مسائل داوری صحبت کنم، کارشناسان زیادی وجود دارند که در این مورد صحبت 
خواهند کرد. مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه از 
لحاظ فنی استقلال را چطور ارزیابی می کنید؟ اظهار داشت: من مسئول فنی تیم نیستم 
و نمی توانم در این زمینه صحبت کنم اما بازیکنان استقلال در این بازی زحمات زیادی 

کشیدند.
صادقی با انتقاد از کسانی که علیه مرتضی تبریزی در ثانیه های پایانی شعار دادند، 
گفت: کار این عده را نمی پسندم؛ درست نیست که بازیکن را این گونه تخریب کنند، چرا 
که تبریزی ضربه را زد اما به گل تبدیل نشد. وی بیان کرد: شاید اگر ضربه او به گل تبدیل 

می شد، شرایط فرق می کرد و همه او را تشویق می کردند.
مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال در پایان خاطرنشان کرد: حرف های زیادی برای گفتن 
است، از کسی نمی ترسم و مطمئن باشید باز هم می گویم که کسانی هستند نمی خواهند 

این تیم به قهرمانی برسد.

محمد پنجعلی:

 تغییر نفرات در هر بازی برای پرسپولیس 
درست نیست

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تغییر نفرات در هر بازی برای تیمی مانند 
پرسپولیس درست نیست و بهتر است کالدرون هر چه زودتر ترکیب ثابتی را برای پرسپولیس 

انتخاب کند. 
محمد پنجعلی با اشاره به عملکرد پرسپولیس برابر پارس جنوبی جم در هفته شانزدهم 
لیگ برتر فوتبال گفت:  بازی خوبی را شاهد بودیم. باید واقع گرا باشیم که در چنین 
زمین هایی نمی توان توقع ارائه یک فوتبال زیبا را داشت و فقط باید به هر نحوی شده سه 

امتیاز را کسب کرد و پرسپولیس توانست به هدفش برسد.
وی افزود: با این روند، می توان دوباره منتظر بازگشت روزهای خوب باشیم. پرسپولیس با 
صبر و حوصله توانست به صدر جدول نزدیک شود و حالا دوباره چهره یک تیم قهرمان را به 

خود گرفته است. امیدواریم که با حفظ این روند قهرمانی چهارم هم رقم بخورد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اینکه بازیکنان در بازی برابر پارس جنوبی جم 
نا هماهنگ بودند، اضافه کرد: باید در نظر داشته باشیم که زمان لازم است تا بازیکنان با 
تفکرات مربی جدید تطبیق پیدا کنند. البته گابریل کالدرون هم نباید برنامه هایش را مدام 
تغییر دهد تا بازیکنان با مشکل مواجه نشوند. در بازی برابر پارس کیفیت زمین چمن به 
طور کامل روی عملکرد بازیکنان تاثیر گذاشته بود اما قبول دارم که هنوز هم با آن تیم 
ایده آلی که هواداران انتظار دارند فاصله داریم. وی تاکید کرد: البته همانطور که گفتم 
هنوز فاصله زیادی بین پرسپولیس و سایر تیم ها است و من هنوز این تیم را مدعی اصلی 
قهرمانی می بینم. پنجعلی در رابطه با اینکه کالدرون به ویژه در خط دفاع و دروازه قصد دارد 
از سیستم چرخی استفاده کند، اضافه کرد: درست است اما من به هیچ وجه این تصمیم را 
نمی پسندم. کالدرون باید هر چه زودتر ترکیب اصلی تیمش را پیدا کند و مدام این تغییرات  

را انجام ندهد. زیرا باعث ایجاد ناهماهنگی در تیم می شود.
وی گفت: پرسپولیس مسابقات لیگ قهرمانان آسیا را پیش رو دارد و موفقیت در این 
مسابقات آسان نیست. باید شرایط ایده آلی وجود داشته باشد تا بتوانیم تیم را در آن 

مسابقات هم موفق ببینیم. پرسپولیس باید تقویت شود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

آکادمی بسکتبال درقم راه اندازی می شود
مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم با اشاره به طرح تشکیل آکادمی بسکتبال توسط تیم 
شیمیدرگفت: آکادمی باشگاه بسکتبال شیمیدر در رده سنی نوجوانان دراستان راه اندازی 

می شود. 
رسول منعم بیان کرد: همچنین برای استفاده از ظرفیت های بومی استان یک تیم دسته 
یکی نیز درفصل بعدی لیگ های کشور پیش بینی شده تا دریک بازده زمانی تعیین شده به 
لیگ برتر بسکتبال کشور راه پیدا کند. وی با اشاره به رویکرد ورزش و جوانان قم دراستفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی درتوسعه ورزش استان بیان کرد: حمایت و از استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصی در توسعه ورزش قهرمانی از سیاست های مهم اداره کل ورزش 

و جوانان قم است.
منعم تاکید کرد: انتقال تیم بسکتبال لیگ برتری شیمیدر به قم به عنوان یکی از تیم های 

مورد حمایت بخش خصوصی به استان در همین راستا صورت گرفته است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم خاطرنشان کرد: در روند انتقال و حمایت از این تیم لیگ 
برتری تمام جوانب امر سنجیده شده و هیچ گونه تبعاتی در انتقال آن به وجود نخواهد آمد.
وی اضافه کرد: درسال های گذشته به دلیل عدم اقدامات کارشناسی شده، انتقال 
برخی از تیم های تهرانی به شهرستان با تبعاتی همراه بوده که این مسائل درانتقال تیم 
بسکتبال شیمیدور سنجیده شده است. منعم خاطرنشان کرد: برای حمایت از تیم لیگ 
برتری شیمیدر بخش خصوصی ورود پیدا کرده است، حضور این تیم به نام قم دستاوردهای 
مثبتی در راستای توسعه و کشف استعدادهای این رشته ورزشی در استان برجا خواهد 

گذاشت.
مدیرکل ورزش و جوانان قم بیان داشت: حضور این تیم لیگ برتری درقم می تواند 

درایجاد انگیزه و غرور دربین جوانان و نوجوانان استان موثر باشد.
وی اضافه کرد: تیم شیمیدر ترکیبی از تیم الف و ب جمهوری اسلامی است و بهترین 

بازیکنان کشور دراین تیم بازی می کنند.

بلاتکلیفی و مشخص نشدن شرایط کادر فنی کار دست استقلال داد و این تیم در 
دیدار خانگی برابر ماشین سازی تبریز با حساب 2 بر یک شکست خورد تا پس از 12 

هفته طعم تلخ باخت را بچشد. 
عصر روزپنجشنبه  تیم فوتبال استقلال تهران که همچنان درگیر مسائل مربوط به 
»آندره آ استراماچونی« ایتالیایی است به مصاف ماشین سازی تبریز رفت و در عین 

ناباوری با حساب دو بر یک مغلوب شد.
این دیدار از هفته شانزدهم لیگ برتر و در حضور حدود 15 هزار تماشاگر ورزشگاه 

آزادی تهران با قضاوت »سیدوحید کاظمی« پیگیری  شد.
استقلال که با وجود حواشی زیاد هفته های اخیر در صف مدعیان قرار دارد، بازی را 
تهاجمی آغاز کرد تا بتواند شکست دور رفت مقابل شاگردان »رسول خطیبی« را جبران 

کند.
»مهدی قائدی« نخستین بخت را ایجاد کرد که شوت او توسط »حامد لک« برگشت 

داده شد.
در دقیقه 20 ضربه تماشایی »میلیچ« را دروازه بان میهمان مهار کرد.

در دقیقه 23 »شیخ دیاباته« مهاجم تنومند استقلال با ضربه ای مناسب، تور دروازه 
میهمان را فرو ریخت.

در دقیقه 25 شوت »علی کریمی« به تیر دروازه ماشین سازی برخورد کرد.
در حالی که استقلال بر روند بازی تسلط داشت در دقیقه 35 پاس »علی آل کثیر« در 
میان غفلت مدافعان استقلال به »محمد قادری« رسید تا این بازیکن، گل تساوی بازی را 

برای ماشین سازی به  ثمر برساند.
در دقیقه 3۷ ارسال بازیکن ماشین سازی به تیر دروازه استقلال برخورد کرد و تبدیل 

به گل نشد.
یک دقیقه پس از آن نوبت به »وریا غفوری« کاپیتان استقلال رسید که شوت سنگین 

او به تیر دروازه برخورد کند.
در ثانیه های پایانی نیمه نخست دانشگر و لک درگیر شدند و داور هر 2 بازیکن را با 

کارت زرد جریمه کرد.
در دقیقه 50 مهاجم میهمان با تکل »روزبه چشمی« سرنگون شد تا »وحید کاظمی« 

نقطه پنالتی را به سود ماشین سازی نشان دهد.
»احمدرضا زنده روح« ضربه پنالتی را برخلاف حرکت »سیدحسین حسینی« به گل 

دوم تیم تحت هدایت خطیبی تبدیل کرد.
در دقیقه 69 »مسعود ریگی« که عملکرد خوبی نداشت، جای خود را به »فرشید 

باقری« داد تا شاید شرایط میانه میدان میزبان بهتر شود.
استقلال در ادامه، طراوت همیشگی را نداشت و برای جبران به ارسال های بلند و توان 

دیاباته دل بسته بود.

در دقیقه 90 »فردین عابدینی« با دریافت کارت زرد دوم از زمین اخراج شد تا میهمان 
وقت های تلف شده را با 10 نفر سپری کند.

در دقیقه 95 »مرتضی تبریزی« نتوانست دروازه خالی میهمان را باز کند تا آخرین 
فرصت استقلال از دست برود.

با این اوصاف، استقلال بعد از 12 هفته شکست خورد و در امتیاز 29 باقی ماند با به 
رتبه سوم نزول کند.

هم اکنون، سپاهان و پرسپولیس با 31 امتیاز و یک بازی کمتر نسبت به استقلال در 
رتبه های اول و دوم قرار دارند.

ماشین سازی هم همچون دور رفت برابر استقلال برنده شد تا 22 امتیازی شود.
ترکیب استقلال

سیدحسین حسینی، محمد دانشگر، روزبه چشمی، عارف غلامی، وریا غفوری، 
هروویه میلیچ )میلاد زکی پور(، علی کریمی، مسعود ریگی )فرشید باقری(، آرش رضاوند 

)مرتضی تبریزی(، مهدی قائدی و شیخ دیاباته
ترکیب ماشین سازی

حامد لک، شاهین توکلی، عزیز معبودی، دوسانتوس، محمد مسلمی پور، احمد 
محمد  نریمان جهان،  سامان  خرم الحسینی(،  )محمد  اسلامی خواه  قائم  زنده روح، 

قادری، بابک مرادی و علی آل کثیر )فردین عابدینی(
غلامپور:  مدیریت قبلی استقلال در حق بازیکنان ظلم کرد

مربی دروازه بان های تیم فوتبال استقلال تهران گفت که مدیریت قبلی استقلال در 
حق بازیکنان این تیم ظلم کرده است. 

بهزاد غلامپور پس از پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال تهران و ماشین سازی تبریز 
که با برتری 2 بر یک ماشین سازی پایان یافت اظهار داشت: بازیکنان استقلال امروز 
خوب بازی کردند و این در حالی است که سه مسابقه اخیر را بدون سرمربی پشت سر 
گذاشتیم و بازیکنان مان بسیار تلاش کردند. مربی دروازه بانان استقلال با بیان اینکه 
داور می توانست برای ماشین سازی پنالتی نگیرد گفت: متاسفانه امروز داور مسابقه با 
استقلال بد بود. وی در پاسخ به سوالی درباره نارضایتی هواداران استقلال از شرایط 
بوجود آمده افزود: این مسائل به مدیریت قبلی باشگاه بازمی گردد و آنها باید شرایط 

ایده آل را برای مربی حرفه ای فراهم می کردند و استراماچونی مربی حرفه ای است.
غلامپور تأکید کرد: مدیریت قبلی باشگاه در حق بازیکنان بسیار ظلم کرد.

مربی دروازه بان های استقلال در مورد اینکه بازی سپاهان و استقلال لغو یا برگزار 
می شود گفت: تا این لحظه که قرار است انجام می شود؛ باشگاه را نمی دانم اما ما و 

بازیکنان آماده این مسابقه هستیم.
غلامپور در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه استقلال با بازیکنان امید مقابل 
سپاهان حضور می یابد یا خیر اظهار داشت: اگر بازیکنان امید ما را بخواهند باید در 

اختیارشان بگذاریم زیرا اگر نروند، محروم می شوند. بازیکنان را در اختیار تیم امید قرار 
می دهیم و بقیه مسائل به باشگاه برمی گردد. قرار بود بدون بازیکنان امید در جام حذفی 

بازی کنیم.
علی کریمی:  آن آقا برگردد، همه از استقلال می رویم

بازیکن تیم فوتبال استقلال با اشاره به ناکارآمدی مدیریت مستعفی این باشگاه گفت: 
آن آقایی که با استراماچونی قرارداد بست اگر به استقلال برگردد من از این تیم می روم و 

به طور حتم بقیه بازیکنان هم همین کار را می کنند. 
»علی کریمی« پس از پایان بازی استقلال و ماشین سازی تبریز در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: در روزی که باید برنده از زمین خارج می شدیم شکست خوردیم تا طعم 

ناعدالتی فوتبال را بچشیم.
وی افزود: این اتفاقاتی که امروز رخ می دهد به خاطر اشتباهات مدیریت وقت باشگاه 

استقلال است که باعث شدند شرایط امروز رقم بخورد.
بازیکن تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: آن آقایی که با آوردن آندره آ استراماچونی 
مدام مصاحبه می کرد و می گفت من این کار را انجام دادم، الان کجاست؟ قراردای که 

بست اشتباه بود.
وی تصریح کرد: نمی خواهم اسم آن آقا را بیاورم و همه می دانند از چه کسی حرف 

می زنم، او کسی است که استقلال را تا مرز نابودی پیش برد.
کریمی تاکید کرد: آن معاون اگر به استقلال برگردد من از استقلال می روم و به طور 

حتم بقیه هم نیستند. وی بدون کارنامه به استقلال آمد و هر کاری خواست کرد.
بازیکن استقلال در پایان گفت: جام حذفی برای ما از اهمیت زیادی برخوردار است و 
باید در مقابل سپاهان بهترین نتیجه را کسب کنیم. نبود سرمربی مهم است اما هواداران 

باید تیم را حمایت کنند.
ستارهمدانی:  شاید قائدی را برای مسابقه با سپاهان به تیم امید ندهیم

سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران گفت: مکاتبات لازم را با فدراسیون فوتبال انجام 
دادیم و شاید مهدی قائدی را برای مسابقه با سپاهان به تیم امید ندهیم اما قول می دهیم 

بعد از آن همه نوع همکاری با فدراسیون داشته باشیم. 
ستار همدانی پس از دیدار تیم های فوتبال استقلال تهران و ماشین سازی تبریز که 
با برتری 2 بر یک ماشین سازی پایان یافت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مسابقه 
خوبی بود اما طبیعی است که بازیکنان ما در شرایط فعلی هارمونی لازم را نداشته باشند 

هر چند تمام سعی و تلاش خود را کردند.
سرپرست استقلال تهران گفت: تمام تلاش خود را انجام می دهیم تا ضمن تغییر 

شرایط، استقلال از اوج دور نشود.
وی تأکید کرد: در مسابقه امروز نیز بازیکنان استقلال از لحاظ فنی بسیار خوب بودند 
و حتی در نیمه نخست مسابقه بسیار عالی ظاهر شدند اما تمرکز لازم را نداشتند که با 

مشکلات بوجود آمده، طبیعی است.
همدانی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر استقلال با امتیازهایی که در مسابقات 
گذشته از دست داده، قهرمانی لیگ را هم از دست بدهد، مقصر چه کسی است، تاکید 

کرد: تا قهرمانی راه درازی مانده است.
سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران اضافه کرد: فکر می کنم از بزودی اتفاقات خوبی 

بیفتد و آندره آ استراماچونی پیش از مسابقه با سپاهان در تمرینات تیم حضور یابد.
وی درباره دیدار با سپاهان و اینکه آیا قائدی را در اختیار تیم امید قرار می دهند یا 
خیر اظهار داشت: مسابقه با سپاهان در چارچوب جام حذفی، بسیار حساس است و 
می خواهیم در جام حذفی بمانیم. با فدراسیون فوتبال مکاتباتی را انجام داده ایم و شاید 
قائدی را برای مسابقه با سپاهان به تیم امید ندهیم اما قول می دهیم در ادامه کار همه 

نوع همکاری با فدراسیون فوتبال داشته باشیم.  
مربی ماشین سازی: مقابل استقلال جانانه بازی کردیم

مربی تیم فوتبال ماشین سازی تبریز گفت که مقابل استقلال جانانه بازی کردیم و 
توانستیم این تیم را در روزهای اوجش شکست دهیم. 

حمیدرضا باغ آبادی در نشست خبری پس از پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال 
تهران و ماشین سازی تبریز که با برتری 2 بر یک ماشین سازی پایان یافت، علت حضور 
نیافتن رسول خطیبی در نشست پس از مسابقه را افت فشار وی عنوان و اظهار کرد: 

مسابقه امروز سه گل داشت و جانانه  بازی کردیم و توانستیم استقلال را شکست دهیم.
مربی ماشین سازی تبریز اضافه کرد: استقلال در تهران و مقابل هوادارانش بازی 
می کرد که توانستیم در شرایط سخت و در روزهایی که استقلال در اوج به سر می برد، 

این تیم را شکست دهیم.
باغ آبادی درباره بازی دفاعی ماشین سازی در این مسابقه نیز گفت: هر چند دفاع در 

فوتبال هنر است اما ضرباتی هم به تیرک دروازه استقلال زدیم و در نهایت پیروز شدیم.

بلاتکلیفی کار دست آبی ها داد؛

شکست استقلال بعد از ۱2 هفته

 یکی از امیدهای کسب مدال طلای ایران در المپیک از ناحیه زانو دچار مصدومیت 
شدید شد.به گزارش مهر، حسن یزدانی، دارنده مدال های طلای جهان و المپیک که 
تمریناتش را برای حضور در رقابت های جام باشگاه های جهان پیگیری می کرد، در 
حین تمرین دچار آسیب دیدگی شدید شد و این مسابقات را از دست داد. قرار است 
حسن یزدانی برای انجام معاینات تکمیلی و گرفتن ام آر ای راهی تهران شود. گفته 
می شود مصدومیت وی شدید است و مینیسک او پاره شده است. البته تا زمان اظهار 
نظر رسمی کادر پزشکی نمی توان در این مورد اظهار نظر قطعی کرد.حسن رنگرز 
سخنگوی فدراسیون کشتی در این باره اظهار داشت: مصدومیت حسن یزدانی جدی 
نیست و قرار است روز شنبه با مراجعه به فدراسیون پزشکی ورزشی و تشکیل پرونده در 

خصوص مصدومیتش تصمیم گیری شود.

با اعلام باشگاه استقلال؛

مطالبات استراماچونی به حساب وی 
واریز شد

با اعلام باشگاه استقلال، مطالبات آندره استراماچونی سرمربی تیم فوتبال این 
باشگاه به حساب وی واریز شد.

به گزارش  رسانه رسمی باشگاه استقلال، با دستور رئیس کل بانک مرکزی، مبلغ 
160 هزار یورو از طریق یک بانک ایتالیایی به حساب آندره استراماچونی واریز شد.

پیش از این منابع مالی لازم به منظور تامین هزینه دستمزد این مربی تهیه شده بود و 
در قالب یک فقره چک در رم آماده تحویل بود که استراماچونی از دریافت آن خودداری 
کرده بود و خواهان این بود تا مبلغ مذکور به حساب وی واریز شود. با اعلام این خبر 
چنین به نظر می رسد که دستمزد مربی ایتالیایی آبی پوشان مطابق خواسته وی و از 

طریق مبادی قانونی واریز شده و مشکلی بابت بازگشت وی به تهران وجود ندارد.

امید طلای ایران در المپیک مینیسک پاره کرد؟

آسیب دیدگی شدید حسن یزدانی

 تیم فوتبال تراکتور تبریز موفق به کسب پیروزی یک بر صفر مقابل نفت مسجد سلیمان شد تا اولین باخت شاگردان تارتار را رقم بزند.
تیم فوتبال تراکتور تبریز ساعت 15:30 روزپنجشنبه در هفته شانزدهم لیگ برتر به مصاف نفت مسجدسلیمان در ورزشگاه یادگار امام 

تبریز رفت که این بازی با پیروزی یک بر صفر میزبان به اتمام رسید.
اکبر ایمانی ) 6۸( گل سه امتیازی تراکتور را به ثمر رساند.

تراکتور در حالی مقابل نفت مسجدسلیمان به پیروزی رسید که پس از خروج مصطفی دنیزلی تکلیف سرمربی این تیم هنوز مشخص 
نشده است تا ساکت الهامی فعلا هدایت فنی سرخ های تبریز را بر عهده بگیرد.

بردی که نوار نباختن مسجد سلیمانی ها را در رقابت های فصل جاری لیگ برتر را قطع کرد تا شاگردان مهدی تارتار برای اولین بار طعم 
تلخ شکست را تجربه کنند.

تراکتور با این پیروزی و با تو جه به دوبازی معوقه خود، 24 امتیازی شد تا موقتا در رده ششم جدول قرار بگیرد.
نفت نیز با 16 بازی و 23 امتیاز، رده هفتم را به خود اختصاص داد.

سرمربی نفت مسجد سلیمان: مستحق باخت نبودیم
سرمربی تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان با بیان اینکه امروز مستحق باخت نبودیم، گفت: از تیم پر مهره تراکتور چیزی کم نداشتیم. 

مهدی تارتار شامگاه پنجشنبه در نشست خبری پس از بازی تیم های تراکتور و نفت مسجد سلیمان افزود: امروز بازی خوبی را از هر دو 
تیم شاهد بودیم و به رغم اینکه این بازی تنها یک گل داشت از جذابیت بالایی بر خوردار بود.

سرمربی تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان افزود: تیم تراکتور در بیست دقیقه اول بازی را در اختیار داشت ولی بعد از آن مدیریت بازی در 
دست ما بود که متاسفانه نتوانستیم گلزنی کنیم. تارتار اضافه کرد: تک گل بازی را از روی ضربه ایستگاهی دریافت کردیم و در ادامه هر چه 
تلاش کردیم بازی را به تساوی بکشانیم نتوانستیم و حتی در این بین ضربه ایستگاهی ما به تیرک دروازه تراکتور اصابت کرد و این فرصت 
را هم از دست دادیم. وی با تبریک به مدیریت باشگاه تراکتور و کادر جدید این تیم اظهار کرد: باید در فوتبال ایران قدر افرادی همچون 

آقای زنوزی را دانست که با هزینه شخصی تیمی با این همه هوادار و بازیکن را جمع کرده است.
تارتار در خصوص مشکلاتش با مدیریت باشگاه نفت مسجد سلیمان اعلام کرد: مشکل خاصی با مدیریت باشگاه ندارم و تا تعطیلات نیم 

فصل در کنار تیم خواهم بود ولی در ادامه راه مدیریت باید تصمیم گیری کند.
مربی تراکتور: قدردان حمایت ۹۰ دقیقه ای هواداران هستیم

مربی تیم تراکتور با اشاره به حضور هواداران پرشور تراکتور در بازی امروز مقابل تیم نفت مسجد سلیمان، گفت: قدردان حمایت های 90 
دقیقه ای هواداران هستیم.  ساکت الهامی شامگاه پنجشنبه در نشست خبری پس از بازی تیم های تراکتور و نفت مسجد سلیمان افزود: 
همانطور که دیروز گفته بودم بازی سختی مقابل تیم نفت داشتیم چرا که این تیم، کم موقعیت می دهد و ما باید از تک موقعیت هایمان 
بهره می بردیم. مربی تیم فوتبال تراکتور خاطرنشان کرد: نیمه اول بازی به دلیل پرس بالایی که بازیکنان تیم نفت روی بازیکنان ما ایجاد 
کرده بودند دقایقی از بازی امروز را از دست دادیم ولی در نیمه دوم ابتکار عمل را در اختیار گرفتیم و توانستیم از روی ضربه ایستگاهی به 

تک گل بازی دست بیابیم و پیروز میدان باشیم.
الهامی در مورد عدم استفاده از بازیکنان خارجی تیم، اظهار کرد: به دلیل اینکه ارتباط زبانی ضعیفی با بازیکنان خارجی دارم نتوانستم 
ار حضور این بازیکنان در این بازی بهره برم ولی در بازی های آتی این مشکل را برطرف کرده و از توانایی بازیکنان خارجی تیم در پست 

های تخصصی شان استفاده خواهیم کرد. 

تیم فوتبال سپاهان اصفهان موفق شد شاهین شهرداری بوشهر را با پنج گل بدرقه کند.
تیم فوتبال سپاهان اصفهان ساعت 16:25 روز پنجشنبه در هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال میزبان شاهین شهرداری بوشهر بود که 

این دیدار با برتری قاطع پنج بر صفر میزبان همراه بود
کی روش استنلی )30،43،۷6(، محمد محبی )22( و محمد کریمی )۸6( برای سپاهان گلزنی کردند.

پیروزی قاطع سپاهان مقابل شاهین در حالی رقم خورد که نماینده بوشهر چنین شکست تلخی را مقابل پرسپولیس در فصل جاری 
لیگ برتر فوتبال تجربه کرده بود.

سپاهان با این پیروزی 31 امتیازی شد تا به لطف تفاضل گل بهتر در رده نخست جدول رده بندی رقابت های لیگ برتر قرار بگیرد.
قلعه نویی: همه دیدارها برای تیم ما حکم فینال را دارد

سرمربی تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت: همه دیدارهای لیگ برتر برای تیم ما مهم است و حکم فینال را دارد. 
امیر قلعه نویی شامگاه پنجشنبه پس از پیروزی تیمش مقابل شاهین شهرداری بوشهر در نشستی خبری افزود: در این دیدار، هم 
بازی خوبی ارائه و سه امتیاز را کسب کردیم و هم توانستیم گل های زیادی بزنیم که از بازیکنانم و هواداران سپاهان قدردانی می کنم.
وی با اشاره به اینکه در این دیدار تفاضل گل تیم خود را بالا بردیم، اظهار داشت: به شاهین بوشهر تبریک می گویم، این تیم قبل 

ازاینکه بازیکنش اخراج شود بازی خوبی ارائه می کرد ولی بعد از اخراج او، بسته بازی کرد.
قلعه نویی با تاکید براینکه همه دیدارهای سپاهان حکم فینال را برای این تیم دارد، تصریح کرد: برای ما گرفتن سه امتیاز اهمیت 

دارد و در همه دیدارهایمان خوب بازی کردیم و فرصت های زیاد گلزنی داشتیم.
وی همچنین در باره اعتراض نورافکن به داوری دیدار گفت: این بازیکن نباید اعتراض می کرد و در این باره با او صحبت خواهم کرد.
سرمربی سپاهان همچنین با اشاره به حضور بازیکنان سپاهان در تیم ملی امید افزود: بر اساس توافقی که شده، بازیکنان تیم امید 

در دیدار با تیم استقلال در کنار تیم ما هستند ولی در بازی بعدی نیستند.
سرمربی شاهین بوشهر: داوران در حق تیم ما ظلم کردند

سرمربی تیم شاهین شهرداری بوشهر گفت: داوران در حق تیم ما ظلم و به ضرر تیم ما قضاوت کردند که فدراسیون باید نظارت 
بیشتری در این زمینه داشته باشد. 

"میشو کریستیچوویچ" شامگاه پنجشنبه پس از شکست پنج بر صفر تیمش مقابل سپاهان  اصفهان، در نشستی خبری با تبریک این 
پیروزی به قلعه نویی و تیم سپاهان افزود: شکست سنگینی بود و سخت است که من در این باره صحبت کنم.

وی اظهار داشت: کارت قرمزی که داور به بازیکن ما نشان داد، درست نبود و نباید چنین می شد، البته مشکل از فدرسیون است که 
چنین اتفاقاتی رخ می دهد.

وی با اشاره به بازی تیم شاهین شهرداری بوشهر با تیم استقلال نیز گفت: در آن بازی نیز 2 پنالتی تیم ما گرفته نشد و بعد از بازی 
از ما عذرخواهی شد.

این مربی با بیان اینکه فدراسیون فوتبال باید در انتخاب داوران نظارت بیشتری داشته باشد، گفت: در این دیدار سپاهان بازی خوبی 
ارائه و از کناره ها حمله کرد و توانست پیروز میدان شود.

وی افزود: تیم ما نیز با آنکه 10 نفره شده بود حملاتی را روی دروازه حریف انجام داد که ناموفق بود با این حال، این پیروزی را به 
سپاهان تبریک می گویم و برای آنها در ادامه راه آرزوی موفقیت دارم.

رکورد نباختن مسجدسلیمانی ها شکست

تراکتور بدون دنیزلی می برد
هفته شانزدهم لیگ برتر فوتبال؛

سپاهان با گلباران شاهین به صدر برگشت
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 وزیر کشور دولت اصلاحات مرز سیاسی اصلاح طلبان را زیر سقف جمهوری اسلامی و 
قانون اساسی دانست و گفت: هر کس قانون اساسی جمهوری اسلامی را قبول دارد و ملتزم 
آن است زیر این سقف قرار دارد؛ کسی که همه قانون را قبول دارد و یا ملتزم به همه اصول 
آن است ولو برخی از آن ها را ناقص و ضعیف بداند. ما با کسی که اصل قانون اساسی را قبول 

ندارد تعارفی نداریم و چنین کسی نمی تواند در جمهوری اسلامی مدیریت داشته باشد. 
از چهره های  و  حجت الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« وزیر کشور دولت اصلاحات 
همیشه موثر این جریان از بهار ۷6 تاکنون بوده است. چهره ای که از رهگذر سیاست ورزی 
چهل ساله خود دستکم پس از پیروزی انقلاشب اسلامی، تجارب ارزشمندی با خود همراه 
دارد و شاید به مدد همین تجربه است که انتخابات پیش روی مجلس را برای اصلاح طلبان 
آنگونه که گفته می شود دشوار نمی بیند. به واسطه همین تجربه از ضرورت حذف نگاه حذفی 
در تصمیم گیری ها سخن می گوید و معتقد است اسلامیت نظام با قرائت غیرمنجمد محکم 
سرجای خود می ماند. عضو مجمع روحانیون مبارز بارهادرگفت و گوبا ایرنا بر ضرورت بازگشت 
به مردم تاکید می کند اما سقف مدارای اصلاح طلبان را ایران و قانون اساسی می داند و 
خاطرنشان می کند؛ تندروهای داخلی و خارجی این روزها روی کوبیدن اصلاحات اتفاق نظر 
دارند. او نگران فراگیر شدن نگرش منفی میان مردم است و تاکید می کند جامعه ایران پذیرای 

هر سخن منفی است و پیامدهای منفی بازکردن فضا کمتر از فیلترینگ است.
مردم سال هاست از اصولگرایان عبور کرده اند 

شما از فعالان شاخص جریان اصلاح طلب هستید و برای انتخابات سال جاری 
مجلس، حضور این جریان بسیار مهم است. شما این انتخابات را تمام شده و واگذار 

شده به رقیب می دانید یا امیدوار هستید؟
این فضای اولیه در همه ادوار انتخابات برای ما وجود داشته است، در انتخابات مجلس سوم 
که رئیس ستاد بودم حتی 10 نفر که پوستر بچسبانند نداشتیم تا اینکه از بچه های اسلام شهر 
به ما ملحق شدند و توانستیم ستاد تشکیل دهیم. تهران آن زمان موشک باران بود و فضای 
بسیار محدود و بدون امکانات داشتیم. بازاری ها و صنعتگران با ما نبودند و ما با پابرهنه ها 
همراه بودیم. برای شروع انتخابات ریاست جمهوری هفتم حتی مبلغ کوچکی نداشتیم و 
پس از اعلام رسمی حضور حجت الاسلام خاتمی، علی خاتمی و مرتضی حاجی به عنوان 
مسئول ستاد از یزدی ها مبلغ 20 میلیون تومان پول گرفته بودند در حالی که فضا هم طوری 

نبود که حتما رای بیاوریم.
الان هم باور ندارم طرف مقابل )اصولگرایان( جاذبه ای برای مردم داشته باشد؛ ممکن است 
فضای اصلاح طلبی را مخدوش کنند اما این به معنای جایگزینی آن ها نخواهد بود، مردم 
سال هاست از اصولگرایان عبور کرده اند. همچنین برخلاف خوش بینی ها، باور ندارم شورای 
نگهبان نرمش نشان دهد. با این اوصاف معتقد به برنده بودن جریان رقیب نیستم مگر اینکه 
به یاس و افسردگی دامن بزنند تا مردم پای صندوق رای نیایند شبیه اتفاقی که در شورای شهر 
دوم رخ داد. در آن انتخابات، اصولگرایان حتی انتظار پیروزی یک نامزد خود را هم نداشتند 
اما وقتی مردم حضور نیافتند کاندیداهای جناح اصولگرا با حدود 1.6 درصد آرا، موفق به ورود 
به شورای شهر شدند. نه همه اصولگرایان بلکه رادیکال های داخلی در تلاش هستند که زمینه 
حضور مردم را کاهش دهند و موفقیت خود را در عدم حضور مردم تعریف می کنند. ممکن 
است شعار حضور بدهند اما عملکردشان این نیست. تحلیل من این است که اگر مردم پای 
صندوق حاضر شوند، نمی گویم اصلاح طلبان پیروز می شوند اما ترکیب مجلس قابل تحمل 
خواهد شد. اگر مردم نیایند به همراه رد صلاحیت ها شاهد مجلس دست چینی خواهیم بود. 
پیش بینی می شود که بیش از 50 درصد نمایندگان در این دوره رد صلاحیت شوند. البته در 

این زمینه نقل قول هایی از بعضی از اعضای شورای نگهبان شده است.
ببینید اصولگرایان چه بلایی سر صادق لاریجانی آورده اند 

الگویی هم در مجلس چهارم وجود دارد که مجمع روحانیون مبارز کنار کشید؛ با 
تجربه ای که اکنون دارید آن تصمیم را چگونه ارزیابی می کنید؟

امروز با آن روزها قابل قیاس نیست. آن روزها مجمع روحانیون مبارز سازمان امام )ره( 
ساخته بود و امام )ره( در اذهان مردم به عنوان کاریزما حضور داشت؛ مجمع روحانیون به 
عنوان یاران و بازوان امام )ره( مطرح بودند؛ برخی چهره ها نماد امام )ره( بودند و رفتنشان از 
صحنه به معنای غیبت امام )ره( تلقی می شد. امروز این فضا نیست و شرایط فرق می کند. 
آن زمان حریم ها حفظ می شد، رقبای مجمع روحانیون هم مانند جامعه روحانیت مبارز و 
جمعیت موتلفه اسلامی بودند که حرمت ها را نگه می داشتند. اکنون دیگر آن گونه نیست و 
بعضی رسانه ها مانند رسانه ملی با نقل قول های گزینشی از امام از ایشان چهره ای ساخته و 
می سازد که نه تنها جاذبه ای برای نسل امروز ندارد که باعث فرار افراد هم  می شود. آن ها به 
خودشان هم رحم نمی کنند؛ شما ببینید در تلویزیون فارغ از صحت و سقم اتهامات چه بلایی 
سر صادق لاریجانی آورده اند، با علی لاریجانی چه می کنند با حسن روحانی که دولتش از 

خود آن هاست؛ چگونه رفتار می کنند؟
یعنی شما تصمیم آن موقع را اشتباه ارزیابی نمی کنید؟

نه. اما الان این کنار کشیدن بی معناست و معتقدم دوستان باید حضور فعال داشته باشند.
حتی با فرض رد صلاحیت حداکثری؟

در انتخابات مجلس نهم که پس از حوادث ۸۸ بود؛ حجت الاسلام خاتمی با من درباره 
رای دادن مشورت کرد، گفتم اصلا می توانیم رای ندهیم؟ ما حتما باید رای دهیم حتی اگر 
رای سفید باشد. الان هم برداشت من همین است. حضور اصلاح طلبان در انتخابات امر 
الزامی است؛ چگونگی حضور را تا حدامکان باید تدبیر کنیم و در حد وسع می توان این کار 

را انجام داد.
الگوی مجلس چهارم در پیش بگیریم قطعا ناموق خواهیم بود 

انتقادها به فراکسیون امید پس از چهارسال همچنان وجود دارد و شدت هم 
گرفته است، انتظارات از این فراکسیون چه بود؟

به منتقدان می گوییم کاندیداهای شناخته شده تر و با پتانسیل بالاتر با نظارت استصوابی 
شورای نگهبان کنار گذاشته شدند. ما این افراد را از میان کسانی که آمده بودند انتخاب کردیم 
وهیچکدام نامزد ما نبودندگرچه بنده از انتخاب آن ها راضی هستم و انسان های قابل اعتماد و 
فرهیخته ای هستند. اگر ما الان الگوی مجلس چهارم )کناره گیری( را در پیش بگیریم قطعا 
ناموق خواهیم بود. پیام آن پیام روشن بود اما الان این الگو برای رقبا یک فرصت است که نباید 

این فرصت را به آن ها بدهیم.
۱4۰۰ روی شالوده ۹8 پایه گذاری می شود 

تکلیف ۱4۰۰ چه خواهد بود؟
به دوستان گفتم 1400 روی شالوده 9۸ پایه گذاری می شود و اگر در انتخابات مجلس 
پیروز شویم می توانیم در ریاست جمهوری هم موفق باشیم. البته این به این معنا نیست که 
اگر در 9۸ شکست خوردیم در 1400 هم شکست خواهیم خورد. اگر ما توانستیم به عنوان 
یک نیروی مدعی انسجام خود را حفظ کنیم ولو شکست هم بخوریم در انتخابات 1400 هم 
می توانیم تدبیر کنیم. من ناامید نیستم اما به دو دلیل خوشبین هم نیستم. دوستان ما تجربه 
موفق 92 تا 96 را فراموش کرده اند. اگر مانند این روزها آقای کرباسچی و آقای نعیمی پور و 
دیگران حرف خود را بزنند و فضای این چنینی تا آخر ادامه یابد؛ معلوم است که هم 9۸ و هم 

1400 را از دست می دهیم.
ممنوعیت ها و محدودیت های موجود برای برخی چهره های شاخص این جریان 

تا چه اندازه می تواند تاثیرگذار باشد؟
بخشی از مشکلات ما درونی و مربوط به انسجام داخلی و بخشی هم مشکلات بیرونی 
و  دارند  اشتراک  نقطه ای  و جریان رقیب داخلی روی یک  برانداز خارجی  است. جریان 
آن کوبیدن اصلاحات است. صداوسیما در تخریب اصلاحات همان قدر فعال است که 
رسانه هایی مانند بی بی سی عمل می کنند و مدتی است که استراتژی این رسانه ها کوبیدن 

اصلاحات است.
بی بی سی از شکل حرفه ای خود فاصله گرفته و به صورت محسوسی به شبکه تبلیغی علیه 
اصلاحات تبدیل شده است. تحلیل آن ها این است که مردم مدت هاست از اصولگرایان عبور 
کرده اند و این کورسوی امیدی که به اصلاحات وجود دارد،هم باید از بین برود. جریان تازه 
به دوران رسیده راست گرای داخلی متفاوت از اصولگراهای اصیلی مانند جامعتین )جامعه 
مدرسین و روحانیت( و موتلفه هستند که مرزها را می شناختند. این جریان که پس از دوره 
احمدی نژاد سرکار آمده دیگر مرزها را نمی شناسد و مسیر بی بی سی و صدای آمریکا را در 

کوبیدن اصلاحات درپیش گرفته است.
تخریب ها اثرگذار و جامعه پذیرای سخن منفی است 

سیاست تخریب اصلاح طلبان از سه موضع است. موضع اول نسبت به کلیت 
نظام و ولایت فقیه است، دیگری نسبت به ارزش های اولیه است که در دهه های اول 
انقلاب جریان خط امام جریانی ساده زیست، عدالت خواه و مردم گرا بود ولی بعدها 
کم کم این عدالت خواهی و ساده زیستی کمرنگ شد و دیگری تخریب هایی که اخیرا 

به دلایل مالی و شخصی صورت می گیرد. این تخریب ها تا چه اندازه اثرگذار است؟
تخریب ها اثرگذار و جامعه پذیرای سخن منفی است و به شکل طبیعی هر چیز منفی را که 

گفته می شود، می پذیرد مگر اینکه خلاف آن ثابت شود. جریان رقیب این موضوع را فهمیده و 
روی آن کار می کند؛  نمی شود شخص یا جناحی تخریب شود و بعد بگویید که اثری روی مردم 
نمی گذارد. اما نکته ای پشت این ها وجود دارد که ما به آن توجه نمی کنیم؛ این تخریب ها اثر 
طولانی مدت ندارد چون پشت آن واقعیتی نهفته نیست یا تمام واقعیت وجود ندارد. به همین 
دلیل پس از مدتی یا به فراموشی سپرده می شود یا اینکه بالاخره مردم متوجه این می شوند که 
بحث مطرح شده با هدف تخریب بوده است یا اتفاقی می افتد که مردم می گویند اگر گروهی 
اشکالاتی هم دارد بهتر از طرف مقابل است. احساس می کنم مسیری که اصولگرایان رفته اند 

و تغییری در روند و روال خود نداده اند. گویی هیچ تغییری بنا نیست انجام شود.
از  وقتی  مردم  دارند.  اصولگرایان  جز  دیگری  رقیب  الان  طلبان  اصلاح 
اصولگرایان عبور می کنند به اصلاح طلبانی می رسند که  جریانی آزادی خواه، مردم 
گرا و شفاف دارند اما دو جریان جدید شکل گرفته است که شاید مردم از اصلاح 
طلبان هم عبور کنند؛ یک جریان جریان رئیس جمهور سابق است که نقد تندتری 
نسبت به اصلاح طلبان دارد، بی پروا حرف می زند و بعضا حاکمیت را زیر سوال می 
برد و شعارهای مردمی تر می دهد. دیگری جریان نسلی است که اصلاح طلبان هم 
مثل اصولگرایان تحول نسلی را نشان نمی دهند؛ این دو مسئله چه تاثیری بر انتخابات 

آینده دارند؟
این واقعیت هایی است که باید بپذیریم، روزی می گفتیم احمدی نژاد مهره سوخته است 
ولی به دلیل عملکرد دستگاه ها، احمدی نژاد تلاش می کند سوار بر حافظه تاریخی ملت 
شود، حافظه ای که کم است. طوری حرف می زند گویی گل وبلبل درست کرده و تحویل 
حسن روحانی داده و کسی آن را خراب کرده است. عده ای ممکن است تحت تاثیر قرار گیرند 
اما باز معتقدم اگر به همین احمدی نژاد اجازه داده شود که حرف بزند یا به اصلاح طلبان 

اجازه دهند حرف بزنند ضایعات کار خیلی کمتر می شود.
اطمینان می دهم که اگر همین امروز انتخابات آزاد برگزار شود و امثال حجت الاسلام 
خاتمی با شخصی مانند آقای سعید جلیلی رقابت کند، قطعا رای خواهد آورد. باید فضا را 
برای انتخاب مردم باز کنیم. وقتی به مردم می گوییم شما صغیر هستید و عقلتان نمی رسد و 
من نوعی بهتر تشخیص می دهم؛ نتیجه آن مجلسی می شود که حتی خود نهادهای نظارتی 

هم منتقد آن هستند.
و  اصلاح طلبی  که  است  این  می گیرم  شما  حرف های  از  من  که  نتیجه ای 
اصلاح طلبان دو مقوله متفاوت است و اگر فضا باز شود و مجلس به دست کسانی 
بیفتد که اصلاح طلبان نیستند، آیا شما این موضوع را مصداق موفقیت اصلاحات 

می  دانید؟
اصلاح طلب می خواهد فهم ما از جامعه را به عرصه زندگی مردم آورد؛ حال فهم ما چیست؟ 
این است که انسان ها را صغیر و محجور ندانیم و به افراد اعتماد کنیم. مرز ما با اصولگرایان در 
این است که ما می گوییم مردم ولی نعمت ما هستند و آن ها  می گویند؛ مردم رعیت هستند. 
چون آن ها مردم را رعیت می دانند در نتیجه خود را کسی می دانند که این رعیت را باید هدایت 
کند. اصلاح طلبان می گویند مردم ولی نعمت اند و باید دنبال موضوعی مشروع برویم که آن ها 
می خواهند. من اصلاح طلب به این حرفی که می زنم باید اعتقاد داشته باشم و تصنعی حرف 

نزنم.
نگاه حذفی بزرگترین آسیب را به مشی جمهوری اسلامی زده است

این مردم یعنی چه کسانی؟ یعنی همه مردم؟
منظورم عامه مردم است برخی از نخبگان وقتی از مردم حرف می زنند منظورشان کسانی 
است که سایت و روزنامه دارند اما این ها بخشی از مردم هستند. مردم نه لزوما همه آن هایی 
هستند که در 22 بهمن شرکت می کنند و نه آن هایی که هیچ وقت در مراسم هایی از این 
باوری واقعی و نه تصنعی را اجرا کنیم و بپذیریم که  دست شرکت نمی کنند. اگر مردم 
شخصیت افراد برای مردم در هر حوزه انتخابیه از کسی که در تهران نشسته، ملموس تر است 
و اگر میدان را واقعاً باز کنیم پیامدهای آن به مراتب کمتر از این فیلترینگ است. شیخ محمد 
یزدی می گوید که نماینده های الان وزیر را استیضاح می کنند تا از او امتیاز بگیرند، خب چه 
کسی این نماینده را آورده است؟ عامل وضعیتی که هر چه آدم کارآمد و به درد بخورحذف 
شده و آدم هایی که با نهادهایی قهوه می خورند و در مجلس حضور دارند، نظارت استصوابی 

اعمالی است.
معتقدم که نگاه حذفی بزرگترین آسیب را به مشی جمهوری اسلامی از سال 69 تا الان زده 
و ما هم زورمان نرسیده است. یک وقت هایی البته زورمان رسید؛ مثلًا بهزاد نبوی را رد کردند 
و ما به عنوان مجمع روحانیون ایستادیم و گفتیم که اگر وی تایید صلاحیت نشود در انتخابات 
شرکت نمی کنیم. یادم است که از دم در مجلس تا دفتر مجمع روحانیون مبارز، رضوانی عضو 
شورای نگهبان پشت حجت الاسلام کروبی آمد تا او را قانع کند که اطلاعیه تحریم ندهد. 
بالاخره دم در مجمع روحانیون یک مهلت 24 ساعته گرفت تا درباره بهزاد مشورت کند و نظر 

دهد و هم بهزاد تایید شد و مجمع هم در انتخابات شرکت کرد.
اگر در همین انتخابات بدون وجود نظارت، فردی اعلام کند که به طور مثال 
الگوی فکری او فلان هنرپیشه خارجی و داخلی است، تکلیف این انتخاب مردم چه 

خواهد بود؟
معتقدم اگر مردم را آزاد بگذارند عامه مردم چون مسلمان هستند سراغ او نخواهند رفت و از 
اسلام دست برنخواهند داشت حتی اگر بگویید امروز فضا بد شده و ما بدعمل کرده ایم و فساد 
وجود دارد، باز هم می گویم الان مردم نه از شخص بلکه از زندگی اشرافی ناراحت هستند. 
مردم از حس عدالت خواهی و اسلامی خواهی دست برنداشته اند و اگر عصبانی هستند به 

دلیل است که چرا این اسلام خواهی و عدالت خواهی زیر سوال رفته است.
بالاخره تغییرات اجتماعی و فرهنگی در جامعه رخ داده است.

بله تغییرات اجتماعی رخ داده است. اگر دوره اول مثلا 5 سکولار به مجلس آمدند، الان 
ممکن است 30 نفر بیایند اما من به عنوان کسی که تجربه 40 ساله حضور در عرصه های 
مختلف را دارم معتقدم اگر ما 40 نماینده ناباب در مجلس 290 نفری داشته باشیم ولی مردم 

احساس کنند که رای آن ها کارساز است، این برای ما ارزش است.
تکلیف اسلامیت نظام چه می شود؟

موسوی لاری: هیچ اتفاقی برای اسلامیت نمی افتد. اسلامیت نظام با قرائت غیرمنجمد 
محکم سرجای خود می ماند.

اگر شما به عنوان مشاور یا عضو شورای نگهبان باشید چه کسانی را رد صلاحیت 
می کنید؟

کسانی که مشکل شخصی و اخلاقی دارند. من کسی را به اتهام باورهایش کنار نمی گذارم.
حتی اگر صراحتا بگوید که به جمهوری اسلامی اعتقاد ندارم؟

نه. آن بحث دیگری است.
مرز ما زیر سقف جمهوری اسلامی و قانون اساسی است 

پس مرزی وجود دارد؟
موسوی لاری: مرز ما زیر سقف جمهوری اسلامی و قانون اساسی است. هر کس قانون 
اساسی جمهوری اسلامی را قبول دارد و ملتزم آن است زیر این سقف قرار دارد.  وقتی کسی 
می گوید قانون اساسی را قبول دارم یعنی همه قانون را قبول دارد و یا ملتزم به همه اصول 
است ولو برخی از آن ها را ناقص و ضعیف بداند. اگر کسی اصل قانون اساسی را قبول ندارد 
که ما با او تعارفی نداریم و نمی تواند در جمهوری اسلامی مدیریت داشته باشد. اما زمانی 
که شخصی هم قانون اساسی و هم ولایت فقیه را قبول دارد و یا ملتزم به آن هاست، من با 
چه اساسی او را رد صلاحیت کنم؟ نقد و نظر خود را در این زمینه در زمان مسئولیت وزارت 
کشور به رهبری منتقل کردم و گفتم اینکه گفته می شود باید احراز صلاحیت کنیم سخن 
صحیحی نیست چون اولا شورای نگهبان حق ندارد درباره صلاحیت افراد برای انتخابات نظر 
دهد. صلاحیت ها توسط هیات های اجرایی بررسی می شود و وظیفه شورای نگهبان نظارت 
برکارکرد هیات های نظارت است. ثانیا احراز صلاحیت ها کار بسیار دشواری است و به سختی 

می توان به آن دست یافت.
این موضوع  کار را سخت تر و سلیقه ای تر نمی کند. در پیش نویس قانون اساسی اول دیوان 
عالی کشور به عنوان ناظر انتخابات تعیین شده بود و در مجلس بررسی قانون اساسی هم 
ظاهرا رای آورد. در جلسه ای که مرحوم بهشتی آن را اداره می کرد شخصی گفت ما دیروز 
یک نهادی به نام شورای نگهبان با ترکیب فقها و حقوقدانان انتخاب کردیم که مرجع خوب 
و بی طرفی برای نظارت است تا دولت ها نتوانند آرای مردم را مخدوش کنند. اصلا فلسفه 
واگذاری امر نظارت به شورای نگهبان بی طرف بودن این شورا و جلوگیری از اجحاف دولت ها 
بود. قرار نبود شورای نگهبان مجری انتخابات باشد و صلاحیت ها را بررسی کند. این شورا 
باید بر عملکرد هیات های اجرایی نظارت می کرد تا در رای مردم اجحاف نشود. با تعریفی که 
شورای نگهبان از نظارت استصوابی کرد؛ عملا وارد اجرا و مسئول بررسی صلاحیت ها شد. 
مرجع بعدی هم همین شورا بود. داوطلبانی که به شورای نگهبان و کارکرد آن انتقاد دارند، 

هیچ مرجعی برای احقاق حق خود نمی یابند.
اگر طبق قانون پیش می رفتیم بررسی کننده ها هیاتهای اجرایی بودند و مرجع تظلم مردم 

شورای نگهبان می شد شورای نگهبان با تفسیری که انجام داد و بعد هم به قانون تبدیل کرد، 
این نظارت را به دخالت تعبیر کرد. وقتی هیات های اجرایی که نماد حضور مردم هستند و 
چهار مرجع استعلام کسی را تایید کرده اند شما به چه دلیلی از احراز صلاحیت حرف می 

زنید.
اگر ۱۲ نفر از اعضای شورای نگهبان که مورد تایید مراجع و رهبری هستند 
برخورد سلیقه ای دارند؛ این برخورد سلیقه ای در هیات های نظارت که معتمدین مردم 

هستند و فرماندار آن ها را تایید می کند شدیدتر خواهد بود.
فرماندار 30 نفر از معتمدان هر حوزه انتخابیه را معرفی می کند و آن ها هم هیات اجرایی 
را تایید می کنند. معتمدان در شهرستان ها مشخص هستند؛ آن ها معتمدان مردم هستند 
ولو فرماندار خاتمی یا احمدی نژاد آن ها را انتخاب کند. این هیات اجرایی اگر جناحی عمل 
کرده و ظلم کنند میتوان به شورای نگهبان مراجعه کرد اما اگر شورای نگهبان فردی را رد 

صلاحیت کرد، به چه کسی باید شکایت کرد؟
شورای نگهبان باید عدم صلاحیت را احراز کند نه صلاحیت را

تخلفات  برخی  دلیل  به  دوره  این  در  شهر  های  شورای  اعضای  به  انتقادها 
برجسته می شود. با توجه به اینکه انتخابات این نهاد تنها انتخاباتی است که با نظارت 
غیرمستقیم مردم برگزار می شود؛ آیا می توان در مقام مقایسه تعداد تخلفات در 

شورای شهر و مجلس شورای اسلامی را بررسی کرد؟
درباره صلاحیت داوطلبان شوراهای اسلامی شهر و روستا، اگر تعداد خطاهای واقعی و 
نه سیاسی، 11۷ هزار عضو شورای شهر و روستا در 32 هزار روستا و 1500 شهر، با تعداد 
خطاهای دستگاه های رسمی مقایسه شود، مشخص خواهد شد که شوراها خطای بیشتری 
داشته اند یا کمتر. معتقدم هر موضوعی باید در بستر خود تعریف شود و اگر مردم با شخص 
بدرفتاری مواجه شدند به دلیل انتخاب این شخص باید خود را ملامت کنند و چرا نظام سینه 

سپر کند؟
هم رهبری و هم مرحوم هاشمی مخالف برگزاری انتخابات شوراها بودند و من با طرح 
سلسله موضوعاتی هر دو بزرگوار را قانع کردم. پیش رهبری به قدری توضیح دادم که ایشان 
خندیدند و گفتند این قدر که شما مصمم هستید من دعا می کنم که موفق باشید. من هم 
گفتم هم دعا هم پشیبانی و حمایت شما را می خواهم، ایشان هم گفتند من هم کمک می 

کنم. 
من به رهبری توضیح دادم که رئیس، شهردار و فرماندار را ما منصوب می کنیم و کارهای 
خدماتی شهر به مردم میدهیم و آنها خوشحال می شوند که خود در اداره شهر تاثیر دارند و 
واگرایی ها به همگرایی ها تبدیل می شود. طبق مصوبه مجلس و مجمع تشخیص رای گیری 
در شورای نگهبان برای عدم صلاحیت است، صراحت این قانون می گوید شورای نگهبان باید 

عدم صلاحیت را احراز کند نه صلاحیت را.
شما قرائت خود را دارید و به طور مثال شورای نگهبان هم قرائت خود را، الان 

چه باید کرد؟
در بحث انتخابات اینکه چه کسی باید به صلاحیت ها رسیدگی کند هنوز درست 
تبیین نشده است. مدعی هستم کار رسیدگی به صلاحیت ها بر عهده هیات های 
اجرایی است اما چون آقایان حاضر به عمل به قانون اساسی نبودند به مجلس پنجم 
یک ماده واحده دادیم؛ شورای نگهبان آن را رد کرد، دوباره به کمک ناطق نوری دوباره 
در مجلس تصویب و به مجمع تشخیص ارسال شد. من در مجمع تشخیص به عنوان 
نماینده دولت گفتم که شورای نگهبان آخرین مرجع است و باید راهی برای کسی که 

متضرر شده باز کند.
اگر خود این شورا رسیدگی و رد کند، شخص باید به چه کسی مراجعه کند؟ این ماده واحده 
در مجمع تشخیص تصویب شد. فردای آن روز آیت الله جنتی در تماس با آقای هاشمی 
گفته بود این مصوبه در مخالفت با نظارت استصوابی است؛ آقای هاشمی هم گفته بود متن 
همین بوده و تصویب شده و نظارت استصوابی هم از بین برود چه اهمیتی دارد؟ در این 
ماده واحده ما تصویب کردیم که رسیدگی و رای در شورای نگهبان برای عدم صلاحیت است. 
یعنی شورای نگهبان نباید صلاحیت کسی را تایید کند بلکه شورای نگهبان باید اعلام کند 
که با ادله شرعی برای من محرز شده که این شخص صلاحیت ندارد. این موضوع بر خلاف 
موضوع احراز صلاحیت بود. ماده واحده نحوه رسیدگی به صلاحیت داوطلبان در شورای 

نگهبان باید بیشتر مورد توجه رسانه ها قرار گیرد. 
یعنی شما احراز صلاحیت را قبول دارید اما توسط هیات های اجرایی؟ چون 

مردم که نمی توانند همه را احراز صلاحیت کنند.
شورای نگهبان و هیات های نظارت باید عملکرد هیات های اجرایی را تایید یا رد کند و 
اگر هیات های اجرایی در این زمینه اشتباه کنند، شورای نگهبان باید از آن ها بخواهد که 
اشتباهات را اصلاح کنند نه اینکه خود مستقیما وارد شده و بررسی کند. البته این موضوع 
مورد قبول واقع نشده است. مقام معظم رهبری در قزوین درباره انتخابات سخنانی ایراد کردند 
که آن را محوربندی کردم و چهار اصل خوب از این سخنان درباره نحوه رسیدگی به صلاحیت 
ها استخراج و در نامه ای برای رهبری ارسال کردم و گفتم با این فرمایشات شما، دعوای ما با 

شورای نگهبان قابل حل است. 
رونوشت این نامه به آیت الله جنتی هم رسیده بود که اعتراض کرد؛ در جلسه ای همه این 
محورها را از سخنان رهبری نشان وی دادم و گفتم با شما سر این مسائل یا ملاک قرار دادن 
قراین که به نتیجه نخواهیم رسید و هرکس راه خود را می رود اما باید این فرمایش های رهبری 

را مبنا قرار دهیم که باز هم قبول نکرد.
جریان اصلاحات و حجت الاسلام خاتمی هنوز در کشور، بدنه اصلاحات و 
جامعه علاقمندانی دارد؛ به نظر شما برای انتخابات ۱4۰۰ آیا جریان اصلاحات این 

ظرفیت را دارد که بتواند چهره تازه ای معرفی کند؟
حتما دارد؛ هم اصلاح طلبان و هم جریان مقابل چهره های تازه ای دارند. اصولگرایان 
امکانات حاکمیتی دارند. اصلاح طلبان این امکانات را ندارند البته این خوب است تا دوستان 
اصلاح طلب بتوانند روی پای خود بایستند. معتقدم در صورت میدان دادن چهره های 

اصلاح طلب زیادی برای حضور وجود دارند.
یعنی برای مثال شما از مجمع روحانیون ۱۰ چهره می توانید معرفی کنید؟

بله
اصلاح طلبان به عنوان جریان درون نظام خط قرمز مشخصی با جریان های 

خارج از نظام دارند؟
حتما

ابایی هم از اعلام این خط قرمز ندارید؟
بله

این خط قرمزها قانون اساسی نظام ورهبری است؟
بله ابا و تعارفی هم در گفتن این موضوع نداریم.

ابایی هم ندارید که با این اعلام جریانی مخالف شما باشند و بخشی از سبد رای خود 
را از دست دهید؟

درست است و ما مشکلی نداریم.
اگر دفاع اصلاح طلبان  نبود روحانی در دور دوم رای نمی آورد 

درباره اصل نقدها و ضرورت های شواری عالی سیاستگذاری این روزها حرف 
بسیار است در این زمینه توضیحاتی بفرمایید.

نمی دانم این نقدها متوجه چه بخش هایی از کار است اما نظر شخصی من این است که 
شورای سیاست گذاری محصول "یک دوره تلخ ولی یک اراده خوب" است. ما دوره ای از 
سال ۸۸ تا 92 داشتیم که احزاب نمی توانستند حتی دور هم جمع شوند و حضور ما مشکل 
داشت. در سال 92 تجربه ای را کسب کردیم که می شد در فضای تند و ترش و گرفتار 
تصمیمی بگیریم که بشود که شد همان تصمیمی که با کناره گیری عارف از حجت الاسلام 

روحانی حمایت کردیم.
من و دکتر صدر با چند نفر دیگر عضو کمیته ای بودیم که مامور صحبت با آقایان روحانی و 
عارف بود، ما با روحانی در خانه اش تا 2 نیمه شب بحث کردیم که شما باید تسلیم نظر جمع 
باشید که در نهایت قبول کرد. فردا صبح هم دفتر آقای عارف رفتیم و با همه سختی ها بالاخره 
توانستیم این دو نفر را به جایی برسانیم که در یک داوری مرض الطرفین یکی از آن ها بماند 
که اگر هردو باشند شکست خواهیم خورد. میان این دو هم در گرایش سیاسی تفاوت وجود 

داشت و عارف به ما نزدیک تر و روحانی دورتر بود.
ما به این نتیجه رسیده بودیم که با واقعیات پیش رویم و خردورزی کنیم و محصول آن تصمیم 
عقلایی این بود که احزاب باید یک جبهه تشکیل دهند. احزاب مخالف بودند و می گفتند 
این به معنای نادیده گرفتن احزاب است اما جمع بندی نهایی تشکیل همین شورای عالی 
بود. در 94 و95 و 96 این شورا عملکرد خوبی داشت و اگر دفاع دوستان نبود حجت الاسلام 

روحانی در دور دوم رای نمی آورد.
به طور مثال پروژه نهضت سخنرانی؟

بله، خود من در گرگان، ساری، ایلام و هرجایی لازم بود برای روحانی سخنرانی کردم. 
الان هم با وجود انتقادات زیادی که به عملکرد دولت دارم اما از تصمیم آن روز پشیمان 
نیستم و منطقی ترین کار در آن زمان همین بود. انتقاد الان دوستان، انتقاد از شورای عالی 
سیاستگذاری نیست بلکه انتقاد از افراد است و کسی نمی گوید این ساختار جایگزین دارد. 
دوستان پیشنهاد پارلمان اصلاحات را دادند، گفتیم این چهارصد نفر از شهرهای مختلف 
بازوی اجرایی می خواهد، اسم این بازو را هرچه می خواهید بگذارید همان شورای سیاست 
گذاری و تصمیم گیرنده باشد. این شورا را الان احزاب با مکانیسم خاصی تعیین می کنند و 

در صورت تشکیل پارلمان اصلاحات، پارلمان شورا را تعیین کند.
فراکسیون امیدموجب شد مجلس آرام تر و معقول تر حرکت کند

هجمه ها به آقای عارف و فراکسیون امید افزایش یافته، شاید اگر سکوتش را 
بشکند از این هجمه ها کاسته شود. بخشی از ضربه ای که اصلاح طلبان می خورند 
از عملکرد فراکسیون امید است و نمی توان آن را به دعوای درون جناحی تقلیل داد 

و کتمان کرد.
بخشی از این انتقادات بی انصافی است. موفقیت عارف را باید در بستر خود ارزیابی کنیم. 
وقتی از 135 نفری که با دفاع از اصلاحات و عارف به مجلس رفتند، ۷0 نفر رسما کنار 
می روند، عارف چه می تواند کند؟ مشی عارف این است که نمی خواهد با حاکمیت  درگیر 
شود و می خواهد با لحاظ کردن شرایط حاکمیت کار را پیش ببرد. نافی ضعف آقای عارف در 
پاره ای عملکردها نیستم اما داوری باید برآیندی باشد و نمی توان یک یا دو مورد را مبنا قرار داد. 

باید پرسید که بودن فراکسیون امید بهتر بود یا نه؟
اگر امروز تندروها و حتی میانه روهای مجلس آرام تر و معقول تر حرکت می کنند به دلیل 
حضور فراکسیون امید است و اگر این فراکسیون هیچ کاری هم جز »تحدید« آن ها نداشته 
باشد، کار بزرگی کرده است. دوستان ما اصلا این موارد را نمی بینند و به اثرات وضعی این 
فراکسیون در روند اداره کشور توجه نمی کنند. اگر این فراکسیون نبود همین لاریجانی 
معتدل »تسمه ای به گرده« این جریان اصلاح طلب می کشید که آن سرش ناپیدا بود. 
منتقد پاره ای از کارهای شورا هستم اما معتقدم که همه واقعیت ها آنچه مشهود نیست و باید 

کارکردهای نامحسوس را هم دید.

پیشنهاد استعفا و پیگیری استیضاح به نفع کشور است؟

تبعات استعفا و استیضاح

استعفا و استیضاح واژه های این روزهای مجلس، محافل سیاسی، رسانه ای و البته 
مشترک میان برخی طیف های راست و چپ است اینکه اما این پیشنهاد و آن تهدید علیه 

رئیس دولت تا چه اندازه نافع منافع ملی خواهد بود؛ مشخص نیست. 
همزمان با افزایش دشواری های اقتصادی در کشور عادت دیرینه مقصریابی در بحران، 
شدت گرفته و مقصری تنهاتر از قوه مجریه هم در دکان عطاران سیاسی هر دو جریان 
راست و چپ پیدا نمی شود. از یک سو نمایندگان مجلس به بهانه های متنوع موضوع 
استیضاح رییس جمهوری و اعضای کابینه اش را به صورت متناوب مطرح می کنند و از 
سوی دیگر برخی همفکران دیروز حجت الاسلام »حسن روحانی« این روزها از استعفای 
او به عنوان راه حل کاستن از تنش های موجود و عبور از شرایط سخن می گویند. این در 
حالی است که به اذعان خود این منتقدان دشواری های دولت تدبیر و امید به ویژه در دور 

دوم بسیار بیشتر از همه دولت های جمهوری اسلامی بوده است.
قانون درباره استیضاح و استعفای رئیس جمهوری چه می گوید؟ 

موضوع استیضاح رئیس جمهوری در اصل ۸9 قانون اساسی جمهوری اسلامی مورد 
بررسی قرار گرفته و در بند دوم نص این اصل آمده است: »در صورتی که حداقل یک سوم 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی رئیس جمهور را در مقام اجرای وظایف مدیریت قوة 
مجریه و اداره امور اجرایی کشور مورد استیضاح قرار دهند، رئیس جمهور باید ظرف 
مدت یک ماه پس از طرح آن در مجلس حاضر شود و در خصوص مسائل مطرح شده 
توضیحات کافی بدهد. در صورتی که پس از بیانات نمایندگان مخالف و موافق و پاسخ 
رئیس جمهور، اکثریت دو سوم کل نمایندگان به عدم کفایت رئیس جمهور رای دادند 

مراتب جهت اجرای بند ده اصل یک صد و دهم به اطلاع مقام رهبری می رسد.«
اصل 130 قانون اساسی هم به موضوع استعفای رئیس جمهوری پرداخته و نوشته 
است: »رئیس جمهوری استعفای  خود را به  رهبر تقدیم  می کند و تا زمانی  که  استعفای  او 
پذیرفته  نشده  است  به  انجام  وظایف  خود ادامه  می دهد.« همچنین در اصل 131 قانون 
اساسی هم می خوانیم: »در صورت  فوت، عزل، استعفاء، غیبت  یا بیماری  بیش  از دو ماه  
رئیس  جمهور و یا در موردی  که  مدت  ریاست  جمهوری  پایان  یافته  و رئیس  جمهور جدید 
بر اثر موانعی  هنوز انتخاب  نشده  و یا امور دیگری  از این  قبیل، معاون  اول  رئیس  جمهور 
یا موافقت  رهبری  اختیارات  و مسئولیت های  وی  را بر عهده  می گیرد و شورایی  متشکل  از 
رئیس  مجلس  و رئیس  قوه  قضائیه  و معاون  اول  رئیس  جمهور موظف  است  ترتیبی  دهد 

که  حداکثر ظرف  مدت  پنجاه  روز رئیس جمهور جدید انتخاب  شود.«
طیف های سیاسی موافق و مخالف استعفا و استیضاح

رییسجمهور استعفا دهد یا رییسجمهور را استیضاح می کنیم، دو روی یک سکه هستند 
که طیفی از اصلاح طلبان و اصولگرایان آن را طرح می کنند اما این لزوما به معنای 
نظر دیگر طیف ها و وجود اجماع نیست. در گونه شناسی این گروه ها اصلاح طلبان و 
اصولگرایان خود به چند دسته تقسیم می شوند. پیشنهاد دهندگان استعفا از جناح 
اصلاح طلب امثال »عباس عبدی« هستند که برای خود مقام تئوریسین این طیف 
قائل اند. در برابر این چهره ها اما طیف گسترده ای از اصلاح طلبان در احزاب مختلف 

مانند اتحاد ملت و کارگزاران قرار دارند که مخالف چنین پیشنهاداتی هستند.
عبدی در یادداشتی فضای پرتنش در کشور را بهانه استعفای روحانی می داند در برابر 
اعضای شورای مرکزی حزب اتحاد ملت در تازه ترین نشست خود در واکنش به چنین 
پیشنهاداتی تاکید کردند: »کنار رفتن روحانی ممکن است بر مشکلات کشور و سختی 

معیشت مردم بیافزاید.«
»یدالله طاهرنژاد« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی هم تاکید می کند: »با 
وجود اینکه انتقادات جدی به عملکرد دولت دارم، اما مسئله استعفای رئیس جمهور را 
به صلاح  کشور نمی دانم و معتقدم که همه گروه ها و جریان های سیاسی باید علاوه بر 

روحیه نقادی، از هیچ کمکی به دولت برای عبور از وضعیت فعلی دریغ نکنند.«
اصولگرایان هم موضع یکسانی درباره استعفا و استیضاح ندارند اما بنیان فکری آن ها 
با اصولگرایان متفاوت است. عمده موافقان برکناری روحانی پایداری های اصولگرا در 
مجلس هستند که نخستین بار در اسفند سال گذشته ایده استیضاح  رئیس جمهوری 
را مطرح کردند و پس از آن به هر بهانه ای، تعداد انگشت شماری امضا جمع کرده و این 
موضوع را رسانه ای می کنند. این اما موضع تمام نمایندگان نبود و از همان ابتدای طرح 
موضوع استیضاح نمایندگان فراکسیون های ولایی و مستقلین و امید با آن مخالف بودند.
میان جریان های اصولگرا هم چهره هایی مانند »مهدی چمران« و »امیر محبیان« 
مخالف طرح چنین مسائلی در مقطع کنونی هستند اما با دلایلی متفاوت. محبیان 
تاکید می کند استعفا در این شرایط جدای از اینکه می تواند مشکلاتی برای کشور 
به وجود بیاورد، یک سنت نادرستی نیز ایجاد می کند؛ این سنت نادرست که وقتی 
کسی مدیریتی را بر عهده دارد و نمی تواند در مدیریت خود آنچنان که باید موفق باشد 
و یا انتقاداتی نسبت به مدیریت او وجود دارد، استعفا بدهد و برود. چمران اما مخالف 
استعفاست چون رقیب را در به وجود آمدن شرایط کنونی مقصر می داند و می گوید: 
»کسانی که شرایط را به اینجا رسانده خودشان هم باید بایستند و پاسخگو باشند. اصلاح 
طلبان به دنبال این هستند که بین مردم جایگاهی باز کنند و اعلام کنند ما با روحانی 
فاصله و تفاوت داریم. درحالی که روحانی را این ها رئیس جمهور کردند و اگر حمایت این 

ها نبود روحانی رئیس جمهور نمی شد. لذا این کار فریب مردم است.«
اما مردمی که چمران یا دیگر افرادی که پیشنهاد گذر از دولت را می دهند؛ تمایل دارند 
بدانند نمایندگان مجلس به چه بهانه ای در پی استیضاح رییس دولت هستند؟ پرسشی 
که گرچه پاسخ های آن کلیشه ای بوده اما لزوما قانع کننده نیست. سخنان تفرقه انگیز، 
اجرا نکردن سیاست اقتصاد مقاومتی، بی کفایتی در مدیریت اجرایی کشور، وضعیت 
ارزی و اقتصادی کشور مهمترین محورهای این بهانه ها هستند که این روزها بر مبنای 
آن ها برخی در پی آوردن دوباره رئیس جمهوری به مجلس برای پرسش و پاسخ تلاش 

می کنند.
اما استیضاح کنندگان بهارستان و پیشنهاددهندگان استعفا به خوبی  این میان 
می دانند که دولت دوم تدبیر و امید بیش از آنکه متهم به محورهای فوق باشد قربانی 
زیاده خواهی های خارجی و کارشکنی های داخلی بوده است. شاید عامه مردم به 
دلیل ملاحظاتی که دولت داشت، به صورت کامل ندانند اما استیضاح کنندگان رییس 
جمهوری و پیشنهاددهندگان استعفا به خوبی می دانند که تحریم های آمریکا علیه ایران 
با اقتصاد کشور چه کرده است.  دولت بنا به دلایلی تلاش کرده بود که درباره عمق 
بحرانی که تحریم برای ایران به وجود آورده است سکوت کند تا جامعه دستکم بار روانی 
آن را کمتر به دوش کشد. استراتژی سکوت دولت اما این روزها امر را برای برخی مشتبه 
ساخته که دولت مقصر تام و تمام شرایط موجود است.  از همین روست که ربیعی در 
یادداشت آغاز هفته خود درباره »تحریم واقعیت تحریم« گفته است: »امروز من معتقدم 
ما اشتباه کردیم، باید مساله تحریم را برای مردم به طور شفاف تبیین می کردیم، اما 
به دلیل عدم سوءاستفاده دشمنان امکان تشریح وضعیت را برای مردم نداشتیم و نتیجه 
اینکه مخالفان دولت آن را دستمایه اتهامات ناروا علیه دولت قرار دادند. مخالفان دولت از 

تحریم ها خشنودند که دولت تحت فشار قرار می گیرد.«
»اسحاق جهانگیری« معاون اول دولت هم در همایش ملی ایثار اجتماعی با اشاره به 
بخشی از بحرانی که واقعیت تحریم برای ایران ایجاد کرده، گفته است: هیچ وقت فکر 

نمی کردیم کشور مستقلی مثل هند هم نفت ما را نخرد.«
پیش کشندگان موضوع استعفا هم که روزگاری در زمره حامیان سفت و سخت دولت 
بودند، برای جداسازی راه و به صفر رساندن حمایت خود از دولت چنین پیشنهادی 
می دهند. این گروه اما نمی دانند که در اقیانوس اعتماد مردم به حاکمیت؛ همگی در 
یک کشتی نشسته اند و روحانی از سوی همین مردم به راندن این کشتی مامور شده 
است. جدا کردن راه در داخل این کشتی و عبور از ملوان آن نمی تواند آن ها را به ساحل 

اعتماد مردم و پیروزی در انتخابات بازگرداند.
تبعات استعفا و استیضاح

»متاسفانه توجه نمی کنند در چه شرایطی هستیم.« این جمله ربیعی شاید بهترین 
پاسخی است که این روزها می توان به پیشنهاددهندگان استعفا و استیضاح داد. شرایط 
حال حاضر ایران تاب و توان پذیرش بحث هایی مانند برکناری دولت به هر نوع ندارد. 
اقتصاد و روابط بین المللی در ایران تابع سیاستی است که ثبات می طلبد و هرگونه 
بی ثباتی نه دولت بلکه کشور را با تهدیدات اقتصادی شدید و فشارهای بین المللی 
مواجه می کند. فراموش نباید کرد که در یک سال گذشته استعفای »محمدجواد 
ظریف« به عنوان یکی از وزرای کابینه اقتصاد ایران را با تلاطم روبرو کرد و واکنش های 
گسترده داخلی و خارجی در پی داشت. حتی اگر بپذیریم که پیشنهاددهندگان استعفا 
و پیگیران استیضاح به بهانه و انگیزه حمایت از جامعه به چنین طرحی رسیده اند؛ 
شرایط کنونی زمان مناسبی برای اجرای آن نخواهد بود زمانی که طراحان طرح و 
آلترناتیوی برای پیشنهاد خود ندارند و در برابر این پرسش ها سکوت می کنند که آیا با 
عبور از روحانی و دولتش، شخص بعدی و دولت آینده قادر خواهد بود ثبات اقتصادی 
را به ایران بازگرداند؟ تحریم ها را از میان بردارد؟ زیاده خواهی های ترامپ را به نحوی 
غیر از شعارهای آرمانی پاسخ گوید؟ پرسش های پاسخ های چندان امیدوار کننده ای 
ندارند آن زمان که بدانیم بخشی از مخالفان این روزهای دولت یا کارنامه ای سرشار از 
ناکامی دارند و یا اساسا در کارنامه سیاسی خود جز تئوری های روزنامه ای پیشنه اجرایی 

خاصی ندارند.

موسوی لاری: 

باید فضا را 
برای انتخاب مردم

 باز کنیم 



امام جمعه قم گفت که حب و بغض در انتخابات نباید، 
سیاسی و جناحی بلکه باید بر اساس تقوا و مبانی اسلامی 

باشد. 
آیت الله "سید محمدسعیدی" در خطبه های نمازجمعه 
نامه  قسم  به  اشاره  با  شهر،  این  قدس  مصلای  در  قم 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: نمایندگان 
مردم در مجلس شورای اسلامی در این قسم نامه متعهد 
می شوند که پاسدار حریم اسلامی، نگهبان دستاوردهای 
انقلاب، حافظ و نگهبان مبانی جمهوری اسلامی، امین، 
عادل و امانتدار، متعهد و پایبند به استقلال و اعتلای کشور 

باشند.
خطیب جمعه قم، خدمتگذاری به مردم و مدافع قانون 
اساسی بودن از جمله تعهدات نمایندگان مجلس به مردم 
است، گفت: منتخبان مجلس شورای اسلامی در قسم نامه 
خود تعهد داده اند که قوانینی را به تصویب رسانند که به 

نفع مردم باشد و از تصویب قوانینی که به نفع جریان های 
سیاسی است، پرهیز کنند.

خطیب جمعه قم ادامه داد: در انتخابات حب و بغض ها 
نباید جریانی، جناحی و سیاسی باشد بلکه باید بر اساس 

تقوا و مبانی اصیل اسلامی باشد.
وی افزود: نمایندگانی که در زد و بندهای سیاسی حضور 
را  آنها  مردم  و  نیستند  مردم  نمایندگان  که  بدانند  دارند 

نماینده خود نمی دانند 
آیت الله سعیدی در ادامه با تاکید بر ضرورت وحدت حوزه 
و دانشگاه گفت: حوزه و دانشگاه 2 بال فرهنگ و تمدن، 
پیشرفت و عدالت کشور هستند به گونه ای که حوزه های 
علمیه در تربیت دینی و اخلاقی جامعه و تعمیق اعتقادات 
جامعه و دانشگاه در حرکت جامعه به سمت پیشرفت و 

توسعه نقش اساسی دارند.
با بیان اینکه دانشگاه و حوزه نباید  خطیب جمعه قم 
خود را غنی از یکدیگر بدانند، اظهار داشت: یکی از ریشه 
های اساسی تحول در کشور، تحقق وحدت میان حوزه و 

دانشگاه است.
وی ادامه داد: در تمام استان های کشور به ویژه قم به 
عنوان مهد حوزه و دانشگاه، جلسه های مشترکی میان 
اساتید حوزه و دانشگاه برگزار و نشست های تخصصی 
مشترک میان این 2 مرکز مهم علمی به صورت مستمر 

برگزار شود.
از  ایجاد تشکل مشترک  بر ضرورت  تاکید  با  سعیدی، 
که  است  نیاز  گفت:  کشور  دی  دانشجو  و  طلبه  بسیج 
تشکلی در کشور ایجاد شود که در آن طلبه ها و دانشجویان 
و اساتید حوزه و دانشگاه به صورت مشترک حضور داشته 
باشند تا زمینه وحدت و ارتباط بیشتر میان این 2 قشر 

بیشتر فراهم شود.
وی با بیان اینکه در ابتدای انقلاب جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم پیشگام وحدت حوزه و دانشگاه شد گفت: در 
راستای وحدت حوزه و دانشگاه پژوهشگاه های متعدد و 
موسسه های مختلف در حوزه و دانشگاه ایجاد و موجب 
تحول در علوم اسلامی شد که با توجه به ضرورت امروز 
کشور، جامعه مدرسین باید همچنان پرچم دار وحدت میان 

حوزه و دانشگاه باشد.

خطیب جمعه قم اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب در 
طول سال جلسه های متعدد با اساتید و دانشجویان داشته 
و رهنمودهای ارزشمندی بیان کرده است که این رهنمودها 
می تواند بستر لازم برای ایجاد وحدت میان حوزه و دانشگاه 

باشد.
سعیدی با بیان اینکه دشمنان در این ایام چند جنگ 
امنیتی را به صورت گسترده در چند کشور به راه انداخته 
تدبیر  با  اسلامی  ایران  در  امنیتی  این جنگ  اند گفت: 
حکیمانه رهبر معظم انقلاب خنثی شد و تیر آشوبگران به 

سنگ خورد.
وی تاکید کرد: آشوبگران و اغشتشاگران از ملت قهرمان 

ایران شکست سخت و مفتضاحانه ای خوردند.
وضعیت  به  ساماندهی  حل  راه  سعیدی،  الله  آیت 
انقلاب  رهبر  رهنموردهای  به  توجه  را  کشور  اقتصادی 
با  باید  اقتصادی کنونی  تاکید کرد: در جنگ  و  دانست 
تقویت پول ملی، تحریم معامله با دلار، توجه به مبادلات 
اقتصادی با همسایگان، تقویت اقتصاد دانش بینان و توجه 
به ابداعات و ابتکارات جوانان، تحریم های دشمن را به 

فرصت تبدیل کرد.
وی حجاب را یکی از هجمه های فرهنگی دشمن دانست 
از جمله  و کثرت طلاق  بنیان خانواده  و گفت: سستی 
آسیب های ناشی از بی حجابی در جامعه است که بانوان 
در راه رضای خدا برای حفظ خود، خانواده و جامعه حجاب 

را حفظ کنند.
نهضت  ایجاد  سالروز  به  اشاره  با  قم،  جمعه  خطیب 
سوادآموزی در کشور گفت: از جمله نیازهای اولیه برای هر 
ملت که در ردیف بهداشت و مسکن بلکه مهمتر از آنهاست، 

آموزش به همگان و سوادآموزی است.
سعیدی، علم آموزی را از آموزه های اصلی اسلام دانست 
و افزود: باید همه همت کنند تا نقیصه بی سوادی در کشور 

ریشه کن شود.
وی با اشاره به بارندگی های اخیر و مشکلات ایجاد شده 
برای مردم خوزستان گفت: مسئولان باید جهادی، بسیجی 
و ریشه ای این مشکل ها را حل کنند و اگر در گذشته به فکر 
حل این مشکل بودند، هم اکنون مردم گرفتار این مشکل 

ها نبودند.

شهردار قم:

معرفی ظرفیت های قم مغفول مانده است
 شهردار قم با بیان اینکه معرفی ظرفیت های قم همچنان مغفول مانده است، 
گفت: جلوه ها و ظرفیت های پنهانی در قم وجود داشته که بیشتر برآیندهای آن 

برای مردم معرفی شده است.
سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار مسئولان نمایندگی خبرگزاری های خارجی 
در ایران که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، با اشاره به موقعیت و 
جایگاه شهر قم اظهار داشت: جلوه ها و ظرفیت های پنهانی در قم وجود داشته 

که بیشتر برآیندهای آن برای مردم معرفی شده است.
وی با بیان اینکه بزرگ ترین حوزه علمیه جهان اسلام در قم وجود دارد، ابراز 
کرد: مرکز جهان اسلام و مذهب تشیع قم بوده و این شهر جایگاه ویژه ای در 

مسائل فرهنگی، سیاسی و امورات انقلاب دارد.
شهردار قم با تأکید بر اینکه حدود 600 مرکز در قم در ابعاد و بخش های مختلف 
پژوهشی مشغول فعالیت هستند، تصریح کرد: 122 کشور در قم نماینده داشته 
و 3۷ هزار دانشجو و طلبه از کشورهای مختلف اسلامی در قم مشغول تحصیل 

هستند که پس از پایان تحصیل مبلغی در کشورهای خود خواهند شد.
وی وجود مراجع عظام تقلید و مهم ترین حوزه علمیه جهان اسلام در قم را 
موردتوجه قرار داد و افزود: انقلاب اسلامی ایران که در زمره انقلاب های فرانسه 
و روسیه قرار داشته در همین کوچه های قم شکل گرفته است و مردم قم در 15 

خرداد، 19 دی خود را به خوبی نشان داده اند.
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: ۸6 هزار طلبه در قم مشغول تحقیق، بررسی و 
مطالعه علوم دینی اسلامی و غیر اسلامی هستند، همچنین یازده دانشگاه بزرگ 
کشور در قم واقع شده است. وی با اشاره به پیوند مدرنیته و سنت و ابعاد مختلف 
آن یادآور شد: در این زمینه بحث ها و اختلاف نظرهای مختلفی وجود دارد ولی 
ما معتقدیم معیار تجدد در کفه سنت سنجیده می شود و زیربنای مدرنیته سنت 

بوده که باید با آن با احتیاط برخورد شود.
و  را موردتوجه قرار داد  شهردار قم موازی کاری در حوزه بین الملل در قم 
گفت: به علت قطب های فراوانی که در قم وجود داشته هر کدام از آن ها در 
با  انقلاب  دوم  گام  در  امیدواریم  که  می کنند  کاری  موازی  بین الملل  حوزه 

هماهنگی های بیشتر این موازی کاری در قم کاهش یابد.
وی فرودگاه قم را بستری برای جذب گردشگری دانست و از سرگیری اقدامات 
عمرانی آن خبر داد و اظهار داشت: 20 میلیون زائر سالیانه در قم حضور پیدا 
می کنند که باید بسترهای مختلف به ویژه در حوزه اقامتی و ماندگاری آنان فراهم 
شود. سقائیان نژاد با بیان اینکه چون قم مانند سرچشمه ای در کشور بوده و باید 
مباحث حفظ و حرمت ها محافظه کارانه در این شهر پیگیری شود، عنوان کرد: 
هشت بوستان تخصصی برای بانوان در سطح شهر وجود داشته که به راحتی در 

دسترس و در اختیار کامل این قشر است.
وی تصریح کرد: متأسفانه جلوه های نامناسب و ایران هراسی زیادی در خارج 
از کشور حاکم است ولی کسانی که از نزدیک شرایط ایران را دیده به امنیت، 
از  ثابت کرده اند که لحظه ای  و مردم هم  دارند  اذعان  آرامش کشور  و  آزادی 

استقامت و حمایت از کشور دست بر نمی دارند.

شهردار منطقه هفت قم :

مجوز حفاری در خیابان انقلاب 
صادر نمی شود

شهردار منطقه هفت قم گفت: پس از اجرای پروژه پیاده راه در خیابان انقلاب، 
دیگر مجوز حفاری داده نخواهد شد.

مجید متین فر با اشاره به آغاز عملیات اجرایی احداث پیاده راه خیابان انقلاب 
اظهار کرد: این پروژه حدفاصل خیابان ارم تا خیابان عمار یاسر اجرایی شده و به 
همین خاطر تدابیر اولیه در خصوص تاسیسات و جابجایی معارضین اتخاذ شده 
است. وی با تاکید بر اینکه پیگیری های لازم صورت گرفته تا تمام امور مربوط 
به تاسیسات انجام شده و پس از اجرای پروژه تخریب و حفاری صورت نگیرد، 
خاطرنشان کرد: یکی از آفت های پروژه های شهری مساله تخریب امکانات 
پس از اجرای  آنها برای انتقال تاسیسات است که تلاش داریم با هماهنگی 

دستگاه های خدمات رسانی این مشکل به حداقل برسد.
شهردار منطقه هفت قم با بیان اینکه هیچ گونه مجوز حفاری پس از اجرای 
سنگ فرش در خیابان انقلاب صادر نمی شود، افزود: کسبه خیابان چهارمردان 
نیاز است با شهرداری تعامل بیشتری داشته و با توجه به تعاملات با شرکت های 
حفار، لوله گذاری فاضلاب در خیابان انقلاب برای اولین بار توسط شرکت آبفا 
انجام شده است. وی ادامه داد: به همین خاطر نیاز است کسبه و ساکنین 
منطقه هرچه سریع تر نسبت به خرید انشعاب فاضلاب اقدام کرده و لوله گذاری 

آن انجام شود تا پس از آن مشکلی رخ ندهد.

شهردار منطقه یک قم اعلامکرد

پیشرفت ۴0 درصدی پروژه زیرسازی 
و آسفالت کوچه ۹ بلوار سمیه

شهردار منطقه یک قم از زیرسازی و آسفالت کوچه 9 منشعب از بلوار سمیه 
با 4.5 میلیارد ریال اعتبار خبر داد و گفت:این پروژه در حال حاضر 40درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
احمد ترکمن با اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص بهسازی معابر و 
شوارع سطح شهر اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که همواره توسط شهرداری 
در طول سال اجرایی شده و نمود و جلوه قابل توجهی نیز در سطح شهر دارد، 
بهسازی معابر و شوارع است. وی با اذعان به اینکه در منطقه یک نیز اقدامات 
است،  گرفته  صورت  معابر  بهسازی  و  زیرسازی  خصوص  در  توجهی  قابل 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بسیاری از محلات فرسوده شهر هم در این 
منطقه واقع شده است، تلاش داریم در این راستا اقدامات قابل توجهی انجام 
دهیم. شهردار منطقه یک قم تصریح کرد: در همین راستا زیرسازی و آسفالت 
کوچه 9 بلوار سمیه توسط پیمانکار تعیین شده از سوی شهرداری منطقه 
در حال انجام است. وی با تاکید بر اینکه این پروژه در حال حاضر 40 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد، افزود: پروژه زیرسازی و آسفالت کوچه 9 بلوار سمیه با 

مساحت 6 هزار مترمربع با اعتبار 450 میلیون تومان در حال اجرا است.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

آغاز عملیات احداث ورودی بوستان غدیر
شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات احداث ورودی بوستان غدیر خبر داد.
جمعیت  جذب  بالای  پتانسیل  به  توجه  با  گفت:  مستقیمی  ابوالفضل 
در بوستان غدیر و پروژه های مهم در حال احداث در این بوستان از جمله 
ایمن  هدف  با  همچنین  و  گردشگری  و  خدماتی  های  مجتمع  شهربازی، 
سازی ورود و خروج از مسیر اصلی بلوار غدیر به داخل بوستان، اقدام به اخذ 
طرح و اجرای پروژه اصلاح هندسی ورودی بوستان غدیر شده است. وی در 
ادامه ابراز داشت: این پروژه در 2 فاز اصلاح هندسی ورودی بوستان و کندرو 
از سمت بلوار غدیر تعریف شده است که عملیات عمرانی فاز اول آغاز شده و در 
مرحله جدولگذاری می باشد. مستقیمی در ادامه بیان داشت: پس از اتمام فاز 
نخست، اجرای فاز دوم نیز در دستور کار قرار خواهد گرفت. وی در ادامه با بیان 
اینکه برای اجرای این پروژه اقدام به جابجایی درختان به صورت روت بال شده 
است، افزود:خاکبرداری،زیرسازی، جدولگذاری، اجرای آسفالت و نصب علائم 
ترافیکی از جمله اقدامات اصلی در اجرای پروژه فوق می باشد. مستقیمی در 
ادامه به اشاره به هزینه اجرای این طرح خاطر نشان کرد: طبق برآوردهای اولیه 

جهت اتمام این پروژه بیش از ۷ میلیارد ریال هزینه خواهد شد.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم اعلام کرد

بررسی و تدوین برنامه عملیاتی 
مدیریت بحران 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت:برنامه عملیاتی 
مدیریت بحران در 5 حوزه فعالیت شهرداری قم بررسی و تدوین شده است.

و  پشتیبانی  کمیته  اخیر  جلسه  چارچوب  در  افزود:  رحیمی  اکبر  علی 
هماهنگی مدیریت بحران در محل دفتر معاون خدمات شهری، برنامه عملیاتی 
مدیریت بحران ویژه اداره کل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. وی بیان داشت: برنامه عملیاتی مدیریت بحران برای 5 حوزه، 
ستاد مدیریت بحران شهرداری مناطق، سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی، 
سازمان آرامستان ها ، مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران و اداره کل نظارت و 

هماهنگی خدمات شهری تدوین و نهایی شده است.
مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم اظهار داشت: 
بزودی و پس از طرح در جلسه شورای معاونین این برنامه های عملیاتی با دستور 

شهردار قم به حوزه های مربوطه ابلاغ خواهد شد.
رحیمی افزود: چارچوب برنامه عملیاتی مدیریت بحران به چهار سوال اصلی 
چه کسی؟ چه زمانی؟ چگونه؟ و چه کاری؟ در هر سه مرحله پیشگیری، آمادگی 

و مقابله در حوادث، سوانح و بحران های شهری پاسخ خواهد داد.
وی همچنین اشاره کرد که 1۷ حوزه فعالیت شهرداری شناسایی شده که 

تدوین برنامه عملیاتی مدیریت بحران برای آنها در دستور کار قرار دارد.

گفت وگوی کم سابقه نمایندگان ایران و آمریکا در سازمان ملل
با مجید  اقدامی کم سابقه  پنج شنبه در  روز  آمریکا در سازمان ملل  ایالات متحده  نمایندۀ دائم 
تخت روانچی، همتای ایرانی خود گفتگو کرد.به گزارش آفتاب نیوز؛ این گفتگو پس از پایان رسمی 
نشست شورای امنیت سازمان ملل انجام شد.بنا بر اعلام رسانه های آمریکا، موضوع این گفتگو ابراز 
تسلیت خانم کرفت به همتای ایرانی خود به دلیل شنیدن خبر درگذشت یک دختر دو ساله ایرانی در 
پی کمبود دارو در این کشور بوده است. این اولین گفتگوی علنی دو دیپلمات ارشد ایران و آمریکا در 
سازمان ملل از زمان به قدرت رسیدن دونالد ترامپ است. مسوول رسانه ای نمایندگی ایران در سازمان 
ملل متحد در مورد گفت وگوی مجید تخت روانچی نماینده ایران در سازمان ملل و نماینده آمریکا در 
این سازمان بین المللی توضیحاتی ارائه کرد.علیرضا میریوسفی در صفحه توییتر خود در این ارتباط 
نوشت: "طبق روال معمول سازمان ملل که بعد از جلسات، سفرا با یکدیگر صحبت می کنند، سفیر 
آمریکا در پایان جلسه شورای امنیت سازمان ملل متحد نزد سفیر ایران رفت و در مورد کودک بیماری که 
مورد اشاره قرار گرفته بود سوال کرد که ایشان در چارچوب مطالب سخنرانی خود به آن پاسخ داد. در 

این گفتگوی کوتاه هیچ موضوع دیگری مطرح نشد."

ورود سالانه ۱.۶ میلیارد دلار لوازم آرایشی قاچاق به کشور
مدیرکل نظارت بر فرآورده های آرایشی و بهداشتی سازمان غذا و دارو گفت: سالانه هزار و 1636 
میلیون دلار یا حدود 1.6 میلیارد دلار لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق و تقلبی از مبادی غیررسمی وارد 
کشور می شود در حالی که حجم واردات قانونی این کالاها حدود 1.2 میلیارد دلار است. عبدالعظیم 
بهفر افزود: جدا از واردات قانونی و بازار تولید داخل این محصولات یک بازار فرغی و غیرقانونی برای 
لوازم آرایشی و بهداشتی وجود دارد که خارج از سیستم نظارتی و حاکمیتی وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو است. حجم بازار قانونی این لوازم که تحت کنترل سازمان غذا و دارو است، سالانه حدود 1.2 
میلیارد دلار است که شامل کالاهای بهداشتی و آرایشی است که با مجوز قانونی تولید یا وارد می شوند.

وی ادامه داد: البته در مورد میزان قاچاق این محصولات استناد سازمان غذا و دارو به آمار ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز است که مسئولیت مستقیم این نوع کالاها را به عهده دارند و سازمان غذا و دارو نظارتی 

بر محصولاتی که خارج از مجوزهای این سازمان است و از مبادی غیررسمی توزیع می شوند، ندارد.

واکنش کدخدایی به اظهارات مطهری
سخنگوی شورای نگهبان گفت: ادعای تهدید به رد صلاحیت نمایندگان، دروغی است آشکار که از 
سوی یک نماینده مطرح شده است. عباسعلی کدخدایی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: 
»ادعای تهدید به رد صلاحیت نمایندگان، دروغی است آشکار که از سوی یک نماینده مطرح شده 
است. شورای نگهبان موضوع را از طریق مراجع قانونی پیگیری خواهد کرد.« علی مطهری روز 
پنجشنبه  در کنگره حزب همبستگی گفت: »نماینده می خواهد وزیر را استیضاح کند در این شرایط 
از جا های مختلف به نماینده فشار می آورند؛ حتی ،در یکی از استیضاح های اخیر امام جمعه یکی از 
شهر ها به مساله ورود کرده و به نماینده گفته است که این کار را نکند. حتی می گویند از شورای نگهبان 
با نماینده تماس می گیرند که نماینده امضای خود را پس بگیرد و می گویند اگر این کار را نکنید، رد 

صلاحیتت می کنیم!«

هدیه ای که عادل فردوسی پور را شگفت زده کرد 
هدیه یک دستگاه دوچرخه به عادل فردوسی پور روی صحنه یک برنامه فرهنگی، این تهیه کننده و 
مجری صداوسیما را با شگفتی روبرو کرد.به گزارش خبرآنلاین، آیین اختتامیه چهارمین دوره مسابقات 
فوتبال حِرَف و مشاغل، برای عادل فردوسی پور یک شگفتانه به همواه داشت.امیر درفشه، معاون 
حقوقی حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران، با حضور در این مراسم و اهدای یک دستگاه دوچرخه 
از سوی معاونت متبوعش به عادل فردوسی پور، ضمن تجلیل از این چهره ورزشی و مدرس دانشگاه 
صنعتی شریف، وی را یکی از داشته های ارزشمند ایران زمین معرفی کرد که باید مورد تکریم قرار بگیرد. 

۳میلیون زن سرپرست خانوار داریم 
استاندار تهران گفت: 3میلیون زن سرپرست خانوار داریم که باید شرایط توانند سازی آن ها فراهم 
شود. انوشیروان محسنی بندپی در مراسم راه اندازی مجهزترین و بزرگترین شیرخوارگاه خاورمیانه 
در تهران با بیان اینکه در هر جامعه ای به دلیل عدم برخورداری از فرصت های برابر، افرادی نیازمند 
هستند که به کمک آن ها بشتابیم، گفت: معلولیت، بی سرپرست شدن، گرفتاری اعتیاد و دیگر 
آسیب های اجتماعی از این جمله اند. باید برای برگشت افراد آسیب دیده به جامعه تمهیداتی 

داشته باشیم.  

شهادت سردار فضلی تکذیب شد 
یک منبع اخبار منتشره درباره شهادت سردار سرتیپ پاسدار جانباز حاج علی فضلی را تکذیب کرد. 
به گزارش »تابناک« به نقل از سپاه نیوز، یک منبع در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اخبار منتشره در 
برخی از رسانه ها و شبکه های اجتماعی در خصوص شهادت سردار سرتیپ پاسدار جانباز حاج علی 

فضلی را تکذیب کرد.

آمریکا دو قاضی ایرانی را تحریم کرد
دفتر کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا امروز پنجشنبه تحریم های جدیدی علیه 
دو قاضی ایران به بهانه های حقوق بشری وضع کرد. قاضی »محمد مقیسه«، رئیس شعبه 2۸ دادگاه 
عمومی و انقلاب تهران و قاضی »ابوالقاسم صلواتی«، رئیس شعبهٔ 15 دادگاه انقلاب اسلامی، دو 

قاضی ایرانی هستند که در فهرست تحریم ها قرار گرفته اند.

حکم عجیب دادگاه درمورد »پرویز مشرف« 
دادستان کل پاکستان حکم صادر شده برای پرویز مشرف را خلاف قانون اساسی و غیر اخلاقی 
خوانده و گفته این حکم از سوی کسی صادر شده که "در سلامت عقلش تردید وجود دارد. "در بندی 
از حکم مشرف که توجه رسانه ها را جلب کرده و باعث شگفتی شده، آمده است که اگر او پیش از 
دستگیری و اعدام درگذشت، جسد او باید در خیابان های اسلام آباد تا مقابل پارلمان کشیده شود و در 

آنجا به مدت سه روز آویزان شود.

گام پنجم برجامی عملیاتی می شود
مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: اروپا اقدام خاص و موثری را در راستای 
حفظ برجام انجام نمی دهد و احتمالا گام پنجم کاهش تعهدات برجامی برداشته خواهد شد. گام 
چهارم کاهش تعهدات هسته ای چهارم آبان با دستور رئیس جمهور عملیاتی شد و طبق ضرب الاجل 
دو ماهه ایران، در صورت عدم تحقق وعده های کشور های اروپایی، گام بعدی کاهش تعهدات اواسط 

دی ماه برداشته خواهد شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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نماز شب، ]مایۀ[ خشنودی خداوند 
و محبّت فرشتگان می  شود و سنّت 

پیامبران، و نور معرفت...است.

 شنبه - سی ام آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4944

آیت الله سعیدی در خطبه های نمازجمعه قم :

انتخابات نباید آلوده به حب و بغض جناحی شود

 استاندار قم، گفت :دشمنان با کلیت نظام مخالف هستند و بین نظام و دولت هیچ 
تفاوتی قایل نیستند به همین دلیل باید از بداخلاقی های انتخاباتی، استفاده از برخی 
تریبون ها برای سوء استفاده در راستای منافع جریان های سیاسی به صورت جدی 

اجتناب شود.
بهرام سرمست روز چهارشنبه در شورای اداری استان در سالم کرامت استانداری قم، 
ادامه داد: خبرها و پیش بینی هایی از برنامه ریزی دشمنان وجود دارد که آنها قم را در 

محور برنامه های خود قرار داده اند.
وی ادامه داد: وحدت، هماهنگی و همدلی که مهمترین پشتوانه نظام است که باید در 
مناسبت های پیش رو این وحدت همچنان حفظ و از حاشیه های سیاسی و بهره برداری 
های جناحی و فرصت طلبی های ناآگاهانه از مناسبت های ملی و انقلابی باید پیشگیری 
و اجتناب شود. سرمست، افزود: 9 دی، 19 دی، دهه فجر و انتخابات 2 اسفند سال 
جاری از جمله مناسبت هایی است که باید با پرهیز از اقدامات تفرقه انگیز، از آن به منظور 
هم افزایی میان جامعه و عبور از گردنه های پیش رو استفاده کرد. وی تصریح کرد :در 
حوادث اخیر مردم قم بار دیگر دلدادگی خود به انقلاب را ثابت و به 11 فراخوان برای تجمع 
و ایجاد ناامنی بی اعتنایی کردند.  سرمست، با بیان اینکه دشمنان با کلیت نظام مخالف 
هستند و بین نظام و دولت هیچ تفاوتی قایل نیستند به همین دلیل باید از بداخلاقی های 
انتخاباتی، استفاده از برخی تریبون ها برای سوء استفاده در راستای منافع جریان های 

سیاسی به صورت جدی اجتناب شود.
وی با اشاره به منزلت و جایگاه قم در انقلاب گفت: تمام اقدام ها در برگزاری انتخابات 
پیش رو، باید در تراز جایگاه قم در کشور باشد که در این راستا تاکید بر اجرای مر قانون مورد 

توجه همه مسئولان استان قرار گیرد.
سلامت انتخابات و رعایت بی طرفی موجب افزایش مشارکت می شود 

استاندار قم در بخش دیگری از سخنانش تاکید کرد: تامین امنیت، توجه به سلامت 
انتخابات، رعایت اصل بی طرفی مسئولان برگزاری انتخابات و بسترسازی برای مشارکت 
حداکثری از جمله اولویت های استان است. وی مردم را پیروز انتخابات دانست و گفت: 
دشمنان منطقه ای نظام جمهوری اسلامی به دنبال دل سرد کردن و ناامید کردن مردم از 
نظام اسلامی هستند و باید از هر حرکتی در ایجاد ناامیدی در میان مردم به صورت جدی 
اجتناب کرد. سرمست، با بیان اینکه مردم در شرایط سخت همواره پیوند خود با نظام و 
انقلاب را ثابت کردند گفت: مردم با وجود همه مشکل ها، سختی ها و نارضایتی ها همواره 

به ندای رهبر معظم انقلاب لبیک گفته و پشتیبان نظام و دولتمردان بوده اند.
استاندار قم، تاکید کرد: امروز به برکت حضور نخبگان علمی و دانشگاهی کشور، 
جمهوری اسلامی در دنیا حرف های بسیاری برای گفتن دارد و در قله های رفیع علمی 

قرار گرفته است.

مدیران باید به رسانه ها و مردم پاسخگو باشند
سرمست با بیان اینکه ارتباط مستمر مسئولان استان با مردم را یک وظیفه و اولولیتی 
مدیریتی دانست و تاکید کرد: پاسخگویی از مولفه های حکمرانی خوب است و مسئولان 
باید به اصحاب رسانه و مردم پاسخگو باشند. وی، با تاکید بر اهمیت نارضایتی های عمومی 
اظهار داشت: نباید اجازه داد تا این نارضایتی ها از مطالبه های صنفی به نارضایتی های 
سیاسی و اجتماعی تبدیل شود چرا که این موضوع موجب تضعیف سرمایه اجتماعی 
نظام می شود. استاندار قم، ادامه داد: قبل از تبدیل نارضایتی ها به اعتراض مسئولان 
باید با ارتباط مستمر با مردم و اصناف مختلف، از این نارضایتی ها اطلاع و نسبت به رفع 
آنها اقدام کنند. سرمست، تاکید کرد: ارتباط مستمر با اصحاب رسانه به منظور اقنای 
افکار عمومی و بیان دستاوردهای دولت از جمله اولویت هایی است که باید در دستور کار 
تمام مسئولان استان قرار گیرد. وی ادامه داد: مصوبه های مهمی میان مسئولان استان با 
چندین وزارتخانه طی هفته های گذشته به دست آمده است که اجرایی کردن این مصوبه 

ها نیاز به پیگیری دستگاه های مربوطه در قم است.
قم مرجعی برای مسائل جدید دینی و بشری باشد

 استاندار قم  همچنین روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دفتر 
تبلیغات اسلامی در گفت و گو با خبرنگاران گفت: انتظار از قم این است که منبع و مرجعی 
برای پاسخگویی به مسایل جدید جهان اسلام، تشیع و بشریت باشد که در این زمینه توجه 

به تولید آثار پژوهشی متناسب با نیازهای روز ضروری است. 
بهرام سرمست ، تاکید کرد: قم نیازمند عزم جزم دانشگاه ها، دستگاه های دولتی، مراکز 
و حوزه های علمیه این استان برای پاسخگویی به نیازهای جدید و چالش های فکری روز 
است تا پژوهش های این نهادها به سمت تولید آثار مساله محور به منشور پاسخگویی به 
مسایل زمانه سوق پیدا کنند. سرمست، با اشاره به ظرفیت غنی علمی و پژوهشی مراکز 
دانشگاهی و حوزه های علمیه این استان اظهار داشت: کاربردی کردن پژوهش ها،  توجه 
به سلیقه مخاطبان مختلف و تقاضا محور کردن مطالعات علمی زمینه برای تحول در زمینه 
دستاوردهای علمی استان متناسب با نیازهای روز را می توان فراهم کرد. وی آثار پژوهشی 
دفتر تبلیغات اسلامی حوزه های علمیه قم را با کیفیت دانست و گفت: از جمله ویژگی های 
برجسته تولیدات پژوهشی دفتر تبلیغات،  متناسب بودن این آثار با نیازهای جدید نسل 
جوان در زمینه های دینی و ذهبی است. سرمست، ادامه داد: توجه به نیازهای جدید و 
پاسخگویی به مشکل های مبتلا به جامعه رویکرد مثبت دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه 
قم است که این موضوع باید الگویی برای سایر مراکز علمی و دانشگاهی استان باشد. 
استاندار قم، اظهار داشت: توجه به تولید آثار پژوهشی سازگار با نیازهای جدید کشور، 
پاسخگویی به مسائل جدید، اتکا به بنیان های علمی و اخلاقی و همچنین اشراف به 

مباحث بین المللی از جمله الزام ها در تولید آثار پژوهشی است.

استاندار قم تاکید کرد

پرهیز از بداخلاقی وسوء استفاده از تریبون های انتخاباتی

إرشاد القلوب: ص191

با حضور مراجع تقلید؛

مراسم سالگرد ارتحال آیت الله هاشمی شاهرودی 
در قم برگزار شد

مراسم گرامیداشت اولین سالگرد ارتحال رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت نطام با حضور مراجع 
تقلید و اقشار مختلف مردم در قم برگزار شد.

مراسم بزرگداشت اولین سالگرد ارتحال آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی شامگاه پنج شنبه با 
حضور جمع کثیری از طلاب، اساتید حوزه و اقشار مختلف مردم قم در شبستان امام خمینی )ره( حرم 

مطهر کریمه اهل بیت )ع( برگزار شد.
آیت الله العظمی سید موسی شبیری زنجانی و آیت الله العظمی سید محمد علی علوی گرگانی از 
مراجع تقلید شیعیان، آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس قوه قضائیه، آیت الله آملی لاریجانی رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام و حسینعلی 

امیری معاون رئیس جمهور در این مراسم حضور داشتند.
آیت الله ابراهیم امینی، آیت الله عباس کعبی و آیت الله محسن اراکی از اعضای جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم و همچنین آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(، 
حجت الاسلام محمد محمدی عراقی رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم، تعدادی از نمایندگان 
مجلس خبرگان و همچنین جمعی از فرماندهان نظامی و انتظامی و مسئولان استان نیز از جمله 

شرکت کنندگان در این مراسم بودند.
آیت الله علوی بروجردی و حجت الاسلام سید جواد شهرستانی از اساتید حوزه علمیه قم، سید مقتدا 
صدر رهبر جریان صدر عراق، احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی و 

بهرام سرمست استاندار قم نیز در این مراسم حضور داشتند.
رحلت آیت الله هاشمی شاهرودی برای حوزه های علمیه ضایعه بزرگی بود

سخنران مراسم گرامیداشت آیت الله هاشمی شاهرودی، حجت الاسلام علی نظری منفرد از اساتید 
حوزه علمیه قم بود. وی با اشاره به مقام علمی مرحوم آیت الله هاشمی شاهرودی، گفت: این عالم 
ربانی همواره به تعلیم و آموزش طلاب اهتمام ویژه ای داشت و شاگردانی تربیت کرد که هرکدام از آنها 
اکنون از فضلای حوزه هستند. استاد حوزه علمیه قم مبارزات و مجاهدت های رئیس فقید مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را دارای اهمیت دانست و گفت: ایشان رازهای بسیاری از علوم شهید صدر 

در سینه داشت و شخصیتی ولایتمدار بود که رحلتش ضایعه بزرگی برای حوزه های علمیه و نظام بود.
حجت الاسلام نظری منفرد افزود: مرحوم آیت الله هاشمی شاهرودی توجه بسیاری به برپایی 
مجالس روضه خوانی برای سیدالشهدا)ع( و ائمه اطهار)ع( داشت و هر شب جمعه مراسم مرثیه خوانی 

برپا می کرد.

آیین بزرگداشت امامزاده موسی مبرقع در قم
 برگزار شد

 آیین بزرگداشت امامزاده موسی مبرقع)ع()فرزند بلافصل امام جواد)ع( ، پنجشنبه شب هم زمان با 
شب رحلت ایشان با حضور مشتاقان مکتب اهل بیت)ع( در حرم این امامزاده واجب التعظیم در قم 

برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی همایش سوگواره امامزاده موسی مبرقع)ع(، به مناسبت شام رخلت امامزاده 
موسی مبرقع)ع(، برای اولین بار امشب درب های حرم مطهر این امامزاده بسته نخواهد شد و این 
آستان مقدس تا صبح فردا که مراسم دعای ندبه برگزار می شود، پذیرای زائران این حرم مطهر و عاشقان 
اهل بیت)ع( خواهد بود. آیین غبارروبی ضریح امامزاده موسی مبرقع)ع( نیز شب گذشته با حضور 
خادمان حرم های مطهر اهل بیت)ع( و اعتاب مقدس و قشرهای مختلف مردم، با شکوه خاصی برگزار 

شد.
در این آیین، خادمان حرم حضرت معصومه)س(، مسجد جمکران، امامزاده شاه سیدعلی)ره( قم، 
و همچنین خادمان افتخاری حرم امام حسین)ع(، حرم حضرت عباس)ع( و خادمیاران حرم رضوی 
حضور داشتند و همراه با قشرهای مختلف مردم، به غبارروبی از ضریح امامزاده موسی مبرقع)ع( 
موسی  امامزاده  حرم  اجرایی  مدیر  صدر  محمدرضا  سید  حجت الاسلام  آیین،  این  در  پرداختند. 

مبرقع)ع(، گزارشی از فعالیت های کمیته اجرایی همایش سوگواره این امامزاده ارائه کرد.
همایش سوگواره حضرت موسی مبرقع)ع( سه شنبه شب این هفته با حضور شاعران آیینی برجسته 

کشور در حرم این امامزاده واجب التعظیم آغاز شد.

طرح:  محمد علی رجبی

پزشکانی که کارتخوان نصب نمی کنند ممنوع الخروج می شوند؟ 

اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون  پور  سلیمان 
اجتماعی  تحول  راهبردی  گفت:سند  قم  استانداری 
کاهش  هدف  با  برنامه   5 محوریت  با  قم  فرهنگی  و 
آسیب های اجتماعی از سال آینده عملیاتی و اجرایی 

می شود.
شورای  جلسه  در  چهارشنبه  ظهر  پور  سلیمان  بیژن 
قم  استانداری  کرامت  سالن  در  که  قم  استان  اداری 
در  شد،گفت:  برگزار  استان  اجرایی  مدیران  حضور  با 
19 دی سال گذشته و در جریان دیدار مردم قم با مقام 
معظم رهبری ایشان از تغییر ساختار اجتماعی در قم 
نگران بودند لذا قرارگاه 19 دی با محوریت تولیت حرم 
حضرت معصومه )س( در قم تشکیل شد که در این راستا 
شده  تعریف  متعددی  عملیاتی  و  پژوهشی  اقدام های 

است.

تحول  راهبردی  سند  شدن  اجرایی  از  پور  سلیمان 
اجتماعی قم در سال 99 خبر داد و افزود: کاهش طلاق 
آسیب های  کاهش  خانواده،  بنیان  تحکیم  افزایش  و 
حاشیه نشینی، کنترل و کاهش مفاسد اخلاقی، کاهش 
خشونت و همچنین کاهش تصادف ها و ارتقای فرهنگ 
ترافیکی استان برنامه های عملیاتی این سند تا افق سال 
برگزاری  به  اشاره  با  قم  استاندار  معاون  است.   1400
انتخابات در دوم اسفندماه تصریح کرد: ستاد انتخابات 
استان قم از اردیبهشت ماه امسال کار خود را آغاز کرده 
و تا امروز 40 جلسه با 250 مصوبه تشکیل شده و تدابیر 
آموزشی  و  فنی  اجرایی،  مختلف  بخش های  در  لازم 
اتخاذ نموده است. سلیمان پور به تدابیر اتخاذ شده در 
استان بعد از افزایش قیمت بنزین اشاره و بیان کرد: در 
بنزین در کشور،  افزایش قیمت  از  ناشی  اعتراض های 

کوچک ترین اتفاقی که منجر به آسیب مادی و معنوی به 
شهروندان در استان قم باشد شکل نگرفت که این نشان 
از وفاداری مردم قم به انقلاب اسلامی است. وی افزود: 
افزایش  موجب  استان  اجرایی  دستگاه های  بی طرفی 
مسئولان  به  عمومی  اعتماد  افزایش  و  مردم  مشارکت 
اجرایی انتخابات می شود. معاون استاندار قم به شرایط 
قم بعد از افزایش نرخ بنزین اشاره و گفت: دستگاه های 
امنیتی و انتظامی استان در آن ایام، اقدام های بسیار 
مؤثری انجام دادند و کاری بسیار عظیم، شبانه روزی و 
هوشمندانه را به ثمر رساندند. به گفته معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استانداری قم وحدت، یکپارچگی و 
هماهنگی کامل میان اعضای شورای تأمین استان وجود 
از  این شورا پس  اقدام های  تا  این موجب شد  دارد که 

افزایش نرخ بنزین، بسیار مؤثر باشد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

سند راهبردی تحول اجتماعی قم سال آینده اجرایی می شود


